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سرمقاله

آزادسازی 500 میلیارد 
ریالی اراضی ملی در 

بندرعباس 

ندای هرمزگان - گروه حوادث 
استان هرمزگان  انتظامی  فرمانده 
از کشف يک فقره زمين خواری و 
تصرف اراضي ملی به ارزش 500 

ميليارد ريال در استان خبر داد. 

?......کاظم گلخنی 
پس از چنــد روز تنش چند روزه 
که به شهروندان وارد شد و مانند 
هميشــه اربابان کپسول چيک و 
کی يک، با اتکار کردن کپســول 
های خــود و قيمت های نجومی 
مــردم سرکيســه و آوره خيابانها 

کردند...
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راشدانصاری، برگزیده 
کشوری شد

سرمایه گذاری که 
می خواست رایگان پل 
احداث کند، به اصفهان 

برگشت 

مخازن سوخت قاچاق 
در کنار باغ 
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  دهه چهارم سال سی و دوم

  قیمت  5000 تومان  

قیمت انواع میوه و تره بار از تاریخ 1402/09/18 تا اطلاع 

ثانوي شهرستان بندرعباس

حداکثر خرده 
فروشی»ریال«

ردیف نوع میوه

517.500 خرمالو شهریار 1

287.500 خرمالو شمالی  2

149.500 گریپ فروت تو سرخ  3

345.000 انجیر سیاه  4

218.500 انجیر سفید  5

سازمان ساماندهی مشاغل شهری و فرآورده های کشاورزی شهرداری بندرعباس

برای دریافت اطلاعات بیشتر به  سایت روزنامه www.nhn.ir مراجعه کنید
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وام 350 میلیون تومانی روستایی در انتظار 
تضمین سازمان برنامه و بودجه

نکته های نیکو

?.... دکتر عباس فضلی 
tجسارت خبرنگار

امروز شــفافيت شيشه  در جهان 
اجتماع،  ی سياســت، فرهنگ و 
و  نــگاران  روزنامــه  مرهــون 
برای  کــه  اســت  خبرنگارانــی 
پيگيری مطالبــات مردم، جان بر 
کف، صحنــه های مختلف حيات 

را رصد می کنند.

معاون بازرگانی تعاون روستایی استان:معاون بازرگانی تعاون روستایی استان:

تمامی مطالبات باغداران لیمو در هرمزگان واریز شدتمامی مطالبات باغداران لیمو در هرمزگان واریز شد

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
معاون بازرگانی تعاون روستايی هرمزگان، گفت: 
تمامی مطالبات باغداران اســتان بابت خريد ليمو 

ترش، به حساب آنهاواريز شده است.
به گزارش نــدای هرمزگان، محمدرضا ماندگاری 
اظهارداشــت: در اين مرحله باقی مانده مطالبات 
باغداران بالغ بر 28 ميليارد تومان به حســاب آنها 

واريز شد.
وی افزود: با پرداخت ايــن مبلغ تمامی مطالبات 
باغــداران ليمو جمعاً بالغ بــر ۱۴8 و نيم ميليارد 
تومان توسط بانک عامل به حساب آنان واريز شد.

ماندگاری با اعلام اينکه امسال به منظور حمايت 
از ليموکاران حدود ۱5 هزار و 200 تن ليموترش از 
باغداران رودان و ميناب خريداری شد، افزود: اين 
ميزان خريد ليموترش برای نخســتين بار صورت 

گرفت و همه آنها تبديل به ليمو خشک شد.
وی تصريــح کــرد: پرداخت به موقــع مطالبات 
کشــاورزان و باغداران از اولويت هايی هست که 
بايد در جهت حمايت از توليد داخلی در اسرع وقت 

انجام شود.
مانــدگاری گفت: با پيگيری هــای صورت گرفته 
و اهتمام ســازمان مرکزی تعاون روستايی کشور 

همــه مطالبات باغــداران هرمزگانــی از تعاون 
روســتايی طی 3 مرحله به صــورت ۱00 درصد 

تامين اعتبار و پرداخت شد.
معاون بازرگانــی تعاون روســتايی هرمزگان به 
حمايت دولت از کشــاورزان باغــدار منطقه که با 
افُت قيمت هــا روبرو بودند، اشــاره کرد و افزود: 
با افزايش حجم ليموتــرش و کاهش قيمت اين 
محصول و سواستفاده برخی دلالان، دولت خريد 
توافقی را در دســتور کار قرار داد که با تشــکيل 
کارگروه خريد توســط مديريت تعاون هرمزگان و 
ايجاد ۴ مرکز خريد در شهرســتان های رودان و 

ميناب با مباشــرت اتحاديه تعاون روستايی خليج 
فارس به نحوه مطلوبی انجام شد.

مانــدگاری اظهار داشــت: قيمــت توافقی خريد 
ليموترش )درجه ۱( برای هــر کيلوگرم ۱0 هزار 

تومان اعلام شده بود.
ســال های  در  کــرد:  اميــدواری  اظهــار  وی 
آتــی کارخانجــات فــراوری آبليموگيــری يــا 
 کنســانتره و غيره در ايــن مناطــق راه اندازی 

شود.
اســتان هرمزگان اولين توليدکننده ليمو در کشور 

به شمار می رود.

   سیاسی 

ندای هرمزگان - گروه سیاسی 
مديرکل سياســی، انتخابات و تقســيمات کشــوری 
اســتانداری هرمزگان گفت: امــروز بخش زيادی از 
افزايش مشارکت بر عهده دانشجويان است و جنبش 

دانشجويی نقش مهمی در انتخابات دارد.
به گزارش ندای هرمزگان، محمد جواد خجســته در 
آيين گراميداشــت روز دانشــجو که به همت بسيج 
دانشجويی دانشــگاه های آزاد اسلامی، فرهنگيان و 
پيام  نور شهرســتان رودان برگزار شــد، را متعلق به 
تمامی دانشــجويان دانست و اظهار کرد: امروز روزی 
است که در آن بايد رسالت های دانشجويان در جامعه 

تبيين شود. 
مديرکل سياســی، انتخابات و تقســيمات کشــوری 
اســتانداری هرمزگان با اشــاره به رهنمودهای مقام 
معظم رهبری در خصوص اهميت نقش دانشــجو در 
جامعــه گفت: امروز همه مــا در فضای مجازی يک 
فعال محسوب می شويم و بايد به بهترين شکل تبيين 
گر باشــيم، تبيين گری دانشجو بواســطه بالا بردن 
قدرت تبيين، دوری از سياست بازی و پيگيری اخبار 

و اطلاعات و تحولات روز جهان است. 
وی افــزود: اميــد آفرينــی در جامعه ديگــر وظيفه 
دانشــجويان اســت از ســوی ديگر مشــارکت در 
انتخابات بــرای همه ما يک وظيفه اســت و انتظار 
می رود جنبش های دانشــجويی برای جذب مشارکت 

حداکثری مردم در انتخابات تلاش کنند. 
وی با اشــاره به برگزاری اردوی راهيان پيشــرفت 
تصريح کرد: نظام جمهوری اســلامی ايران در ادوار 
مختلف کارهای بزرگی انجام داده دانشجويان بايد از 
اين اقدامات بازديد و آن برای مردم نيز تبيين کنند. 

وی در ادامه با اشــاره به پرسش های دانشجويان در 
راستای چگونگی تبيين گری در جامعه تصريح کرد: 
بيان اقدامات خــوب نظام و دولت يکی از جبهه های 

تبيين گری در جامعه است.
مديرکل سياســی، انتخابات و تقســيمات کشــوری 
اســتانداری هرمــزگان در ادامه با اشــاره به برخی 
اقدامــات خــوب دولت در هرمــزگان گفت: طی دو 
ســال گذشته در حوزه راهســازی، بهداشت و درمان 
و بيمارســتان ســازی، چند بندر جديد، نيروگاه اتمی 
ســيريک تحقق يافته اســت که از کارهای بزرگ و 

ماندگار در هرمزگان است.
خجســته افزود: توســعه آموزشــی 28 آموزشــگاه 
تخصصــی جوار صنايع، بهره بــرداری از هفت هزار 
مســکن ملی که به زودی با اقدامات جهادی به 20 
هزار مســکن خواهد رسيد از ديگر کارهای بزرگ در 

هرمزگان است.
خجســته در پايان به درخواســت های دانشــجويان 
رفاهــی موضوعــات  خصــوص  در   شهرســتان 

پاسخ داد.

مدیرکل سیاسی و انتخابات استانداری هرمزگان:

جنبش دانشجویی نقش مهمی در 
انتخابات دارد

ندای هرمزگان - گروه خبر 
رييــس پليس فضــای توليد و تبــادل اطلاعات)فتا( 
فرماندهی انتظامی هرمــزگان، از بازگرداندن بيش از 
۴0 ميليــارد ريال وجه کلاهبرداری شــده در فضای 

مجازی به حساب مالباختگان استان خبر داد.
به گزارش ندای هرمزگان، ســرهنگ احسان بهمنی 
در تشــريح اين خبر افــزود: با تلاش همــه جانبه و 
پيگيری های تخصصی کارشناســان پليس فتا استان 
در يک ماه گذشــته و با هماهنگی قضائی بيش از ۴0 
ميليــارد ريال وجه مالباختــگان جرائم فضای مجازی 

بازگردانده شد. 
وی افزود: باوجود آموزش ها، هشــدارها و توصيه های 
پليس فتا که با همکاری رســانه ها به صورت مســتمر 
اطلاع  رسانی می شود، بازهم شاهد هستيم که تعدادی 
از شهروندان همچنان با بی دقتی، فريب کلاهبرداران 
سايبری را خورده و بر روی لينک های با منابع ناشناس 
کليک کرده يا وارد درگاه های بانکی جعلی شده و همه 

يا بخشی از سرمايه خود را از دست می دهند.
اين مسوول انتظامی به عموم شهروندان و مردم استان 
توصيه کرد: از بازکردن لينک هايی با منابع ناشــناس 
تحت هر عنوانی خودداری کرده و اطلاعات شخصی 
حســاب های خود اعم از شــماره های رمز و ccv2 را 

هرگز به ديگران اعلام نکنند.
ســرهنگ بهمنی با اشــاره به اهميت بــالای عنصر 
زمان در بررســی و برخورد با کلاهبــرداران اينترنتی 
خاطرنشــان کرد: شــهروندان می توانند در هر ساعت 
از شــبانه روز در صورت مواجه شــدن با کلاهبرداری 
اينترنتی و يا برداشــت های غيرمجاز از حســاب های 
بانکی خود، موضوع را به مرکز فوريت های ســايبری 

پليس فتا به شماره 0۹۶380 گزارش کنند.
رييس پليس فتــا هرمزگان همچنين از شــهروندان 
خواســت: هشــدارهای پليس فتا را جــدی گرفته و 
در صــورت اطــلاع از هرگونه فعاليــت مجرمانه در 
فضای مجازی يا پيام رســان های موبايلی مراتب را از 
www. طريق نشــانی اينترنتی پليــس فتا به آدرس

مردمی  ارتباطات  بخــش   cyberpolice.gov.ir
گزارش کنند.

بازگرداندن 40 میلیارد ریال وجه 
کلاهبرداری شده به مالباختگان 

هرمزگانی

   خبر   

تسریع در ثبـت و تغییرات کـلیه آگـهی های شرکـت های تعاونی، ثبتی و حقوقی شما  
       یک تماس کافیست !  32242888 و 076-32241515 

وقت خود را ذخیره کنید 

ندای هرمزگان - گروه خبر 
نماينــده ولی فقيه در اســتان هرمزگان در آئين 
معارفه مدير مرکز رسيدگی به امور مساجد استان 
هرمــزگان که با حضور مديــران مجموعه های 
فرهنگی هرمزگان در سالن اجتماعات دفتر امام 
جمعه بندرعباس برگزار شد، با اشاره به انتقادات 
از کارکردهای  مقام معظم رهبری )حفظــه الله( 
مســاجد هرمزگان، اظهار کرد: مســجد شانی از 
شــئون حاکميت اســلامی و ولی امر مسلمين 
محسوب می شود به همين جهت است نبايد آن 
را يک مجموعه دولتی دانست و بر همين اساس 

آن را مديريت کرد.
به گــزارش نــدای هرمزگان، حجت الاســلام 
والمسلمين محمد عبادی زاده با ذکر اين نکته که 
مديريت و راهبری مساجد در شان ولی امر است، 
عنوان کرد: رهبر معظم انقلاب اســلامی فصل 
جديدی در تاريخ مســاجد کشور رقم زدند که بر 
اين اســاس مديريت مسجد با شرايط خاصی به 
شبکه مقدس امامت متصل می شود و هر قانونی 
که در زمينه مسجد تدوين می شود بايد در مسير 

امامت و ولايت باشد.
نماينده ولی فقيه در استان هرمزگان، با بيان اين 
نکته که مساجد با دستگاه های دولتی و حاکميتی 
متعددی در پيشــبرد اهداف خود همکاری دارند، 
مطرح کرد: دستگاه ها و نهادهايی نظير اداره کل 
اوقاف و امورخيريه، ســازمان تبليغات اسلامی، 
اداره کل فرهنــگ و ارشــاد اســلامی، کانون  
فرهنگی هنری مساجد، بسيج و حوزه های علميه 
به صورت مســتقيم يا غير مســتقيم در اجرای 
برنامه های مســجد در ارتباط هستند که در طرح 
جديد ساماندهی مســاجد اين تعامل به گونه ای 

ديگر ميان اين دستگاه ها برقرار خواهد بود.
حجت الاســلام والمســلمين عبــادی زاده، امام 
مسجد را محور تمام فعاليت ها در مسجد دانست 
و بيــان کرد: با توجه به اينکه مديريت مســجد 
شــانی از شــئون حاکميت اســلامی محسوب 
می شود، مديريت مسجد نيز بايد متصل به شبکه 
امامت باشد به همين جهت است که امام مسجد 

بايد به عنوان محور فعاليت ها ايفای نقش کند.
وی، مسئوليت اصلی در حوزه مساجد را بر عهده 

امام مســجد دانست و خاطرنشان کرد: بر اساس 
طرح جديد تمام ارکان ديگــر بايد برای اجرای 
برنامه ها با امام مســجد هماهنگ باشند و حتی 
هيات امنا نيز با تائيد و معرفی امام مسجد و پس 

از طرح در جلسات مربوطه تعيين خواهند شد.
نماينده ولی فقيه در اســتان هرمزگان، با اشاره 
بــه راه اندازی مرکــز تخصصی ائمــه جمعه و 
جماعات در اســتان قــم، گفت: ايــن مرکز به 
صورت تخصصی به موضــوع آموزش، تربيت و 
ســطح بندی روحانيون ورود می کند که بخشی 
به عنوان امام جمعه انتخاب و بخش ديگری به 
عنوان امام جماعات مساجد برگزيده می شوند تا 
رهبری مســاجد در مناطق مختلف کشــور را بر 

عهده بگيرند.
حجت الاســلام والمســلمين عبادی زاده، افزود: 
پيــش از اين ائمه جماعات تنها خود را پيش نماز 
برای اقامه نماز می دانســتند؛ اما در حال حاضر 
امــام جماعــت بايد بــه عنوان رهبــر و محور 
فعاليت های مســجد فعاليت کند. بر اين اساس 
هيات  امنا به معرفی امام مســجد تعيين خواهند 

شــد و امام مسجد نيز به عنوان رئيس هيات امنا 
فعاليت می کند و بايد به کمک هيات امنا مسجد 

را مديريت و راهبری کند.
وی، ضمن تاکيــد بر تدوين بانــک اطلاعاتی 
مســاجد، گفــت: بايد هر چه زودتــر يک بانک 
اطلاعاتی کمی و کيفی از مساجد سراسر استان 
هرمزگان تدوين شــود تا بتوان برنامه ريزی ها را 

متناسب با ظرفيت ها تدوين کرد.
نماينده ولی فقيه در اســتان هرمزگان با با اشاره 
به اهميت ســطح  بندی مســاجد، خاطرنشــان 
کــرد: برخی از مســاجد به واســطه امکانات و 
ظرفيت هايی نرم افزاری که دارند، دارای سطوح 
مختلفی هســتند که بايد ابتدا شــاخص هايی را 
برای ســطح بندی مســاجد تدوين کرد ســپس 
اقدام به ســطح بندی مســاجد کرد. اين عمل را 
بايد برای ائمه جماعات مســاجد نيز انجام داد و 
انتخاب امام مسجد را متناسب با سطح مسجد و 
توانمندی های امام مسجد می توان انتخاب کرد.

تصريح  عبادی زاده  والمســلمين  حجت الاسلام 
کرد: شناســايی جذب، گزينــش و انتخاب ائمه 
جماعــات، آموزش ضمن خدمت ائمه جماعات و 
نظارت مستمر به فعاليت ائمه جماعات و تلاش 
برای ارتقای ســطح ان هــا از جمله فعاليت های 
مورد انتظار از مرکز رســيدگی به امور مســاجد 

هرمزگان است.

نماینده ولی فقیه در هرمزگان:
بانک اطلاعات کمی و کیفی مساجد هرمزگان تدوین شود

دعوت به همکاری 

به یک منشی خانم مجرب، با روابط عمومی بالا نیازمندیم.                                                   
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خبر

ندای هرمزگان - کاظم گلخنی 
قــرار بود ســرمایه گــذاری در بخش جغین شهرســتان 
رودان اقدام به احــداث کارگاه تولید آجر پازلی نماید اما با 

درخواستش مخالفت شد و به اصفهان بازگشت .
به گزارش ندای هرمزگان، بیکاری و کوچک شــدن سفره 
مردم معضل مهم این روزهاســت و بــرای بهبود اوضاع 
اشتغال و برطرف  شدن مسئله مهم بیکاری و رونق بخشی 
به اقتصاد و معیشت خانواده ها، برخی کارآفرینان در تلاش 
هســتند با جذب ســرمایه گذار بانی تحول شوند که البته 
تلاش آنها معمولا در بوروکراسی ادارای و بی ذوقی برخی 

مسئولان هدر می رود .
در همین پیوند خانم کلثوم نجفی از کارآفرینان هرمزگانی 
به ندای هرمزگان ،گفت : با تلاش زیاد موفق شــدیم یک 
ســرمایه گذار را برای ایجاد اشتغال به بخش جغین رودان 
آورده و قرار شــد که طرح ایجــاد کارگاه آجر پازلی را اجرا 

نماید. 
وی درخواســت کرده بود در قبال این سرمایه گذاری باید 
مجوز برداشت شــن به صورت سطحی را دریافت کند اما 

اداره آب رودان با این درخواست مخالفت کرد.
ضمن اینکه با درخواســت ایجاد ســنگ شــکن وی نیز 
مخالفــت کردند و اعلام کردند که قبــلًا این مجوز را به 

رئیس شورای بخش جغین داده ایم .
خانــم نجفی افزود: این کار آفرین وعده کرد که اگر مجوز 
سنگ شــکن را دریافت کند بصورت رایگان پل بین جاده 
جغین تا هشت بندی در حوالی ناصرآباد را به صورت رایگان 
احداث کند اما با درخواســت وی مخالفت شــد و او نیز به 

اصفهان بازگشت.
این کارآفرین رودانی در ادامه گفت: سوال اساسی اینجاست 
که صاحبان امتیاز ســنگ شکن در جغین که همگی بومی 
هســتند آیا حاضرند برای خدمت به مردم یک پل بصورت 
رایگان احداث کنند یا باعث اشتغال ۲۰ جوان بیکار شوند .

نجفی با گلایه از ناتوانی برخی مسئولان در جذب سرمایه 
گــذار افزود: فقط کســانی کــه برای اجــرای طرح های 
کارآفرینی به دیگر اســتان هــا رفته اند حس می کنند که 
چقــدر در برخوردها تفاوت وجود دارد و این برای اســتان 
هرمزگان که شــامل محرومیت عمده اســت یک ضعف 

بزرگ محسوب می شود .

ندای هرمزگان - گروه خبر 
تعدادی از دانشجویان دانشگاه فنی و حرفه ای هرمزگان با 
حضور در این مجتمع عظیم صنعتی از بخش های مختلف 

ایزوایکو بازدید کردند.
به گزارش ندای هرمزگان، دانشجویان در این بازدید علاوه 
بر گروه هــای کاری ایزوایکو، از کارگاه های مختلف این 
مجتمع شامل کارگاه شات بلاست، برش، خم کاری و زاویه 
دهی، کارگاه جوش، سکشن سازی و سایر کارگاههای این 
مجتمع بازدید کــرده و از نزدیک با نحوه کار مدرن ترین 

دستگاه های مرتبط با ساخت کشتی آشنا شدند.  
لازم بذکر اســت، بنا به دســتور مدیرعامــل ایزوایکو در 
بازدیدهای علمی، مهندســان تراز اول و مدیران ایزوایکو 
بازدیدکننــدگان را همراهــی می کنند تــا ضمن آموزش 
اصولی و صحیح پاســخگوی ســوالات پیش آمده برای 
بازدیدکنندگان به بهترین و کامل ترین شکل ممکن باشند.

مجتمع کشــتی سازی و صنایع فراســاحل ایران به عنوان 
بزرگترین زیرســاخت صنایع دریایی کشــور در راه اندازی 
اردوهای علمی و آموزشــی همیشه پیشگام بوده و با توجه 
به تاکید مقام معظم رهبری »مدظله العالی« بر امید افزایی 
در جامعه، هر هفته میزبان بیــش از ۴۰۰ نفر بازدیدکننده  

در گروه های مختلف سنی  می باشد.
ظرف دو سال گذشته بیش ازســـه هزار دانشجو و دانش 

آموز از ایزوایکو دیدن کرده اند.

ندای هرمزگان - گروه خبر 
خانواده بزرگ نفت ستاره خلیج فارس با راه اندازی پویش 
سلامت، ساحل پاک، اقدام به پاکسازی ساحل بندرعباس 

کردند.
به گزارش ندای هرمزگان، خانواده بزرگ نفت ستاره خلیج 
فارس با راه اندازی پویش ســلامت، ساحل پاک، اقدام به 

پاکسازی ساحل بندرعباس کردند. 
در این اقدام که با حمایت مدیرعامل شــرکت نفت ستاره 
خلیج فارس به همت امور بانــوان و خانواده این مجموعه 
عظیم نفتی اجرایی شــد، خانواده بزرگ نفت ستاره خلیج 
فارس ســاحل بوســتان غدیر بندرعباس را عاری از زباله 

ساختند.
در این همایش فرهنگی و ورزشی که با همراهی شهروندان 
بندرعباس در راستای مسئولیت های اجتماعی شرکت نفت 
ســتاره خلیج فارس برگزار شد، علاوه بر پاکسازی ساحل، 
اجــرای ورزش صبحگاهی و بــازی های بومی و محلی و 

اهدای جوایز به حضار از اهم برنامه ها به شمار می رفت.

?....... کاظم گلخنی

پس از چنــد روز تنش چند روزه که به شــهروندان وارد 
شــد و مانند همیشه اربابان کپســول چیک و کی یک، با 
اتکار کردن کپسول های خود و قیمت های نجومی مردم 
سرکیسه و آوره خیابانها کردند وبعد از تکذیب و تاییدهای 
همیشــگی بابت نرخ کپســول یارانه یی و غغیر یارانه یی 
کــه حتی به آنهایی هم که ثبت نــام کرده بودند هم می 
گفتند اسم شما درلیست نیست و باید آزاد بخری و خلاصه 
هرج و مرجی برای چیب مردم رقم زدند، سرانجام سالاری 
مدیرعامل شرکت پخش و پالایش فرآورده های نفتی  به 
این غائله پایان داد و گفت: هر کپســول گاز مایع یارانه ای 

بدون تغییر قیمت، ۲۷۹۰۰ تومان به مردم عرضه شود.
وی گفــت ؛ تکلیف قانونی مجلس بــه دولت، عرضه گاز 
یارانه ای صرفاً  در ســامانه ســدف بود و نرخ گاز مایع غیر 
یارانه ای فقط ۱۰درصد گران شد. لذا با توجه به مشکلات 
برخی مردم که هنوز نتوانســته اند در سامانه ثبت نام کنند،  
برای کلیه مصرف کنندگان خرد، نرخ غیر یارانه ای فقط ۱۰ 
درصد افزایش می یابد و افزایش قیمت به اندازه فوب خلیج 

فارس نخواهد بود.
با گذشــت بیــش از ۶ دهــه هنوز اجرای گاز کشــی در 
شهرهای کشــور در بندرعباس و بیشــتر  مناطق استان 
هرمزگان این طرح  به دلیل وجود بافت های فرســوده و 
نامناسب بودن زیرساخت های شهری، به طور کامل اجرا 
نشــده و بسیاری از خانواده ها از نعمت گاز محروم هستند 
و مسئولان استان اعلام می کنند که شهروندان رغبتی به 

استفاده از گاز شهری ندارند.
بــه همین دلیل، دولت برای مجبور کــردن خانواده ها به 
استفاده از گاز لوله کشــی، اقدام به سهمیه بندی و گران 
کــردن ســیلندر گاز کرد و همین امــر  موجب نارضایتی 

شهروندان شد.
همچنیــن  بهای آزاد ســیلندر گاز حدود 35۰ هزار تومان 
با نرخ فوب خلیج فارس تعیین شــده بــود ، که  مردم را 
متحیر  کرد که چطور در سرزمین مخازن گاز، شهروندان 
باید ایــن چنین اجحافی را تحمل کنند ، در حالیکه برخی 
کارشناسان حتی به نرخ تعیین شده فوب خلیج فارس هم 

انِ قُلت گذاشتن که بسیار بالاتر از آن است..
طبق اعلام دولت میزان  تســهیلات وام گاز کشــی ۱5 
میلیون تومان با دوره بازپرداخت پنجســاله است که به هر 
خانوار که در استان هرمزگان و استان های مذکور بخواهند 

گازکشی کنند پرداخت خواهد شد.
حال که طرح منتفی شــده، باید از مســئولین شرکت گاز 
اســتان  پرســید دقیقا کدام محلات بندرعباس و استان 
هرمزگان آماده اجرای گاز کشی منازل است تا مردم اقدام 
کنند ونحوه دریافت وام گاز کشــی را اعلام نمایید. مهم 
تر اینکه آیا با این همه بافت فرســوده امکان گاز کشــی 
اســتاندارد در محلات وجود دارد. هرجا شرایط آماده است 

اعلام کنید تا شهروندان اقدام کنند .

ندای هرمزگان - زهرا غفوری 
مدیر آموزش و پرورش قشــم گفــت: ۱۲۰ دانش آموز با 
نیازهای ویژه در ســه مدرسه استثنایی ارمغان، پیش حرفه 
ای طلوع و متوسط حرفه ای خاص فروزان این جزیره به 
صورت )مستقل و ضمیمه( تحصیل می کنند که این تعداد 

در سال گذشته ۱۱۰ نفر بود.
به گــزارش ندای هرمزگان، حســین رنجبر گلشــواری 
افــزود: این تعداد از دانش آمــوزان در پنج گروه کم توان 
ذهنی، آســیب دیده بینایی، شــنوایی، جســمی حرکتی، 
 چنــد معلولیتی تحت پوشــش برنامه هــای این مدارس

هستند. 
وی ادامــه داد: ۱۲۰ نفــر از دانش آموزان اســتثنایی این 
جزیره در مقطع پیش دبستانی و ابتدایی، 55 نفر متوسطه 
اول و ۶ نفر متوسطه حرفه ای کار دانش با نیازهای خاص 

در مشغول تحصیل هستند.
مدیر آموزش و پرورش قشــم توضیح داد: در زمان حاضر 
۲۲ نفر کادر آموزشــی توانبخشی در مدارس استثنایی این 
جزیره فعال و مشــغول خدمات رسانی به گروه های هدف 

هستند.
رنجبر گلشواری نبود کارگاه های آموزشی و کمبود کلاس 
درس را بزرگترین مشــکل دانش آموزان استثنایی بزرگ 
ترین جزیره ایرانی خلیج فارس دانســت و افزود: برطرف 
کردن این ۲ موضوع در رفع مشــکلات این دانش آموزان 

موثر است.
وی گفت: نخســتین گــروه این دانش آموزان در رشــته 
هــای تحصیلی کمک کار خیاط بــرای دختران و کمک 
 کار نقاش برای پســران ۲ ســال آینده فــارغ التحصیل

می شوند.
شهرستان قشم با بیش از ۱5۰ هزار نفر جمعیت دارای 3۲ 
هــزار و ۷۱۰ دانش آموز )۱5 هزار و ۸۸۱ دختر و ۱۶ هزار 
و ۸۲۹ پسر( در مقاطع مختلف تحصیلی است و هم اکنون 

۲۴۰ مدرسه و یکهزار و ۲۶۷ کلاس درس دارد.
جزیره قشــم با وســعت یک هزار و 5۰۰ کیلومتر مربع از 
تنگه هرمز به موازات ســاحل جنوبی ایران به طول ۱35 
کیلومتر و عرض میانگیــن ۱۱ کیلومتر از توابع هرمزگان 

است و 3۰۰ کیلومتر خط ساحلی دارد.
این شهرســتان مرزی شــامل جزیره های قشم، هنگام و 
لارک از تنگه هرمز به موازات ســاحل استان هرمزگان به 
طول ۱5۰ و عرض میانگین ۱۱ کیلومتر در میان آب های 

خلیج فارس گسترده شده است.

   هرمزگان
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افزایش قیمت گاز مایع غیریارانه ای 

منتفی شد!

2
   یادداشت

    

   شهرستان 
    

۱2۰ دانش  آموز قشمی در مدارس 
استثنایی تحصیل می کنند

خانواده نفت ستاره خلیج فارس ساحل 
بندرعباس را پاکسازی کردند

بازدید علمی دانشجویان دانشگاه فنی و 
حرفه ای هرمزگان از ایزوایکو

سرمایه گذاری که می خواست 
رایگان پل احداث کند، به اصفهان 

برگشت 

ندای هرمزگان - گروه خبر 
مدیــرکل مســکن روســتایی بنیاد مســکن گفــت: آغاز 
اعطــای وام 35۰ میلیــون تومانــی روســتایی در انتظــار 
 تضمین هــای ســازمان برنامه بودجه بــه نمایندگی از دولت

است.
به گزارش خبرگزاری مهر، مجید جودی معاون بنیاد مســکن 
انقلاب اســلامی با اشــاره به اینکه وام مســکن روســتایی 
طی دو روز آینده ابلاغ می شــود، گفت: اعطای تســهیلات 
35۰ میلیونــی روســتایی هیچ گونــه موانعی وجــود ندارد و 
دولت ســیزدهم قانون افزایــش 35۰ میلیونــی را تصویب 
 کــرد و طی روزهــای آینده ابلاغیــه آن نیز ارائــه خواهد

شد.
جودی در پایان خاطرنشــان کرد: وام 35۰ میلیونی مســکن 
روســتایی به تعداد 35۰ هزار فقره به روستاها و شهرهای زیر 
۲5 هزار نفری با سود 5 درصدی اعطا می شود. حدود ۶۰ هزار 
پرونده در راستای پرداخت وام مسکن روستایی 35۰ میلیونی 
تشــکیل شده که پس از ابلاغیه رسمی از سوی دولت مراحل 

پرداخت آن آغاز خواهد شد.

وام 35۰ میلیونی روستایی در انتظار سازمان برنامه بودجه
سیدرضا حمیدی مدیرکل مسکن روســتایی بنیاد مسکن، با 
اشــاره به اینکه )۱۰ آبان( وام 35۰ میلیونی مسکن روستایی 
ابلاغ و توســط شورای پول و اعتبار تصویب شده، گفت: )۱۰ 
آبــان( مصوبه هیئت دولت با امضای مخبر معاون اول رئیس 
جمهور به تمام دســتگاه ها ابلاغ شــد اما ابلاغیه به معنای 
اجــرای این قانون نخواهــد بود؛ قطعاً برای اجــرا این روند 

نیازمند زمان خواهیم بود.
مدیرکل مســکن روستایی بنیاد مســکن در ادامه تاکید کرد: 
تسهیلات وام مســکن روستایی با ســود 5 درصد است که 

مابه التفــاوت ۱۸ درصد را ســازمان برنامه و بودجه باید برای 
پرداخت تضمین کند. طبق این مصوبه بانک مرکزی موظف 
به مشــخص کردن بانک هــای عامل بــرای پرداخت این 

تسهیلات است.
وی ادامه داد: برای قانون جهش تولید مسکن تضمین نامه ها 
و هرگونه تسهیلات مســکن از سوی دولت به صندوق ملی 
مســکن انتقال پیدا می کند منتهی ســازمان برنامه و بودجه 
کشور به نمایندگی از دولت تضمینی به صندوق ملی مسکن 
بدهد تا این صندوق نســبت به سهمیه هر بانک صادر کند تا 

بانک ها بتوانند وظایف خود را آغاز کنند.
حمیدی تصریح کرد: وام 35۰ میلیونی مســکن روستایی به 
تعداد 35۰ هزار فقره به روســتاها و شــهرهای زیر ۲5 هزار 
نفری با سود 5 درصدی اعطا می شود. حدود ۱۰۰ هزار پرونده 
در راستای پرداخت وام مسکن روستایی 35۰ میلیونی تشکیل 
شــده که پس از تضمین های سازمان برنامه و بودجه کشور به 

متقاضیان اعطا خواهد شد.
به گفته مدیرکل مسکن روستایی بنیاد مسکن دوره بازپرداخت 
وام 35۰ میلیونی روستایی با سود 5 درصدی ۲۰ ساله است.

وام ۳۵۰ میلیون تومانی روستایی در انتظار تضمین سازمان برنامه و بودجه

مدیرعامل آب و فاضلاب هرمزگان با اشــاره 
به اینکه حدود هفت درصد جمعیت روستاهای 
زیر۲۰ خانوار اســتان شــبکه آبرسانی ندارند، 
گفت: این روستاها منبع آبی ندارند و به دلیل 
سخت گذر بودن، امکان شبکه لوله کشی برای 

آن ها فراهم نیست. 
به گزارش ایرنا، عبدالحمید حمزه پور با اشــاره 
به اینکه بیش از ۹5 درصد مشترکان استان از 
شبکه و تاسیسات آبی برخوردار هستند، افزود: 
بخشــی از این روستاها به ویژه در تابستان که 
منابع آبی آن ها خشــک می شــود، با تانکر به 

صورت سیار آبرسانی می شوند.
وی ادامه داد: حدود ۴۰ تا 5۰ گســتره استان 
به دلیل شــرایط زمین شناســی  هرمــزگان 
و شــرایط جغرافیایــی، چه بارندگی داشــته 
باشــد و چه نداشته باشــد، چیزی به اسم آب 
زیرزمینی، سطحی و شــیرین وجود ندارد؛ از 
شــهر بندرعباس گرفته تا مناطق غرب استان 
و تمامی جزایر از جمله قشــم به علت اینکه 
در بالادســت این مناطــق، گنبدهای نمکی 
وجود دارد بنابراین بارش هایی که از بستر این 
گنبدها عبور می کند، پایین دست آن آب شور 

است.

مدیرعامل آبفا هرمزگان ابراز کرد: پیش از این 
دشت  کهورستان در بندرخمیر، دشت حمیران 
و گزیر در بندرلنگه و دشت پارسیان داشتیم اما 
به خاطر برداشــت های بیش از حد و بی رویه، 
این دشــت ها شور شده اند و کشاورزان در این 
مناطق در محل چاه های کشــاورزی شــان، 
آب شــیرین کن گذاشته اند که البته کار فنی و 
کارشناسی درستی هم نیست و جزو معضلات 

استان به شمار می رود.
حمزه پور گفت: همچنین در شــرق هرمزگان 
نیز در شهرستان های میناب، سیریک و تمامی 
بخش های غربی شهرستان جاسک، هیچ آب 
شیرینی وجود ندارد، بنابراین در استان ما بیش 
از ۹ ماه از ســال با گرمای بیــش از حد هوا 
مواجه هستیم و در فصل گرما نیز مصرف آب 

بیش از ۷۰ تا ۸۰ درصد به خاطر تعریق و نیاز 
آبی که مردم دارند، افزایش پیدا می کند.

وی اظهار کرد: بنابراین در اســتانی همچون 
هرمزگان با گستردگی و جمعیت زیادی که در 
روستاهای آن پراکنده است و بیش از یک هزار 
و ۸۰۰ روستا در اســتان متمرکز هستند؛ این 
شــرایط کار دولــت را در حوزه زیرســاختی 

همچون تامین آب دشوار کرده است.
این مســئول ادامه داد: با همه این مســائل و 
مشــکلاتی که به خاطر ســاختاری و طبیعی 
اســتان بــا آن مواجه اســت، نظــام مقدس 
جمهــوری اســلامی ایــران بعــد از انقلاب 
توجه و اقدامات بســیار بزرگ و شــایانی در 
بخش زیرســاختی حــوزه آب بویژه در دولت 
ســیزدهم انجام داده و شخص اســتاندار نیز 
یکــی از اولویت های اصلــی آن در حوزه آب 
بوده کــه از طریق دولــت، وزارت نیرو و در 
 اســتان این امر را به صورت ویــژه پیگیری

می کنند.
وی، هرمزگان را جزو استان های کم بارش در 
کشور با میانگین بارندگی سالانه )در سال های 
پربارش حدود ۱۸۰ میلی متر و کم بارش کمتر 
از ۱۰۰ میلی متر( عنوان کرد که حدود ۲ سوم 

میانگین کشوری را تشکیل می دهد.
حمزه پور ادامه داد: میانگین سالانه بارش های 
دنیا بیش از ۸5۰ میلی متر اســت اما با توجه 
شــرایط اقلیمی و گرم و خشک ایران، میزان 
بارندگی حدود ۲۴۰ تــا ۲5۰ میلیمتر کمتر از 
یک سوم میانگین جهانی است و این خود به 
خود، موضوع دسترسی به تامین آب و موضوع 
آب شــیرین و قابل آشــامیدنی برای مردم را 

سخت می کند.
به گفتــه وی، بــا وجود کاهــش میزان 5۰ 
درصدی بارش در ســال آبی جاری نســبت 
به مدت مشــابه ســال قبل در اســتان، اما با 
برنامه ریزی و انجــام مجموعه اقدامات کوتاه 
مــدت و تحقــق بخشــی از اقدامــات میان 
مــدت و بلند مدت، مشــکلات کــم آبی و 
 تنش های آبی در تابســتان امسال به حداقل

رسید.
درحال حاضر سالانه ۲5۰ میلیون مترمکعب از 
منابع مختلف برای تامین آب آشامیدنی مردم 
هرمزگان تولید، انتقال و توزیع می شود؛ از این 
میزان ۴۰ درصــد از طریق چاه ها، 35 درصد 
از طریق آب شــیرین کن ها و ۲5 درصد نیز از 

محل منابع سدها و بخشی از چشمه ها است

امکان شبکه آبرسانی برای هفت درصد جمعیت روستایی هرمزگان فراهم نیست

نظر به اینکه هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک بندرعباس به شرح رای شماره ۱۴۰۲۶۰3۲3۱3۶۰۰3۷5۴ مورخ ۱۴۰۲/۰۸/۲۲ تصرفات مالکانه رضا بهرامی مقدم 
فرزند عوض تحت عنوان ششــدانگ یک باب خانه به مســاحت ۱۲۴.۶۰ متر مربع که مقدار ۷۴.5۱ متر مربع داخل در محدوده ۴۸۴۰ اصلی و مقدار 5۰.۰۹ متر مربع داخل در محدوده 
3۶3۹ اصلی واقع در سه راه جهانبار هرمزگان بخش ۱ بندرعباس به استناد ماده ۱ و ماده 3 قانون مذکور به جهت عدم دسترسی به مالک اولیه مقرر گردید پس از انتشار آگهی سند 
مالکیت رسمی صادر و تسلیم گردد و از همین رو در اجرای ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مذکور در دو نوبت به فاصله ۱5 روز جهت 
اطلاع عموم و مالک و صاحبان حقوق آگهی می گردد چنانچه ظرف مهلت دو ماه از تاریخ اولین انتشــار آگهی اعتراضی از طرف کســی به اداره ثبت اسناد و املاک بندرعباس تسلیم 
نگردد سند مالکیت بر اساس مفاد رای فوق در حدود و صلاحیت وفق مقررات صادر خواهد گردید در صورت وصول اعتراض معترض می بایست از تاریخ تسلیم اعتراض به اداره ثبت 
ظرف مهلت یک ماه به دادگاه صالح محل مراجعه و تقدیم دادخواست نماید چنانچه پس از سپری شدن مهلت مذکور و عدم ارائه تقدیم دادخواست اداره ثبت اسناد بندرعباس نسبت 

به صدور سند مالکیت اقدام خواهد نمود و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.۱۴۰۲/3۱3  م الف 
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۲/۰۹/۰۴  
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۲/۰۹/۱۹

ابوالحسن دستوری رئیس اداره ثبت اسناد و املاک بندرعباس - منطقه یک 

ندای هرمزگان - گروه خبر 
ششــمین همایش ســرمایه گذاری فولاد در 
جنوب کشــور با عنوان »فولادی شو«، پس 
از دو روز بــا معرفی نفرات و طرح های برتر به 

کار خود خاتمه داد.
به گزارش ندای هرمزگان، ششــمین همایش 
ســرمایه گذاری در شرکت های دانش  بنیان با 
عنوان »فولادی شو« که با همکاری شرکت 
فولاد هرمزگان، شرکت پشــتیبانی و توسعه 
فناوری و نــوآوری فولاد مبارکه و پارک علم 
و فناوری اســتان هرمزگان و شــرکت های 
دانش بنیان، دانشــگاهیان و نخبگان صنعتی 
در فرهنگسرای طوبی شهر بندرعباس برگزار 
شــد، با معرفی نفرات و طرح های برتر به کار 

خود خاتمه داد.
در این رویداد بزرگ که با اســتقبال گسترده 
متقاضیان همــراه بود، بیش از 5۰ شــرکت 
دانش بنیــان و نخبــه طرح های خــود را به 
 B۲B داوران ارائــه دادند. همچنین جلســات
نیز به منظور آشنایی شرکت های دانش بنیان و 
سرمایه گذاران از روند کار یکدیگر برگزار شد.

در روز دوم و پایانی، تعدادی از شــرکت های 

دانش بنیــان طرح هــای خود را بــه صورت 
دمــودی ارائه دادند کــه در نهایت با انتخاب 
هیئت داوران، ســه طرح شــرکت فرا دانش 
اندیش پرتو کوشــا به عنوان طرح نخســت، 
طرح شرکت شــریف صنعت هرمز به عنوان 
طرح دوم و طرح شرکت داده کاوی ژرف کویر 

به عنوان طرح سوم انتخاب شدند.
بندرعباس  »فولادی شــو«:  دبیرهمایش 
جنوب  دانــش  بنیان های  کانون  بهترین 

کشور است
دبیر ششــمین همایش فولادی شــو و مدیر 
توســعه محصولات فولاد هرمــزگان گفت: 
دستاوردهای رویداد علمی – صنعتی فولادی 
شو نشان داد بندرعباس در مسیر تبدیل شدن 
فعالیت شــرکت های دانش بنیان  به کانــون 

جنوب و جنوب شرق کشور است.
شــاهین زارع در این ارتباط افــزود: به گفته 
شــرکت کنندگان در این رویداد و کارشناسان 
و مدیران صنایع فولادی و ارائه کنندگان ایده 
های دانش بنیان، طرح ها و مباحث ششمین 
همایش فولادی شو نسبت به پنج دوره قبلی 
ارتقــای کیفی و علمی قابل توجهی داشــته 

است. 
وی ادامه داد: از سوی دیگر راهبرد جغرافیایی 
صنعتی کشــور نیز در هرمزگان تعریف شده 
اســت که پیــش بینــی تولید ســالانه ۱۱۰ 
میلیون تن فولاد در منطقه ویژه، اســتقرار و 
توسعه صنایع پالایشگاهی و دیگر شاخه های 
صنعت، زمینه مناسبی برای تبدیل بندرعباس 
به مرکز فعالیت شــرکت هــای دانش بنیان 

جنوب کشور است.
زارع با اشاره به استقبال گسترده و حضور ۲۰ 
شــرکت دانش بنیان از استان های هرمزگان، 
کرمان، سیســتان وبلوچستان و فارس در این 
رویداد خاطرنشــان کرد: ۲ طرح از هرمزگان 
شــامل ایده های عملیاتــی در حوزه فناوری 

اطلاعات )آی تــی( و موتورهای الکتریکی از 
جمله طــرح هایی بود که مــورد توجه فولاد 
هرمزگان قرار گرفت و پس از طی فرآیندهای 
تعریف شــده، تعامل لازم برای استفاده از آنها 

انجام خواهد شد.
دبیر همایش فولادی شــو محیط زیســت و 
تولید فولاد سبز، توسعه محصولات و فناوری، 
بهره گیــری از مواد پیشــرفته و اســتفاده از 
دانش های نوظهــور را از اولویت های فولاد 
هرمزگان در همکاری با شــرکت های دانش 

بنیان اعلام کرد.
رویداد »فولادی شو« به میزبانی شرکت فولاد 

هرمزگان در بندرعباس برگزار شد.
در این رویداد نخبگان و پژوهشــگران صنعت 
فولاد از استان های هرمزگان، فارس، کرمان، 
بوشــهر و سیســتان وبلوچســتان طرح های 
 دانــش بنیــان و خلاقانــه خــود را عرضه

کردند.
شرکت پشــتیبانی و توسعه فناوری و نوآوری 
فولاد مبارکــه، پارک علم و فناوری اســتان 
هرمزگان و شــرکت فولاد هرمزگان در این 

رویداد همکاری داشتند.

ششمین همایش فولادی شو با معرفی طرح های برتر خاتمه یافت 

ندای هرمزگان - گروه خبر 
امام جمعه اهل سنت بندرخمیر گفت: لایروبی 
اسکله قدیم شهر بندرخمیر یکی از ضروریات 
شهر بندرخمیر است و درخواست داریم این امر 

در دستور کار مسئولان قرار گیرد.
به گزارش ندای هرمزگان، شــیخ عبدالباعث 
قتالی نیز بــا قدردانی از حضور اســتاندار در 
این شهرســتان، اظهارداشت: لایروبی اسکله 
قدیم شــهر بندرخمیر یکی از ضروریات شهر 
بندرخمیر اســت و درخواست داریم این امر در 

دستور کار مسئولان قرار گیرد.
وی افــزود: تبدیــل نمایندگی ثبت اســناد و 
املاک بــه اداره مســتقل و همچنین ارتقای 
نمایندگی شیلات شهرستان از جمله مطالبات 
مردم است که می تواند جلوی تردد بسیاری از 

مردم به مرکز استان را بگیرد.
امام جمعه اهل سنت بندرخمیر، خاطرنشان کرد: 
بیمارســتان بندرخمیــر بــا امکانــات فعلی 
پاســخگوی نیازهــای بهداشــتی و درمانی 
شهرستان بندرخمیر نیست و ضرورت دارد این 

بیمارســتان ارتقا پیدا کند ضمن اینکه تکمیل 
باند دوم بندرعباس بــه بندرخمیر و اتمام پل 

رودخانه مهران از دیگر مطالبات مردم است.
در این نشست، نماینده جامعه صیادی، نماینده 
معدن کاران،  کشاورزان،  نمایندگان  لنج داران، 
طلاب،  هنرمنــدان،  فرهنگیــان،  اصنــاف، 
بانوان، نماینده شــوراها، ورزشکاران، فعالان 
صنایع دستی، دانشــجویان و نماینده فعالان 
گردشــکری به بیان دیدگاه ها و نقطه نظرات 

پرداختند.

نداشــتن پارکینگ صیادی، تسهیل در صدور 
مجوز سایت پرورش میگوی لشتغان، افزایش 
تعداد ســفرهای ملوانی، سنددارکردن اراضی 
آلایندگــی صنایع،  کشــاورزی، مشــکلات 
تاســیس کانون فرهنگی ورزشی بانوان، تولید 
محتوی برای معرفی جاذبه های گردشــگری 
بندرخمیر و انتشــار در رســانه ملی از موارد 

مطروحه در این نشست بود.

مام جمعه اهل سنت بندرخمیر:
لایروبی اسکله قدیم شهر بندرخمیر یکی از ضروریات است



فرهنگ

ما عوام کلًا نوشــیدن چــای را خیلی دوســت داریم، 
بخصوص اگر این چای، چای دبش دم کشــیده باشد و 

ان هم در استکان کمر باریک چینی نوش جان کنیم.
بــاور بفرمایید با نوش جان کردن هر فنجان از این چای 
»دبش« تمام خستگی های جسمی و روحی و افسردگی 

های روزانه مان دود شده و به هوا می رود....
خداوند پــدر و مادر این رئیس، مدیرعامل، نمی دانم هر 
ادمی که مسئول این چای دبش است، بیامرزد که کاری 

کرده است کارستان....
می گویند برای اینکه این چای خوب دم بکشد و حسابی 
اعصاب ما را ارام کند، این بنده خدا خیلی زحمت کشیده 
است، البته ما که سواد درست و حسابی نداریم، ولی می 
گوینــد این مدیر زحمت کش »دبش« برای واردات این 
معجون بهشــتی، با کلی قوانین دست و پاگیر گمرکی و 
مالیاتی، دســت و پنجه نرم کرده است، و در بسیاری از 
دستگاه های اجرایی مانند کشاورزی، صمت، استاندارد و 
بانک مرکزی، نفوذ انقلابی نموده است و به عبارتی کلی 
خون دل خورده اســت تا این چای دبش مورد علاقه ما 
از »مسیر سبز« گمرک عبور کند و خوب »دم« بکشد!!

حالا بعضی از این حســودان نظر تنــگ بدخواه ملک و 
ملــت در بوق و کرنا دمیده اند که نمی دانم چند میلیارد 
دلار صرف واردات این چای دبش شــده اســت، خوب 
بشــود، بیشتر هم بشود، چه اشکالی دارد...نوشیدن چای 
دبش دم کشــیده بهتر و مهم تر است یا دلار منحوس 

امریکایی.
بعضی های دیگر هم داد و هوار راه انداخته اند که با این 
دلارها می شــد چند تا برج از نوع همین »برج خلیفه« 
کذایی ســاخت یا کارخانه »مونتاژ بوئینگ« یا نمی دانم 

»برج تجارت جهانی« ساخت...
اگرچه عقل نم کشیده ما به این مسائل قد نمی دهد ولی 
ما که به بــرج خلیفه و کارخانه بوئینگ و نمی دانم برج 

تجارت جهانی نیازی نداریم...
ما عوام به همــان یک فنجان چــای اعلای دبش دم 
کشیده در اســتکان کمرباریک چینی بیشتر نیاز داریم تا 
چیزهای دیگر..دوست داریم در خلوت مان این معجون 
خــدادادی وارداتی را گرماگرم نــوش جان کنیم و تمام 
اســترس های روحی و جســمی زندگی مان را کلهم به 
باد ســپرده، کپه مرگ مان را بگذاریم و راحت و اسوده 
بخوابیــم ما را چه به برج خلیفه و کارخانه بوئینگ و برج 

تجارت جهانی و....
باور بفرمایید اگر به همین حضراتی که رگ  گردن شان 
کلفت شــده اســت و به این بیچاره مسئول چای دبش 
حملــه می کنند  و مرتب بد و بیــراه می گویند، یکی دو 
تا استکان چای دم کشــیده دبش انهم در استکان کمر 
باریک بنوشانید، انچنان ارام می گیرند و رگ گردن شان 
می خوابد که انگار نه انگار از ازل رگ گردنی داشته اند!!!

قدر این چای دم کرده اعلای »نامبر وان« مان را و قدر 
ان مرد نازنین را بیشتر بدانیم.....

»فضول محله«
 

کتــاب »ماندن یــا رفتن« با 
نوری توسط نشر  فائزه  ترجمه 
هنوز منتشــر و راهی بازار نشر 

شد.
بــه گــزارش خبرنــگار مهر، 
کتاب »ماندن یا رفتن« شامل 
مدرسه  موسسه  از  جستارهایی 
زندگی به تازگی با ترجمه فائزه 
نوری توسط نشر هنوز منتشر و 

راهی بازار نشر شده است.
این کتاب با توافق آلن دوباتن موســس موسسه مدرسه 
زندگی در لندن منتشــر شده و جستارهایی از آموزه های 
این موسســه را درباره وضعیت تردید بین رفتن و ماندن 
شامل می شــود. کتاب پیش رو برای این تدوین شده که 
کمک کند آدم ها از رخــوت و بلاتکلیفی بیرون بیایند و 
کاری را بکنند که مدت ها آرزویش را داشته اند و امیدوار 
بوده اند روزی کســی یا کتابی اجازه اش را صادر کند. به 
بیان خلاصه، این کتاب برای این منتشــر شــده که به 

مخاطبش یاری کند تصمیم قطعی را بگیرد.
»ماندن یا رفتن« ۲۴ بخش یــا موضوع دارد که از این 
 قرارند: آیا حق دارم از همســرم بخواهــم تغییر کند؟«، 
»آیا ما زیادی متفاوت هســتیم؟«، »اصلا کســی تغییر 
می کند؟«، »آیا نارضایتی از رابطه جنســی علت خوبی 
برای جدایی اســت؟«، »تکلیف بچه ها چه می شــود؟«، 
»آیا تمام راه ها را امتحان کرده ام؟«، »اگر برای همیشه 
تنها بمانم چه؟«، »اگر اشــتباه قبل را تکرار کنم چه؟«، 
»آیــا تنهایی از پــس زندگی برمی آیم؟«، »چه کســی 
اول دیگری را طرد کرده اســت؟«، »چــرا هنوز به این 
رابطه ادامه می دهم؟«، »چرا درک رفتارهای او ســخت 
اســت؟«، »چه چیزی می توانی بگویــی؟«، »چگونه از 
رفتــن مصیبت نامه ننویســم؟«، »آیــا غیرقابل تحمل 
اســت؟«، »آیا حق این انتخــاب را دارم؟«، »آیا زیادی 
انتظار دارم؟«، »چگونــه این خبر را به او بدهم؟«، »چرا 
ناگهان این قدر عوض شده است؟«، »چرا حسرت گذشته 
را می خورم؟«، »اشکالی ندارد توافق کنیم؟«، »چگونه به 
او نزدیک شــوم؟«، »آیا راه دیگری به جز ماندن یا رفتن 

دارم؟« و »نکند اشتباه کنم؟«.
این  کتاب با ۱۳۲ صفحه، شمارگان هزار نسخه و قیمت 

۹۵ هزار تومان منتشر شده است.

گدروزیــا نام یونانی مکران اســت  که در ســال پیش 
طی لشکر کشی های الکســاندر یا اسکندر مقدونی به 
ایران فتح شــد، این ناحیه را منابع یونانی از تنگه هرمز 
تا رود سند مشخص کرده اند که از شمال با ایالت زرکه 
)سیستان( و از غرب با ایالت کارمانیا)کرمان( هم مرز بود 
و از شــرق رود سند مرز طبیعی میان ایران و هندوستان 
بود، در منطقه شــرقی رود سند ساکنان سندی که جزو 
کشــور هندوســتان بودند و در غرب آن مکران بود که 
ساکنان آن بلوچ ها هستند، گدروزیا برگرفته از نام بومی 
گوادر میباشــد همچنین مرکز این حکومت پورا بود که 
هم اکنون بمپور نام دارد و شــهر پهره)ایرانشــهر( نیز 

برگرفته از پورا-بمپور میباشد.
در ۲۳۵۰ سال پیش اسکندر مقدونی به آنجا لشکرکشی 
کرد و طی جنگ هایی که در گدروزیا داشــت و شرایط 
سخت آب و هوایی گدروزیا، دوازده هزار سرباز و مقادیر 

زیادی دام از دست داد.
این ســرزمین از غرب به تنگه هرمز و از شــرق به رود 
سند میرسید همچنین از شمال به رود هیرمند و دریاچه 
هامون، در قســمت جنوبی نیز سرزمین هایی در شمال 
عمــان و همچنین کل امارات متحــده عربی مربوط به 

سرزمین مکا بودند
از قدیمی ترین منابع برای مکا میشــه به سنگ نبشته 
های بیســتون، شــوش، پارسه و نقش رســتم و کتاب 
هرودوت در دوران هخامنشــی از آن نام برده شــده و 
همچنین در منابع یونان باســتان به نام گدروزیا. قسمتی 
که در شــمال دریای مکران بود هــم اکنون مکران نام 
دارد و قســمتی که در جنوب دریای مکران بود تا سال 
پیش مگان نام داشت که به عربی به آن میگفتند مجان.

مجان، مگان و مکران همه یک سرزمین میباشند.
در متون اکدی ســومر باستان نیز از آن با نام مگان یاد 
شــده که منطقه تجارت دریایی میان بین النهرین و دره 
ســند بود، از لحاظ باستان شناســی نیز در مگان آثاری 
از خط هاراپایی)تمدن ســند( وجود دارد که دلیلی برای 

اثبات گفته های سومریان است.
در ابتدا سرزمین های آراتا و مرهش و سند در این ناحیه 

وجود داشتند.
مردم مرهش و آراتا، پرََشی نام داشتند و مردم تمدن سند 
شــامل اقوام بلوچ و سایر اقوام دراویدی و هندو-آریایی 
میشد.به دلایل نامساعد شــدن آب  و هوای این ناحیه؛ 
مردم دراویدی و پرشی و هندو-آریایی مهاجرت کردند و 

فقط یک گروه در این ناحیه باقی ماند.
گروه بازمانده در این ســرزمین همان بلوچ ها بودند آنها 
در سرزمین های خالی از سکنه مردم پرشی نیز پراکنده 
شــدند و مکران به وجود امد که از تنگــه هرمز تا رود 
ســند و از دریای مکران تا رود هیرمند و دریاچه هامون 

گسترش یافت. 
مادهــا با قبایل آریایی در ایران که هرکدام در قســمت 
کوچکی برای خود حکومتی داشتند متحد شدند و اتحاد 
قبایــل ماد را به وجود اوردند ســپس امپراطوری ماد به 
وجود آمد و مناطق بسیاری را فتح کردند در ۲6۰۰ سال 

پیش! اما در منطقه مکران ردپایی از آنها نبود.
دریای مکران 

این دریا پس از تشــکیل ســرزمین مکران یعنی مابین 
۳۰۰۰ تا ۴۰۰۰ سال پیش دریای مکران نام داشت اسناد 

زیادی نیز وجود دارد برای آن.
همچنین نام های تاریخی کشــور عمان از گذشــته تا 
کنون مــکان، مگان، مجان، مزون و نحاس بوده که در 
پنجاه ســال پیش نام این کشور به سلطنت عمان تغییر 

میکند! 
آیــا عقل قبول میکند که نامی با قدمت پنجاه ســاله بر 
نامی با قدمت ســه تا چهار هزار ســال متقدم باشه؟ از 
لحاظ جغرافیایی نیز خط ســاحلی مکــران ۱.۵ میلیون 
کیلومتر است در حالی که خط ساحلی سلطنت عمان در 
دریای مکران 7۵۰ هزار کیلومتر است یعنی نصف طول 

نوار ساحلی بلوچستان ایران است.

ندای هرمزگان - گروه فرهنگی 
معاون گردشگری اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی هرمزگان گفت: آزمون نهایی دوره آموزشی 
بلد بومی تــالاب و راهنمای محلی مکــران در میناب 

برگزار شد. 
بــه گزارش ندای هرمزگان، عباس رئیســی با بیان این 
مطلب گفت: این دوره آموزشــی با همکاری موسســه 
آموزشــی مشــق آفرینش طی 7۰ ســاعت به  صورت 

حضوری و آنلاین برگزارشده است. 
معاون گردشگری اداره کل میراث  فرهنگی، گردشگری 
و صنایع  دستی هرمزگان ادامه داد: ۳۰ نفر از هنرجویان 
در این آزمون شرکت کردند که پس از قبولی، گواهینامه 
معتبر برای فعالیت در حوزه گردشــگری منطقه مکران 

دریافت می کنند.
وی اظهــار کرد: افــراد با دریافــت گواهینامه به عنوان 
راهنمای محلی آشــنا به اکوتوریســم، بناهای تاریخی، 
سوغات، آداب  ورسوم منطقه مکران فعالیت خواهند کرد. 
ســواحل مکران در محدوده آب های ساحلی و اقیانوسی 
دریای عمان از ایستگاه های مهم واصلی تجارت، اقتصاد 
و گردشگری ایران است که ۵۰ تا 6۰ درصد این سواحل 

در استان هرمزگان قرار دارد.

tجسارت خبرنگار
در جهان امروز شفافیت شیشه ی سیاست، 
فرهنگ و اجتماع، مرهون روزنامه نگاران و 
خبرنگارانی است که برای پیگیری مطالبات 
مردم، جان بر کــف، صحنه های مختلف 
حیات را رصد می کنند. از طرفی بیشترین 
ضربات و تلفات در جهان جدید هم متوجه 
این قشر زحمتکش و پرتلاش است. تقابل 

این دو پدیده بیانگر این معناســت که عده 
ای در پی مخفی کردن اطلاعات و عملکرد 
خود هســتند و در مقابل پــاره ای در صدد 
افشــاگری ناســفته های آنها بر می آیند. 
کشــاکش این رویکرد محصولی است که 
مردم در جهت نهادینه شــدن دمکراســی، 
از آن بهره مــی گیرند. امــروزه مصادیق 
بارزی چون فســاد در فیفا و ولنگاری های 

جهان ســینما و پشــت پرده های سیاست 
مزورانــه دولتمــردان، توســط خبرنگاران 
 کشــف و در معرض دید عموم قرار گرفته

است.
ایســتادگی و تداوم دمکراســی در جهان 
معاصــر در گرو رکن چهارمی اســت که با 
تلاش خبرنگاران و اطلاع رسانی به موقع 
آنان محقق می شــود. شــخصا ستایشگر 

خبرنگارانی هســتم که جســارت ورود و 
سرکشــی به دالان سیاســت های پنهان 
مدیرانــی را دارنــد که منافع فــردی را بر 
مصالح جمعــی ترجیح می دهند. و همواره 
خبرنگاران چاپلوســی را نکوهش می کنم 
که با بافتن دروغ های بزرگ، در پوشاندن 
حقیقت، ریاکاری های مســئولان را به رخ 

می کشند. 
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?گردآوری: کاظم گلخنی 

توسط نشر هنوز؛

ترجمه »ماندن یا رفتن« چاپ شد 

   کتاب 

نکته های نیکو

ندای هرمزگان -گروه فرهنگی 
هفتمین همایش کشــوری دل عالم به همت دانشــگاه علوم 
پزشکی کرمان با محوریت خانواده و جوانی جمعیت با حضور 
معاون رئیس جمهور و به همت دانشگاه علوم پزشکی کرمان 

در شهر کرمان برگزار شد.
به گزارش ندای هرمزگان، این همایش به همت دانشگاه علوم 
پزشکی کرمان با محوریت خانواده و جوانی جمعیت با حضور 
دکتر انســیه خزئلی معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور 
و بیش از ۱۰۰ نفر از شــاعران سراسر کشور در خانه فرهنگ 
و هنر اداره ارشــاد اســلامی کرمان برگزار شد که آقای راشد 
انصاری شــاعر طنز پرداز هرمزگانــی در بخش ویژه برگزیده 

ی این جشنواره شد. 
معاون بهداشتی دانشــگاه علوم پزشکی کرمان در این مرسم 
گفت: بحث شعر و سلامت با یکدیگر عجین هستند؛ به طوری 
که حکیم ابن ســینا نیز به تأثیر شــعر در سلامت اشاره کرده 

است.
دکتــر وحیدرضا برهانی نژاد در خصــوص محور این همایش 

گفت: در خصوص جمعیت، اوضاع کشور مساعد نیست و ما به 
این مســئله از دیدگاه هنر وارد شدیم؛ که هنر و شعر یک ابزار 

قوی و تاثیر گذار در جامعه است.
وی افزود: ما در این خصوص علاوه بر این جشــنواره شــعر، 
جشنواره عکس و نقاشی نیز برگزار کرده و در آینده نیز برگزار 

خواهیم کرد.

معاون بهداشــتی دانشگاه علوم پزشکی کرمان ابراز امیدواری 
کــرد: خروجی این برنامه بر مســئله خانواده و جوانی جمعیت 

تاثیر گذار باشد.
دکتر برهانی نژاد گفت: پیشنهاد می شود دبیرخانه دائمی این 
جشــنواره در کرمان راه اندازی شــده و با موضوعات مختلف 
ســلامت کــه در رأس آن جوانی جمعیت قــرار دارد، به طور 
مداوم و ســالانه چنین همایش های برگزار کند و دانشــگاه 
علوم پزشکی کرمان نیز حتما از این برنامه حمایت خواهد کرد.

گفتنی اســت؛ این جشــنواره با حمایت اســتانداری کرمان، 
دانشگاه علوم پزشکی کرمان، بیمه سلامت کرمان، اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی کرمان و انجمن ادبی دل عالم برگزار 

شد.
در این همایش علاوه بر شــاعران و شــعر دوستان، جمعی از 
مسئولین اســتانی از جمله دکتر وحیدرضا برهانی نژاد معاون 
بهداشتی دانشــگاه علوم پزشکی کرمان، حسین انجمن شعاع 
رئیس شــورای هماهنگــی تبلیغات اســلامی کرمان، مریم 
الســادات طباطبایی مدیرکل امور بانوان اســتانداری کرمان، 
محسن روحی مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی کرمان حضور 

داشتند.
در این جشنواره ۲۱۲ قطعه شعر از سراسر کشور ارسال شد.

راشدانصاری، برگزیده  کشوری شد

با ثبت جهانی 7 پرونده در فهرســت جهانی 
میراث فرهنگی ناملموس یونسکو در ۲ سال 
متوالی در دولت ســیزدهم، ایــران در این 
فهرســت با ۲ رتبه صعود اکنون در جایگاه 

پنجم ثبت آثار جهانی قرار گرفت.
بــه گــزارش خبرنــگار میــراث فرهنگی، 
دولتی  بیــن  هجدهمیــن نشســت کمیته 
پاســداری از میراث فرهنگــی ناملموس در 
شهر کاســان جمهوری بوتســوانا در آفریقا 
در حالی برگزاری اســت؛ ایران در این دوره 
ســه پرونده هنر تذهیب، افطار و سنت های 
فرهنگی اجتماعی آن و جشــن سده را ارائه 
کرد که روز گذشــته در سومین روز اجلاس، 
هر سه پرونده ایران که به صورت بین المللی 
و مشــترک با چند کشور تدوین و ارائه شده 
بود، بررســی و پس از تصویــب کمیته، در 

فهرست جهانی قرار گرفت.
با ثبت این ســه پرونده، مجموع آثار میراث 
فرهنگی ایران که در فهرست جهانی کمیته 
بیــن دولتی پاســداری از میــراث فرهنگی 
ناملموس یونســکو ثبت شــده است به ۲۴ 
عنصر رسید و جایگاه ایران را در میان ۱۸۲ 
کشور عضو این کنوانسیون، با یک رتبه ارتقا 
از ششم در ســال ۲۰۲۲ به پنجم جهان در 
۲۰۲۳ رســاند، سال گذشــته ایران در رتبه 
هفتم جهان قرار داشــت که با ثبت جهانی 
۴ پرونــده، رتبه ایران به ششــم جهان ارتقا 

یافته بود.
ثبت جایگاه پنجم در میان ۱۸۲ کشور

علی دارابــی قائم مقام وزیر میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دســتی پــس از ثبت 
جهانی ســه عنصــر میــراث ناملموس در 
اجلاس یونســکو در بوتســوانا، ثبت سنت 
الهی ضیافت افطاری، جشــن ســده و هنر 
تذهیب را افتخار بزرگی دانست و گفت: پس 
از این اتفاق بزرگ توانســتیم در میان ۱۸۲ 
کشور عضو کنوانســیون پاسداری از میراث 

ناملموس به رتبه پنجم دنیا صعود کنیم.
قائــم مقام وزیــر میراث فرهنگــی با بیان 
افطاری و ســنت های حسنه  اینکه ضیافت 
آن پرونده ای بود که از ســهمیه ایران مطرح 
شــده بود و چند کشور دیگر از جمله ترکیه، 
آذربایجان و ازبکســتان نیز بــه این پرونده 
پیوســتند، ادامه داد: این اتفاق افتخار بزرگی 
است که در دولت ســیزدهم میسر شد و ما 
توانستیم یک سنت الهی و اسلامی را به ثبت 

جهانی برسانیم.
دارابی خاطرنشــان کرد: در دولت سیزدهم 
و  گردشــگری  میراث فرهنگــی،  وزارت 
صنایع دستی موفق شد تاکنون دو رتبه صعود 
کند و ایران در عرصه جهانی از رتبه هفتم به 

رتبه پنجم رسید.
یک سنت الهی، یک هنر اسلامی و یک 

آیین باستانی
ســه پرونده ایران که هجدهمین نشســت 
کمیته بین دولتی پاســداری در آفریقا ثبت 
شــد، عبارتند از افطار و مراســم اجتماعی-

فرهنگی آن که ســنتی الهی اسلامی است، 

هنر تذهیب که هنری اسلامی است و جشن 
ســده که آیینی باســتانی و دینی است که 
همچنــان در میان برخی از اقوام ایرانی زنده 

نگه داشته شده و پاسداری می شود.
افطار و سنت های فرهنگی اجتماعی آن

در همه کشــورهایی که در این پرونده عضو 
هســتند، افطار توســط افرادی از هر گروه 
سنی، جنسیتی، متعلق به پیشینه های مختلف 
اجتماعی، فرهنگی و آموزشی که اسلام را به 
عنوان دین خود می شناســند و این عنصر را 
به عنــوان دین خود می شناســند، اجرا و از 
نسلی به نسل دیگر منتقل می شود. افطار در 
واقع بخش جدایی ناپذیر از فرهنگ و هویت 
آنهاست، چه آنهایی که روزه می گیرند و چه 

افرادی که روزه نمی گیرند.
مســلمانان در نهمین مــاه قمری از صبح تا 
غــروب از خــوردن و آشــامیدن خودداری 
می کننــد. آداب افطار در پایان هر روز انجام 
می شود و در جوامع مسلمان سعادت و شادی 

را پس از روزی سخت به ارمغان می آورد.

هنر تذهیب
تذهیب از ریشۀ ذَهَب )به معنی طلا( گرفته 
شده اســت. تذهیب را زراندود یا طلاکاری 
می نامند. دلیــل این نام گذاری اســتفاده از 
محلول های طلا )سایر رنگ ها و محلول های 
براق و درخشان( برای طراحی نقوش تذهیب 
بوده اســت. اما لغت تذهیب را در اصطلاح 
می تــوان بــه معنی آراســتن نیز دانســت. 
چرا کــه هدف اصلی هنر تذهیب، آراســتن 
صفحــات کتــاب، قطعات خوشنویســی و 
 حاشیه نقاشی ها به ویژه صفحات قرآن کریم

است.
این هنر قبل از اسلام نیز رواج داشت و در آن 
زمان زرنگاری نامیده می شــد. پس از ظهور 
اســلام، در ایران برای تزئین قرآن استفاده 
می شــد. قرآن های خوشنویســی و تذهیب 
قرون اولیه اسلامی مشابه نقاشی های تزئینی 

دوره ساسانی است.
تذهیب دارای ســبک های مختلفی است. از 
جمله ســبک های تذهیب می توان به سبک 
ســلجوقی )مانوی(، ســبک ایلخانی، سبک 
تیموری، سبک شیراز، سبک صفوی و سبک 
قاجار اشــاره کرد. در عصر صفوی، اصفهان 
به مرکز هنر تذهیب و خوشنویســی تبدیل 
شــد. در این مرکز با اســتفاده از رنگ های 
طلایی، لاجوردی، شــنجرفی، ســبز، زرد و 
ســفید تغییرات زیبایی را در این هنر ایجاد 
کردند. ابزار آن شامل قلم مو، خط کش، پرگار 

و مهره است.

صعود ۲رتبه ای ثبت جهانی میراث ناملموس در دولت سیزدهم  

کتاب »چگونه مثل کارآفرین ها بیندیشــیم« 
نوشــته فیلیپ دِلوْز با ترجمه محمد یوسفی 
شیرازی توسط نشر هنوز به چاپ سوم رسید.

به گزارش خبرنگار مهر، کتاب »چگونه مثل 
دِلوْز  کارآفرین ها بیندیشیم« نوشــته فیلیپ 
با ترجمه محمد یوســفی شــیرازی به تازگی 
توســط نشر هنوز به چاپ سوم رسیده است. 

چاپ اول این کتاب سال ۱۳۹۹ منتشر شد.
فیلیپ دلــوز بروتن نویســنده این کتاب، دو 
کتاب دیگــر »زندگی بازی اســت« و »در 
دانشــکده بازرگانی هــاروارد چه چیزی یاد 
می گیریــد« را هم در کارنامه دارد. او مدرک 
کارشناسی خود را در رشته مطالعات کلاسیک 
را  از دانشگاه آکسفورد و کارشناسی ارشدش 
در رشــته مدیریت کســب وکار از دانشکده 
بازرگانــی دانشــگاه هاروارد گرفته اســت. 
۱۰ ســال خبرنگاری و گزارشگری خارجی 
دیلی تلگراف از دیگر موارد کارنامه اوست. در 
حال حاضر هم به طور منظم برای فایننشال 
تایمز و وال استریت ژورنال مطلب می نویسد. 
همچنین در زمینه پژوهش و سیاست گذاری 
با بنیاد کسب وکار و آموزش کافمن همکاری 

دارد.

یکــی از کتاب های دلوز، گزیده نوشــته های 
او برای فایننشــال تایمز را شــامل می شود 
کــه تحت عنوان »مســائل مدیریت: از کار 
یکنواخــت تــا تصمیم های بــزرگ« چاپ 
شده اســت. کتاب »چگونه مثل کارآفرین ها 
بیندیشیم«، نوشــته های این مولف را درباره 
کارآفرینی شامل می شــود که با توافق آلن 
دوباتن موسس مدرســه زندگی در لندن، و 
مجوز انتشــارات مک میلان به چاپ رسیده 

است.
کتــاب پیش رو ۵ بخــش اصلــی دارد که 
عبارت اند از »ذهن کارآفرین«، »تاریخچه ای 
از ایده کارآفرینی«، »جست وجوی فرصت«، 
»غنیمت شــمردن فرصت« و »اســتفاده از 

فرصت«.
بخش اول، دربرگیرنده 6 فصل با این عناوین 
»جامعیــت  مادیــات«،  »مســاله  اســت: 
ذهنی«، »خواســتن«، »ســن یــا تجربه«، 
»پیرمرد و ماهــی« و »برطرف کردن نقصِ 
بی تجربگــی«. دومین بخش کتاب، فصل و 
عنوان فرعی خاصی ندارد اما بخش سوم هم 
۵ فصل »فرصت های دم دست«، »آزمایش 
پرحرفی«، »حشره ای به نام جیم«، »تغییرات 

و اخــلال«و »انباشــت فکری« را شــامل 
می شود.

»گــردآوری منابــع کمکــی«، »افــراد«، 
»محیــط« و »برنامه ریزی« هم چهارفصلی 
هســتند که بخش چهارم کتاب را می سازند. 
بــا عنوان »اســتفاده  پنجمین بخــش هم 
از فرصــت« ۴ فصــل »تکاپــو«، »بودن و 
شــدن«، »ناکامی نوع یک، ناکامی نوع دو« 
و »وارســتگی و ســبک باری« را در خود جا 

داده است.
در قسمتی از این کتاب می خوانیم:

در ســال ۱۹۵۸ مــردی جــوان در جنگلی 
از درخــت چنــدل در جامائیکا گم شــد. در 
گرمای ســوزان، کیلومترها پیاده رفت تا به 
کلبه ای رسید. پیرمردی راستافاری با موهای 
بلند و بافته، ســرش را بیــرون آورد. جوان 
وحشــت کرده بود. راستافاری ها در جامائیکا 
به خطرناکی و یاغی گری مشــهور بودند. اما 
خیلی تشنه بود و برای همین درخواست آب 
کــرد. پیرمرد یک کــدو قلیانی را آب کرد و 
به دســتش داد و جــوان آن را خورد و درجا 
خوابش برد. چند ســاعت بعد که بیدار شد، 
دسته ای از راستافاری ها را بالای سرش دید 

که دورش حلقه زده بودند. باز وحشــت کرد؛ 
ولی وقتــی یکی از آن هــا او را به خانه اش 
دعوت کرد، ترســش ریخت و به آن جماعت 

طردشده جامائیکایی علاقه مند شد.
کریس بلک ول وقتی این ماجرا برایش پیش 
آمد، نوزده ســاله بود. در هتل عموزاده هایش 
در جامائیکا کار می کرد و کســب وکار اسکی 
روی آب را داشــت. یک سال بعد با ارثی که 
به او رسید، بین لندن و نیویورک در رفت وآمد 
بود و صفحه های موســیقی جاز و بلوز را به 
جامائیکا می برد و صفحه های موسیقی اسکا 
را به مهاجران جامائیکایــی می فروخت. در 
ســال ۱۹6۳ به دنبــال اجرایی از موســیقی 
تلفیقــی رفت که بتواند همه جا بفروشــد. به 
برخورد  جامائیکایی ای  پانزده ســاله  خواننده 
به اســم میلی اســمال. آهنگی که به اســم 
هفت میلیون  ســاختند،  پسرم  آب نبات چوبی 

نسخه فروش رفت.
چــاپ ســوم این  کتــاب بــا ۱۸۸ صفحه، 
شــمارگان هزار نســخه و قیمت ۱۳۰ هزار 

تومان منتشر شده است.

توسط نشر هنوز؛
دستورالعمل اندیشیدن مثل کارآفرین ها به چاپ سوم رسید
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افزایش انصراف از 
طرح های خودرویی و فروش 

حواله ها

امروز ۳.۷میلیون هکتار اراضی آبی در بخش کشــاورزی منشأ گردوغبار 
بوده و ۱۵درصد گردوغبار کشــور ناشــی از اراضی کشــاورزی است. 
همچنین ۳۵درصد خســارت های حاصل از گردوغبــار از جانب بخش 

کشاورزی است.
به گزارش خبرنگار مهر، آذر ماه همراه شد با افزایش قیمت برخی اقلام 

غذایی از جمله گوشت مرغ و گوجه فرنگی.
گوشت مرغ: ششم آبان هر کیلو مرغ ۷۸ هزار تومان به فروش می رسید. 
یــک هفته بعد ۱۳ آبان این مبلغ به ۸۳.۸۰۰ تومان رســید. در ادامه در 
حالی که ۲۱ آبان هم قیمت هر کیلو گوشــت مرغ ۸۳.۸۰۰ تومان بود، 
این مبلغ پس از ۳ روز، چهارشــنبه ۲۴ آبان به ۸۵.۸۰۰ تومان رسید. ۲۷ 
آبان هر کیلو گوشــت مرغ با افزایش حــدود ۶ درصدی ۸۸.۸۰۰ تومان 
شد. ۱۱ آذر باز هم قیمت گوشت مرغ افزایش یافت و به ۹۸.۸۰۰ رسید. 
در حــال حاضر نرخ این محصول پروتئینی بین ۹۴ تا ۹۸ هزار تومان در 

نوسان است.
همچنیــن علاوه بر اینکه قیمت ها در مناطق مختلف شــهری متفاوت 
اســت اســتان به اســتان هم تغییر می کند. به عنوان مثال در حالی که 
گوشت مرغ در تهران هر کیلو ۸۵.۸۰۰ تومان بود این مبلغ در مشهد ۸۹ 

هزار تومان گزارش شد.
مدیرعامل اتحادیه سراســری مرغداران گوشتی ایران درباره چرایی این 
افزایش قیمت گفت، با توجه به برنامه تولید این افزایش قیمت را منطقی 
نمی دانیم زیرا میزان تولید کاهش نیافته است. آمار جوجه ریزی در کشور 

از خرداد تا کنون ماهانه بین ۱۲۸ تا ۱۳۲ میلیون قطعه بود.
گوجه فرنگی: ۲۸ آبان هر کیلو گوجه فرنگی بین ۲۱.۸۰۰ تا ۳۴.۸۰۰ بود 
)قیمت عمده ۲۰ تا ۳۰ هــزار تومان( این عدد در ۱۲ آذر به ۳۴.۸۰۰ تا 
۴۴.۸۰۰ رسید )قیمت عمده ۲۰ تا ۴۵ هزار تومان(. قیمت های رصد شده 
مربوط به مناطق مرکزی رو به پایین شــهر است. به طور قطع قیمت ها 

برای مناطق بالاتر بیشتر خواهد بود.
گوجه فرنگی از جمله محصولاتی است که امکان انبار کردن ندارد. همه 
ساله در بازه زمانی اواسط آبان تا اواسط آذر با کاهش عرضه آن در بازار 
رو به رو هســتیم. بارش های پاییزی و نامساعد بودن راه ها و جاده های 
مواصلاتی و همچنین چالش های حمل و نقل ســبب می شود تا در این 

مقطع هــای زمانی با کمبود محصول در برخی بازارها مواجه باشــیم که 
منجر به افزایش قیمت آنها می شود.

گفتنی است در چند وقت اخیر یکی از موضوع هایی که با کاهش عرضه 
گوجه فرنگی در بازار برجسته شده صادرات این محصول بوده است.

معاون بهبود تولیدات گیاهی جهاد کشــاورزی استان بوشهر عنوان کرد، 
پیــک کاهش تولید گوجه فرنگی به پایان رســیده و از اواســط آذر ماه 
برداشت گوجه فرنگی در اراضی کشاورزی استان بوشهر افزایش می یابد 

و تولید و عرضه محصول به بازار به اوج خود می رسد.
تخم مرغ: قیمت هر شــانه تخم مرغ ۳۰ عددی در بازار بین ۹۹ تا ۱۳۰ 

هزار تومان و بعضاً بیشتر متغیر است.
ایــن تفاوت به وزن محصول بر می گردد. شــانه تخــم مرغ ۳۰ عددی 
بــا وزن کمتر ۹۹ هزار تومان و بالاتــر از ۲ کیلو قیمت به بیش از ۱۳۰ 
هزار تومان می رســد؛ البته این نرخ، بسته به نوع بسته بندی دارای درب 
یا بدون درب کم و زیاد می شــود. همچنیــن برخی برندها دارای قیمت 
بالاتری هســتند زیرا کیفیت محصولات نســبت به سایر تولیدی ها در 

وضعیت بهتری قرار دارد.
بر اساس اعلام اتحادیه میهن قیمت تخم مرغ هر کیلو ۴۷ هزار و ۳۰۰ 
تومان بوده که این عدد در بازار حداقل ۴۸ هزار و ۵۰۰ تومان و حداکثر 

۵۰ هزار و ۵۰۰ تومان است.
کاشت یک میلیارد درخت آغاز شد

طرح مردمی کاشــت یک میلیارد درخت ۱۱ آذر ۱۴۰۲ به طور رســمی 

آغاز شد. به گفته رئیس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور متولی 
اجرای این طرح، ۲۴۸ میلیون و ۶۰۰ هزار اصله نهال آماده کاشت است. 
بنا بر تکلیفی که شــهریور سال گذشته رئیس جمهوری بر عهده وزارت 
جهاد کشــاورزی گذاشته اســت باید یک میلیارد اصله نهال در مدت ۴ 
سال در کشور کاشته شــود؛ از این رو سالانه کاشت ۲۵۰ میلیون نهال 
در دســتورکار قرار دارد. مشــارکت هر ایرانی در کاشت ۳ اصله نهال و 

نگهداری از آن، منجر به موفقیت این طرح بزرگ مردمی می شود.
به پیشــنهاد رئیس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور باید از واژه 
»درخت داری« به جای »درخت کاری« اســتفاده شود زیرا نگهداری از 
نهال ها و درختان پس از کاشــت از اهمیت زیادی برخوردار است درواقع 
بیــش از ۷۰ درصد این طرح به موضــوع نگهداری و حفظ این درختان 

برمی گردد.
وزیر آموزش و پرورش در این مراســم به یکی از پیشــنهادهای رئیس 
سازمان منابع طبیعی اشــاره کرد و گفت که سالانه حدود ۱۵۵ میلیون 
کتاب درسی در کشور چاپ می شود و پیشنهاد عباسعلی نوبخت مبنی بر 
اختصاص پشــت جلد کتاب هایی که نوشته ای ندارد به پیام هایی درباره 

درختکاری قابل بررسی است.
در پایان مراسم آغاز کاشت یک میلیارد درخت، تفاهم نامه مشترک بین 
وزارت جهاد کشــاورزی و وزارت آموزش و پرورش برای تولید نهال در 
تمامی مدارس کشــور امضا شد و پس از غرس نهال توسط وزرا، اولین 
نهالستان دانش آموزی در مدرسه البرز توسط محمدعلی نیکبخت و رضا 

مراد صحرایی افتتاح شد.
آیا کشاورزی می دانیم؟

۱۴ آذر مصادف با ۵ دســامبر روز جهانی خاک است. رئیس سازمان ملی 
حفاظت محیط زیســت در همایش ایــن روز در خطاب به وزارت جهاد 
کشــاورزی عنوان کرد، وزارتخانه گزارش دهــد برای منابع آب و خاک 
کشور چه اتفاقی افتاده اســت؟ همواره پرسش می شود اولویت در حفظ 
خاک اســت یا آب؟ چه کســی می تواند این اولویت را تعیین کند؟ برای 

پاسخ به این پرسش فرضیات بسیاری به ذهن خطور می کند.
بیش از ۹۰ درصد جانداران از خاک اســتفاده می کنند بیش از ۹۵ درصد 
تغذیه ما از خاک است. وقتی انسان آفریده شد خاک ماده اولیه آن بود و 

زمانی خاک شکل می گیرد که آبی هم وجود داشته باشد.
معاون رئیس جمهور با اشــاره به معضل گرد و غبار تاکید کرد که پاسخ 
داده شــود ۵ میلیون هکتار اراضی کشــاورزی که رو به شوری می روند 
منبع چند درصد گرد و غبار هستند؟ امروز ۳.۷ میلیون هکتار اراضی آبی 
منشأ گرد و غبار است، چرا؟ ۱۵ درصد گرد و غبار کشور ناشی از اراضی 
کشــاورزی است و ۳۵ درصد خسارت های حاصل از گرد و غبار از جانب 
این بخش بوده که حال باید پرسید، آیا کشاورزی و دانش لازم را داریم؟ 

عملکرد کشاورزی زیرسوال رفت 
پس از اصــلاح مالیات کارمنــدان در لایحه بودجه حد نوسان قیمت در بازار کالای اساسی

اقــل مالیات پرداختی ۴۵۰ هزار تومان و حد اکثر مالیات 
پرداختی بیش از ۴.۵ میلیون تومان خواهد شد.

 به گزارش همشــهری آنلاین، با اصلاح بخش مالیات 
در لایحه بودجه ۱۴۰۳ ســقف معافیت مالیات افزایش 
یافت.۱. افرادی که سالیانه ۱۴۴ میلیون تومان )ماهیانه 
۱۲ میلیــون تومــان( حقوق می گیرنــد از مالیات معاف 

هستند.
۲. افــرادی که ماهیانه بین ۱۲ تــا ۱۶.۵ میلیون تومان 
حقوق دریافت می کنند، حداکثر ۴۵۰ هزار تومان مالیات 

پرداخت خواهند کرد.
۳. افــرادی که ماهیانه بین ۱۶.۵ تــا ۲۷ میلیون تومان 
حقوق دریافــت می کنند باید ۱۵ درصــد مالیات بدهند 
که حداکثر ۲ میلیــون و ۲۵ هزار تومان مالیات پرداخت 

خواهند کرد.
۴. افــرادی کــه ماهیانه بین ۲۷ تــا ۴۲ میلیون حقوق 
دریافــت می کنند حداکثر ۴ میلیــون و ۲۷۵ هزار تومان 
مالیــات پرداخــت خواهند کرد، این مالیــات ۲۰ درصد 

خواهد بود.
۵. افرادی کــه ماهیانه بیش از ۴۲ میلیون تومان حقوق 
دریافت می کننــد، باید حداقل ۴ میلیــون و ۵۷۵ هزار 

تومان مالیات پرداخت کنند.
این مالیات نسبت به گذشته کمتر شده اما همچنان نرخ 

بالایی است.

ابراهیم رئیســی، رئیس جمهوری، بخش اول از سومین 
لایحه بودجه دولت ســیزدهم را به مجلس برد و اعلام 
کرد این بودجه با هدف رفع ناترازی ها بسته شده است.

به گزارش همشــهری، سندی که دیروز به مجلس داده 
شــد، بیشــتر بیانگر ارقام درآمدی و منابع بودجه سال 
۱۴۰۳اســت. برای مشخص شدن هزینه های سال آینده 
اداره کشــور باید منتظر رونمایــی از بخش دوم لایحه 
بودجه ماند. اما سؤال اینجاست که آیا بودجه سال آینده 
انقباضی بسته شــده است؟ رئیس جمهور می گوید: سعی 
کرده ایم بودجه را واقعی تنظیم کنیم و در بودجه ۱۴۰۳، 
شناسایی فرارهای مالیاتی و کسانی که مالیات نمی دهند، 
مورد توجه قــرار گرفته و پایه مالیاتی جدیدی در بودجه 
۱۴۰۳ تعریف نشده است؛ آنچه هست جلوگیری از فرار 
مالیاتــی و احقاق حقوق حقه دولت و مردم اســت. این 
نخستین واکنش رئیس دولت به برخی انتقادها از افزایش 
نزدیک به ۵۰درصد میزان درآمدهای مالیاتی در ســال 
آینده اســت چنان که همین نگرانی ها باعث شد تا سقف 
معافیت مالیاتی حقوق بگیران با دســتور رئیس جمهوری 
۲۰درصد افزایــش یابد. داوود منظور، رئیس ســازمان 
برنامــه و بودجه هم از افزایش ســقف معافیت مالیاتی 
کارکنان، کارمندان و اصناف و مشاغل در لایحه بودجه 
ســال ۱۴۰۳ خبر داد و اعلام کرد: سقف معافیت مالیاتی 
حقوق بگیران در لایحه بودجه به ۱۴۴میلیون تومان در 

سال رسید.
ابراهیم رئیســی، رئیس جمهور در صحن علنی مجلس با 
تقدیم بخش اول لایحه بودجه سال آینده کشور، هدف 
نخســت را اصلاح ناترازی ها اعلام و تأکید کرد: دولت 
تلاش کرد تا با اجرای قانون، رشد اقتصادی و رشد تولید 
و مهار تورم را پیاده کند و مردم نیز توطئه و فتنه دشمن 
را ناکام گذاشــتند. او با بیان اینکه بودجه ســال ۱۴۰۳با 
نگاه واقع گرایانه بســته شده، اعلام کرد: تلاش شده در 
این بودجه تقدیمی، بســیاری از ناترازی هایی که امروز 
موجب رنج همگان است، تراز شود. آن هم با یک حرکت 

جهادی، نه حرکت معمولی.
رئیس جمهور ریشــه اصلی تورم را کسری بودجه، رشد 
نقدینگی و ناتــرازی بانک ها و برداشــت هایی از بانک 
مرکــزی و وضعیت صندوق های بازنشســتگی عنوان و 
تأکید کرد: بنا داریم از تصدی دولت کاســته شــود، بر 
نظارت دولت افزوده شود و بخش خصوصی و تعاونی با 
هدایت، حمایت و نظارت دولت فعال شود. رئیس جمهور 
با اشاره به کسری بودجه ۴۸۰هزار میلیاردی به جا مانده 
از دولت قبل، گفت: این دولت در شــروع فعالیت خود، با 
کســری بودجه ۴۸۰هزار میلیاردی مواجه بود؛ ولی نه با 
استقراض و یا چاپ پول، بلکه با کسب درآمد در ۶ ماهه 
دوم ســال، این کسری بودجه جبران شد و در یک دهه، 
رشد اقتصادی در کشور نداشتیم و متوسط رشد آن ، مورد 
انتظار نبود، ولی در ســال اول فعالیت دولت ســیزدهم، 
رشد اقتصادی بیش از ۴درصد داشتیم. او افزود: در سال 
۱۴۰۱ نیز همین رشــد اقتصادی را شاهد بودیم و تلاش 
شد کسری بودجه نباشد. رشــد نقدینگی که در گذشته 
همه را نگران  کرده بود، امروز شاهدیم که کاهش یافته 
و به ۲۶درصد رسیده و هدف گذاری شده تا پایان سال به 
۲۵ درصد برسد. رشد نقدینگی که موجب کسری بودجه 

و تورم  می شود، در این دولت مهار شده است.

اگر سال آینده حقوقتان بیشتر 
از 16/5میلیون شود، چقدر باید 

مالیات بدهید؟
5همت

 غرامت بیمه به حوزه 
کشاورزی در سال 
گذشته پرداخت شد

26هزار
 واحد شاخص بورس 

ریزش کرد

56هزارتومان
 قیمت هر کیلو تخم 

مرغ 

80درصد
 تاثیر کاهش مالیات 
روی بورس بررسی 

می شود 

 57هزار میلیارد 
ریال 

از منابع مالیاتی برای 
طرح نهضت ملی 
مسکن واریز شد

10کشور
 دارنده بزرگترین ذخایر 

نفت جهان 

8هزارواحد 
تولیدی کشور در سال 

جاری احیا می شود

5برابر 
شدن افزایش 

محصولات کشاورزی 

125میلیون تن
 تولید سالیانه 

محصولات کشاورزی 
در کشور 

4.4 درصد 
کاهش تورم نقطه به 

نقطه تولیدکننده در بهار 
۱۴۰۲

500میلیارد تومان
 ضمانت نامه برای 
تعاونی ها صادر شد 

بودجه 140۳ ؛ به نفع مردم و علیه 
ناترازی ها 

 رییس اتاق بازرگانی مشــترک ایران و روسیه گفت 
که با تکمیل زیرســاخت های حمل ونقلی در تجارت 
دو کشــور، اهداف توافق تجارت ترجیحی با اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا و عضویت در گروه بریکس تحقق 

می یابد.
»هــادی تیزهوش تابان« در آســتانه ســفر رییس 
جمهوری به روسیه در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی 
ایرنا اظهار داشــت: بر اساس آمار منتشر شده، ارزش 
کل تجارت ایران و روسیه در سال ۱۴۰۱ با افزایش 
نزدیک به چهار درصدی در مقایسه با سال ۱۴۰۰، به 

بالاترین حد خود در پنج سال گذشته رسید.
وی افزود: رقم کل تجارت این دو کشــور در ســال 
مذکور نزدیک به ۲ میلیارد و ۳۰۰ میلیون دلار بوده 
که حدود ۶۸ درصد از آن، معادل یک میلیارد و ۶۰۰ 
میلیون دلار متعلق به ارزش واردات ایران از روســیه 
و بقیه، معادل ۷۵۱ میلیون دلار به صادرات ایران به 

این کشور اختصاص داشت.
تیزهــوش تابــان تصریح کرد: در ۶ ماهه نخســت 
۱۴۰۲ نیز ارزش کل تجارت ایران و روســیه حدود 
یک میلیــارد و ۴۰۰ میلیون دلار )۴۴۰ میلیون دلار 
صادرات و ۹۲۵ میلیون دلار واردات( بوده که رشــد 
۱۱.۵ درصدی را نســبت به مدت مشــابه سال قبل 

تجربه کرده است.
وی بــا بیان اینکــه اتصال راه آهن رشــت به بندر 
کاســپین به طور حتم تاثیر بســزایی بر توسعه روابط 
تجاری ایران با فدراســیون روسیه و حجم ترانزیت 
کالا خواهد داشــت، تاکید کرد: به طور کلی با چشم 
انداز ترسیم شده برای توسعه روابط تجاری دو کشور، 
هر طرح زیرســاختی که تکمیل شود و به سرانجام 
برسد، می تواند بستر لازم را برای تحقق چشم اندازها 

فراهم کند.
رییس اتاق بازرگانی مشــترک ایران و روسیه اظهار 

داشــت: زیرســاخت هــای حمل و نقلــی در حوزه 
های مختلف زمینــی، ریلی، دریایی و هوایی مکمل 
یکدیگرنــد و می توانند موجب هــم افزایی در حوزه 

اقتصادی و تجاری شوند.
وی بــا بیان اینکه برخی اخبار حاکی از صفر شــدن 
تعرفه تجاری ایران و روســیه تا پایان ســال جاری 
اســت که این موضوع در مبادلات تجاری دو کشور 
بســیار تاثیرگذار است، خاطرنشان کرد: حضور ایران 
در اتحادیــه اقتصادی اوراســیا و پیوســتن ایران به 
بریکس نیز از دیگر موارد مهم است که باید مد نظر 
برنامه ریــزان قرار بگیرد و از این فرصت ها به خوبی 

بهره برداری شود.
بــه گفته تیزهوش تابان، در کنــار این موارد اجرای 
طرح های زیرساختی مانند اتصال راه آهن رشت به 
آســتارا و تقویت ناوگان حمل دریایی از اهمیت ویژه 

ای برخوردار است.

وی تصریح کرد: شرایط برای حذف دلار و استفاده از 
دوگانه روبلـ ریال در مبادلات تجاری دو کشور فراهم 
اســت و فقط باید تصمیمات نهایی و اجرایی در این 
حوزه اخذ شود که با تحقق این امر به طور حتم شاهد 

گشایش در مبادلات تجاری دو کشور خواهیم بود.
رییس اتاق بازرگانی مشــترک ایران و روسیه تاکید 
کرد: البته پیش نیاز بســیاری از این موارد تک نرخی 
شــدن قیمت ارز و اصلاح سیاست نرخ ارز چندگانه 
است و در غیر این صورت اثربخشی اقدامات مذکور 

به شکل قابل ملاحظه ای کاهش خواهد یافت.

رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و روسیه عنوان کرد:

تحقق اهداف توافقنامه های تجاری با تکمیل زیرساخت های ایران و روسیه

آنطور که مســئولان اقتصادی توضیــح داده اند، با 
اصلاح ســاختاری بودجه در ســال آینده ۶۱ درصد 
از کل ۲۴۶۰ هــزار میلیارد تومــان بودجه پیش بینی  
شده، مربوط به درآمدهای پایدار است که در مقایسه 
با ســال قبــل ۱۰ درصد افزایش داشــته و افزایش 
درآمدهای مالیاتی نیز بر اساس تورم و افزایش تعداد 
مودیان مشــخص شده اســت؛ هرچند افزایش یک 
درصدی مالیات بر ارزش افزوده نیز از بندهای بودجه 

است که درباره آن صحبت زیادی نشده است.
بــه گزارش ایســنا، اول آذر ماه بخــش اول لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۳ کل کشور مشتمل بر هفت فصل 
شامل احکام سقف منابع، سقف درآمد و تراز عملیاتی 
سقف واگذاری دارایی های سرمایه ای، سقف واگذاری 
دارایی های مالــی، منابع هدفمندســازی یارانه ها و 
مفروضات پیش بینی منابــع و مصارف بودجه تقدیم 
مجلس شــد و اخیرا هم رئیــس جمهور با حضور در 
مجلس، درباره لایحه بودجه سال آینده صحبت کرد.
در لایحه بودجه ۱۴۰۳، منابع عمومی دولت در بودجه 
با رشــد ۱۸.۲ درصدی، ۲۴۶۲ هزار میلیارد تومان و 
درآمدهای پایدار نیز با رشد ۴۱.۹ درصدی به ۱۴۹۵ 
هزار میلیارد تومان پیش بینی شــده است. همچنین 
در بخش درآمدهای پایدار دولت، درآمدهایی مالیاتی 
بیشترین ســهم را دارد که با رشــد ۴۹.۸ درصدی 
نسبت به سال جاری، ۱۱۲۲ هزار میلیارد تومان پیش 

بینی شده اســت. درآمد حاصل از حقوق ورودی در 
رتبه بعدی قرار دارد که ۱۴۰ هزار میلیارد تومان بوده 

که ۳.۸ درصد منفی بوده است.
از جمله بخش هــای بحث برانگیز ایــن لایحه هم 
افزایش مالیات ها و کاهش ســهم نفــت در بودجه 
بوده اســت. به همیــن دلیل هــم در روزهای اخیر 
مســئولان مختلــف اقتصادی در رابطــه با افزایش 
مالیات در بودجه توضیحاتی ارائه کرده اند. برای مثال 
رئیس جمهــور گفته که این افزایــش مالیات برای 
حقوق بگیران نخواهد بود، بلکه به کســانی که فرار 
مالیاتی دارند پرداخته شــده و از طرف دیگر تلاش 
شــده از کســانی که درآمد هنگفت دارند و مالیات 
نمی دهند، مالیات گرفته شود. او همچنین تاکید کرد 
که در بودجه هیچ پایه مالیاتی جدیدی وجود ندارد و 

آنچه هست جلوگیری از فرار مالیاتی است.
درآمدهای مالیاتی چگونه رشد کرد؟

از طــرف دیگر داود منظور -رئیس ســازمان برنامه 
و بودجه- نیز بــا حضور در یک برنامــه تلویزیونی 
تاکید کرده که با افزایش ســهم درآمدهای مالیاتی 
در لایحه بودجه سال آینده، فشار مالیاتی جدیدی به 
افراد حقوقی و شــرکت ها وارد نمی شود، چراکه رشد 
مالیات هــا به دلیل افزایش ضرایب مالیاتی نیســت، 
بلکــه وجود تورم در کشــور و افزایش تعداد مودیان 
باعث افزایش درآمدهای مالیاتی خواهد شد. در اصل 

تورم سود شرکت ها را خود به خود از نظر عددی بالا 
می برد و مقدار مالیات هم متناســب با تورم رشد پیدا 
می کند. تعداد مودیان نیز در دو ســال اخیر از ۲.۹ به 

۵.۵ میلیون نفر افزایش یافته است.
البته منظور به این نکته اشــاره نکرده که در بودجه 
سال آینده، مالیات بر ارزش افزوده نیز با یک درصد 
افزایــش با ۱۰ درصد خواهد رســید و بر درآمدهای 
مالیاتی دولــت اثر خواهد داشــت؛ موضوعی برخی 
کارشناسان بیشتر به دلیل تاثیری که این تصمیم بر 
قیمت همه کالاها و خدمات خواهد داشــت، خواستار 

منتفی شدن آن شده بودند.
از اصلاح ساختاری بودجه چه می دانیم؟

منظــور در این برنامه به یک نکتــه مهم دیگر هم 
در رابطه با اصلاح ســاختار بوده اشاره کرد و درباره 
چگونگی کاهش وابستگی بودجه به نفت توضیحاتی 

ارائه کرد. بر این اســاس منابع تامیــن مالی دولت 
شــامل درآمدهای عمومی دولت، مثــل درآمدهای 
مالیاتــی و حقوق گمرکی، منبع واگذاری دارایی های 
ســرمایه ای مثل فروش نفت و گاز و واگذاری اموال 
دولت و ســوم واگذاری دارایی های مالی مثل فروش 
اوراق مشارکت است که از بین آن ها فقط درآمدهای 

عمومی، درآمد پایدار محسوب می شوند.
در ســال آینده ۶۱ درصد از کل ۲۴۶۰ هزار میلیارد 
تومان بودجه پیش بینی  شــده، مربوط به درآمدهای 
پایــدار، ۲۶ درصد مربوط به واگــذاری دارایی های 
سرمایه ای و ۱۳ درصد مربوط به واگذاری دارایی های 
مالی خواهد بود که در مقایسه با سال قبل ۱۰ درصد 
از سهم واگذاری دارایی های سرمایه ای کم و به سهم 

درآمدهای پایدار اضافه شده است.
اخباری کوتاه از اعتبارات عمرانی سال آینده

نکته دیگری که در این مصاحبه به آن اشــاره شــد، 
اعتبــارات عمرانی اســت. در اصل در قســمت اول 
بودجه روی اعداد کلان تصمیم گیری شده و جزئیات 
مصارف مربوط به بخش دوم بودجه اســت که هنوز 

منتشر نشده است.
اما رئیس سازمان برنامه و بودجه به دو نکته در رابطه 
با مصارف بودجه اشاره کرده است. اول اینکه میزان 
تملک دارایی های سرمایه ای یعنی اعتبارات عمرانی 
در سال آینده ۳۷۰ هزار میلیارد تومان پیش بینی شده 
که تقریبا برابر با ســال جاری است. دوم اینکه برای 
هزینه های جاری رشد حدود ۲۰ درصدی پیش بینی 
شــده اســت. در اصل طبق گفته های منظور برای 
هزینه ها رشد کمی پیش بینی شده، چون منابع بیش 

از این نمی توانند پاسخگو باشند.

جزئیات جدید از افزایش درآمدهای مالیاتی سال آینده

از اصلاحات ساختاری بودجه چه می دانیم؟



اجتماعی

دبیر انجمن جراحان پلاستیک و زیبایی ایران درباره دلایل 
گرایش جوانان به ویژه دختران و پســران به جراحی زیبایی، 
افزایش تمایل مــردان به این عمل ها و راهکارهای کاهش 

عوارض و خطرات ناشی از آن توضیح داد.
به گزارش همشــهری آنلاین، دکتــر علیرضا صابری دبیر 
انجمن جراحان پلاستیک و زیبایی ایران گفت: عمل جراحی 
زیبایی مُد شــده و از قبل هم بوده است اما علم که پیشرفت 
می کند، توانمندی در افزایش ارائه بهتر کارها نیز روند رو به 

رشدی را به همراه خواهد داشت.
وی ادامه داد: در همــه جوامع اینگونه اعمال جراحی انجام 
می شود و تبلیغات گسترده ای هم برای این عمل ها صورت 
می گیرد البته تبلیغات عمل جراحی در ایران بیشــتر فریبنده 
و گول زننده اســت و مــا پزشــکان فوق تخصص جراحی 
پلاســتیک، در این امر از این قضیه نگران هســتیم و باید 
هرچه سریعتر مسئولان موضوع را کنترل کنند زیرا هدف ما 

جلوگیری از این سونامی خطرناک است.
افزایش جراحی زیبایی در مردان

صابری در پاســخ به این سوال که اکنون چرا گرایش مردان 
به انجام عمل جراحی نیز افزایش یافته است، اظهار داشت: 
جراحی در مردان در حال افزایش اســت، اگرچه آمار دقیقی 
نداریم اما تعداد مراجعه کنندگان از طرف مردان بیشــتر شده 

است.
وی در عین حال انجام این عمل از ســوی مردان را موضوع 
بدی ندانست و گفت: اگر درست انتخاب شود، مشکلی پیش 
نمی آید اما معتقدیم باید حتما در افراد نقص و ایرادی وجود 
داشته باشد تا اقدام به زیباسازی شود. اگرچه هدف  زیباسازی 
است اما نه برای هر موردی زیرا بسیاری از افراد نیاز به این 

عمل ها ندارند.
ورود پزشک  نماها و مداخله گران به اعمال جراحی زیبایی

دبیر انجمن جراحان پلاستیک و زیبایی ایران افزود: اکنون 
پزشک نماها و مداخله گران به موضوع عمل جراحی زیبایی 
ورود کرده اند و باعث شده که دید مردم نسبت به این مساله 
خراب شــود از طرف دیگر در ایــن قضیه ما نگران تخریب 

جایگاه گردشگری سلامت در کشور نیز هستیم.
وی گفت: اغلب افرادی که به عنوان پزشک نما و مداخله گر 
در موضوع جراحی زیبایــی دخالت می کنند، بدون مدرک و 
مجوز از وزارت بهداشــت و فاقد آموزش های لازم هســتند 
و همین امر باعث می شــود خطر عوارض و مرگ و میر در 

اینگونه اعمال هم افزایش یابد.
صابری اضافه کرد: با توجه بــه اینکه زیبایی با عنوان یک 
عمل جراحی به نســبت سخت محسوب می شود، هر فردی 
نباید این عمل را انجام دهد بلکه باید آموزش های لازم را فرا 
گیرد تا بتواند عوارض را به حداقل برساند و اگر مشکلی هم 

پیش آمد، بتواند سلامتی را به بیمار برگرداند.
صابری درباره تبلیغات وسیع در زمینه انواع جراحی زیبایی به 
مردم هشــدار داد و گفت: باید مردم هوشیار باشند که فریب 
پزشک نماها را نخورند و پزشک معتبر را درست انتخاب کنند.

دبیر انجمن جراحان پلاستیک و زیبایی ایران افزود: افرادی 
که به اینگونه اعمال جراحی نیاز دارند می توانند از سایت های 
معتبر سازمان نظام پزشکی و انجمن جراحی و پلاستیک و 
زیبایی ایران، با استفاده از شماره نظام پزشکی یا نام و فامیل 
پزشک معتبر را انتخاب کنند تا بتوانند بهترین عمل و نتیجه 

را به دست آوردند.
صابری درباره پزشک نماها نیز گفت: با توجه به اینکه خطر 
عوارض مانند عفونت و حتی مرگ و میر در این گونه اعمال 
جراحی وجود دارد و اصلا عمل ســاده ای نیست، متقاضیان 

این عمل های جراحی زیبایی باید قضیه را جدی بگیرند.
توصیه به متقاضیان جراحی زیبایی

صابری به مردم توصیه کرد در صورتی که قصد انجام عمل 
زیبایی دارند حتما اطلاعات کافی از پزشــک مراجعه کننده 
داشته باشند و با صبوری، حوصله و دقت این کار انجام دهند 

و جراح حاذق، شناسنامه دار و با مدرک واقعی انتخاب کنند.
دبیر انجمن جراحان پلاســتیک و زیبایی ایران از متقاضیان 
جراحی زیبایی خواســت که حتما برای این عمل که خیلی 
هم آســان نیست،  از وزارت بهداشت درباره پزشکان تاییدیه 
بگیرند، با چند پزشک ماهر و توانمند در این عرصه مشورت 

کنند و بعد از آن، عمل جراحی زیبایی خود را انجام دهند.
وی گفت: برخــلاف تصور برخی که فکــر می کنند عمل 
جراحی زیبایی یک عمل بســیار ســاده است و هیچ اتفاقی 
برای آنها رخ نمی دهد اما اینگونه نیســت و اگر مشــکل یا 
عوارضی ناشی از عمل جراحی برای آنها پیش بیاید برطرف 
کردن آن بسیار سخت است و گاهی غیر قابل جبران خواهد 

بود و تا آخر عمر فرد را درگیر خواهد کرد.
حــدود ۳۰ درصد از مراجعه کننــدگان نیازی به عمل 

جراحی زیبایی ندارند
دبیر انجمن جراحان پلاستیک و زیبایی ایران گفت: معتقدیم 
کسانی که به پزشــکان جراحی پلاستیک و زیبایی مراجعه 
می کنند فقط حدود ۳۰ درصد نیــاز واقعی به عمل جراحی 
زیبایی دارند و از طرف دیگر بیش از ۳۰ درصد هم اصلا نیاز 
به این عمل ندارند و در ایــن میان ۴۰ درصد باقیمانده هم 
فقط در صورت تشخیص درست امکان انجام آن را خواهند 

داشت.
وی ادامه داد: در همین راســتا، افــراد متقاضی برای عمل 
جراحی زیبایی باید نزد پزشــکان دارای مهارت و شــناخته 
شده در زمینه جراحی پلاستیک و زیبایی بروند تا تشخیص 
درستی برای آنها داده شود و در صورت عدم نیاز به آن، هیچ 
اقدامی نشود. وی ادامه داد: ما دنبال این موضوع هستیم که 
این مشکلات کمتر شود به همین منظور با مسئولان وزارت 
بهداشت و نظام پزشکی در ارتباط هستیم. مکرر گوشزد کرده 
و هشدار داده ایم و امیدواریم این هشدارها جدی گرفته شود و 

بساط تبلیغات وسیع و گمراه کننده مردم جمع شود.
وی اظهار داشت: در انجمن جراحان پلاستیک و زیبایی ایران 
هدف آگاهی بخشــی به مردم و تضمین سلامت آنان است؛ 
اگرچه برخی برچســب و تهمت انحصارطلبی به پزشــکان 
جراحی پلاستیک و زیبایی می زنند اما دوست نداریم این نوع 
عمل ها به تعداد زیاد انجام شــود. هدف نهایی دقت لازم در 

انجام اینگونه اعمال جراحی است.

وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی با حضــور در مرکز ارتباطات 
مردمــی ریاســت جمهوری، تلفنی پاســخگوی مشــکلات و 

چالش های مردم شد.
به گزارش ایســنا، ســید صولت مرتضوی با حضــور در مرکز 
ارتباطات مردمی ریاســت جمهوری، در برنامه »ارزیابی عملکرد 
و پاســخگویی برخط وزیر رفاه« پاسخگوی سوالات و مشکلات 

مردم شد.
اولین تماس گیرنده، شــهروندی بود کــه در خصوص وضعیت 
نامناســب حقوق و مزایــای مراکز آموزش فنــی و حرفه ای و 
همچنین جایگاه و ماهیت این ســازمان در دولت و مجلس انتقاد 
کرد که وزیر رفاه ضمن گرامیداشــت سالروز حمایت از معلولان 
گفت: این مطالبات، مطالبات انباشته شده سنواتی است که رسوب 
کرده اســت. همکاران ما در ســازمان آمــوزش فنی و حرفه ای 
اقدامات خوبی انجام داده اند. مهمترین گامی که برداشــته شــد، 

افزایش ضریب حقوقی همکاران در سازمان و فوق العاده ها بود.
وی ادامه داد: کار بســیار بزرگی که انجام شد، درآمد و هزینه در 
سازمان آموزش فنی و حرفه ای است. اکنون مراکز آموزش فنی 
و حرفه ای می توانند با بخش خصوصی و شرکتهای بزرگ انعقاد 
قــرارداد و از آن محــل منابعی به دســت آورده و آن را در حوزه 

جاری هزینه کنند.
وزیر کار و رفاه افزود: نظام آموزشی ما باید در طرحی نو متحول 
شــود. یکی از شــیوه های تحول در نظام آموزشــی کشور، گذر 
از آموزشــهای نظــری و گرایش به آموزشــهای عملی از جمله 
آموزش های فنی و حرفه ای است، بستر کار هم در نظام آموزشی 
ما فراهم شــده و مراکز آموزشی فنی و حرفه ای از دستگاه هایی 

است که می تواند ایده ها را به پدیده تبدیل کند.
مرتضوی افزود: خوشبختانه اساسنامه سازمان نیز به استناد اصل 
۸۵ قانون اساســی در کمیسیون مربوطه به تصویب رسید؛ ابلاغ 

شده و اگر ایراداتی هم دارد برطرف خواهند شد.
مرتضوی در ادامه در پاسخ به سوال یکی دیگر از تماس گیرندگان 
در خصوص مســائل مربوط به اشــتغال، رفاه، مسائل بیمه ای و 
لوازم پزشکی معلولان نیز اظهار کرد: باید عزم خود را جزم کنیم 
تــا بنا به تعبیر مقام معظم رهبری، بیمار به جز رنج بیماری، رنج 
دیگری را نکشد. دو سال گذشته هم به مراکز نگهداری معلولان 
کمک های ویژه ای شــده اســت و فراخور تــوان مالی، افزایش 
مستمری مناسبی انجام شده است؛ البته همه اذعان داریم کفاف 

هزینه ها را نمی دهد.
وی ادامــه داد: بخش قابل توجهی از انواع دارو تحت پوشــش 
دســتگاه های بیمه گر هستند. ممکن است برخی از نیازهای شما 
تحت پوشــش قرار نگرفته باشــد که به رییس بهزیستی دستور 

پیگیری های لازم را می دهم.
وزیر رفاه با بیان اینکه به واسطه دستورات موکد آیت الله رییسی، 
هیچ مددجوی نیازمندی پشــت نوبت سازمان بهزیستی نیست 
گفت: به عبارتی طی دو ســال گذشته، ۵۲۰ هزار نفر از معلولان 
نیازمند کمک، تحت پوشــش قرار گرفتند و این اقدامات ارزنده 

ادامه دارد.
مرتضوی بیان کرد: البته در حوزه مسکن اقدامات خوبی صورت 
گرفته و ۳۲ هزار واحد مســکونی طی دو ســال گذشته ساخته 
شده اســت.یکی دیگر از تماس گیرندگان از جامعه بازنشستگان 
بود که نکاتی درخصوص جلســه ای که قــرار بود با دکتر ترکی، 
رییس ســابق صندوق بازنشستگی کشوری برای حل مشکلات 
بازنشســتگان به ویژه بحث بیمه  و معیشت بازنشستگان برگزار 

شود، مطرح و گفت که آن جلسه برگزار نشد. 
در این راستا وزیر رفاه گفت: متعاقب آن، در سفر استانی به استان 
البرز، دکتر ترکی و ســایر همکاران را آنجــا دعوت کردیم و در 
حضور استاندار چندین ســاعت پای سخنان جامعه بازنشستگان 
نشســتیم. آنجا چند بحث مطرح شــد که یکــی از مباحث در 
خصوص بیمه تکمیلی بود. در سال ۱۴۰۲ هم شرح خدمات بیمه 

تکمیلی و هم منابع آن به شدت افزایش یافت.
وی تصریــح کــرد: درخصوص مســتمری و همسان ســازی 
بازنشســتگان، بخشــی انجام شــده و برای بخش دیگر، هفته 
گذشته دو جلســه با حضور نمایندگان آحاد مختلف بازنشستگان 
و یک جلســه هم با حضور سازمان برنامه و بودجه داشتیم. امروز 
نیز یک جلســه داشتیم که جلســه امروز بنا به دلایل مختلف و 
حسب درخواست برخی دســتگاه ها، مقرر شد تا پایان هفته، این 
جلسه برگزار شــود و حقوق بازنشستگانی که در چارچوب قانون 
همسان سازی ایجاد شده،  تأمین منابع شود و امید است تا پایان 
سال توفیق داشته باشیم بدهی به بازنشستگان بابت این موضوع 

نداشته باشیم.

وزیر بهداشت اســترالیا اعلام کرد یک هفتم نوجوانان ۱۴ تا ۱7 
سال و یک پنجم افراد ۱۸ تا ۲۴ سال در استرالیا از ویپ های یکبار 
مصرف اســتفاده می کنند و بر این اساس واردات این محصول از 

ماه ژانویه ۲۰۲۴ ممنوع خواهد بود.
به گزارش همشــهری آنلایــن به نقل از رویتــرز، با اختصاص 
میلیون ها دلار بودجه به مقابله با واردات غیرقانونی ســیگارهای 
الکترونیکی و اعتیــاد به نیکوتین، اصلاحات در قانون ممنوعیت 
استفاده از سیگار الکترونیکی در سال آینده در استرالیا اجرا خواهد 
شــد. این در حالی اســت که علاوه بر بودجه مقابله با دخانیات، 
۲9.۵ میلیــون دلار هم برای کمک به مردم برای ترک ســیگار 

الکترونیکی در بودجه این کشور اختصاص خواهد یافت. 
مارک باتلر، وزیر بهداشــت اســترالیا گفت: استعمال ویپ، نسل 
کاملا جدیدی از وابستگی به نیکوتین را در جامعه به وجود آورده 
اســت و افراد کم سن و سال را هدف قرار داده و آنها را به سمت 
اعتیاد به نیکوتین ســوق می دهد. ســیگار الکترونیکی به عنوان 
محصولــی درمانی برای کمک به ترک ســیگاری ها به دولت و 
جوامع فروخته شــد و قرار نبود که یک محصول تفریحی باشد. 
اما اکنون کودکان مورد آسیب این محصول قرار گرفته اند و یک 
هفتم نوجوانان ۱۴ تا ۱7 سال و یک پنجم افراد ۱۸ تا ۲۴ سال در 

استرالیا از ویپ های یکبار مصرف استفاده می کنند.
باتلر با بیان این که اقدامات ســختگیرانه ای از ســال آینده اجرا 
خواهد شد، بیان کرد: واردات ســیگارهای الکترونیک از ابتدای 
۲۰۲۴ ممنوع خواهد بود و این ممنوعیت در ماه مارس سال آینده 
افزایش خواهد یافت که شامل همه ویپ های غیردرمانی از جمله 
دستگاه های قابل شارژ مجدد خواهد شد. واردکنندگان ویپ برای 

اهداف پزشکی هم باید از اداره کنترل دارو مجوز بگیرند.

    خبر 
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وزیر کار و رفاه اجتماعی: 

امیدواریم تا پایان سال بدهی ای بابت 
همسان سازی به بازنشستگان نداشته 

باشیم
کشــور ایران بــه دلیل شــرایط خاص و 
همجواری با مراکز عمده تولید کننده مواد 
مخدر و قرار گرفتن در بهترین و کوتاهترین 
مســیر ترانزیت، در چند دهه اخیر گذرگاه 
انتقال مواد مخدر از افغانستان به اروپا بوده 
اســت. وجود زمینه های رشــد و گسترش 
مــواد مخدر در ایــران و قاچاق آن که هم 
اکنون بــه یک تجــارت زیرزمینی تبدیل 
شده است، پیچیدگی اوضاع فعلی را فراهم 
ســاخته اســت و میرود تا بــه یک بحران 
اساســی در جامعه تبدیل شــود. در عرصه 
ملی، کشور ایران به جهت ساختار جمعیتی، 
موقعیت ژئوپلیتیکی و فقدان اســتراتژی و 
طرح جامع ملی مبــارزه با عرضه، کاهش، 
تقاضا و درمــان معتادان، به عنوان یکی از 
آسیب پذیرترین کشورهای جهان در مقابل 

مسأله مواد مخدر است.
آسیب شناسی اعتیاد و علل اجتماعی مؤثر 
بر آن در سال های اخیر محققان زیادی را 
به خود مشغول ساخته است. نظریه ساترلند 
یکی از قویترین نظریه ها در زمینه پیدایش 
انحرافات است که تا به امروز قدرت تبیین 
زیادی دارد. ســاترلند در غالب نظریه اش 
معتقد بود که انحرافات عموماً در قالب گروه 
های نخستین نظیر گروه دوستان یا خانواده 
آموخته می-شود. این گروه ها بسیار متنفذ 
تر از مامورین و مســئولین رســمی مانند 
ابزارهای  یا  افراد پلیس  معلمان، کشیشان، 
ارتباط جمعــی نظیر فیلــم و روزنامه می 
باشد. از نظر ساترلند فرآیند یادگیری رفتار 
بزهکارانه شــامل تکنیک های تبهکاری، 
انگیزه-ها،گرایش ها و دلیل تراشــی های 
لازم برای آن می-شــود. بدین ترتیب یک 
جوان هــم می آموزد که چگونه با موفقیت 

دزدی کند و هم چگونه اســتدلال بیاورد تا 
دزدی خود را توجیه کنــد و برای آن عذر 

بتراشد.
بر اســاس این دیــدگاه در ایران تحقیقات 
مختلفی انجام گرفته اســت و معاشرت با 
نزدیکان، همکاران و به ویژه دوستان معتاد 
و منحرف، تقلید از اطرافیان، معاشــرت در 
محیط های ناســالم و گوناگــون از جمله 
مدرسه و محیط های آموزشی نامطلوب از 
جمله عوامل اصلی اعتیاد به مواد مخدر ذکر 

شده است.
آســیب های اعتیــاد بر خانــواده و جامعه 
موضوعی اســت که به راحتــی نمی توان 
آن را نادیــده گرفــت. متاســفانه امروزه 
مصرف انواع مواد مخدر و محرّک، در بین 
افراد جامعه رواج پیدا کرده اســت و اعتیاد 
مشــکلات متعددی را برای خانواده ها به 
وجود آورده اســت. علاوه بر خانواده، فرد 
معتــاد گاه برای جامعه نیــز خطر آفرین و 
مشکل ساز اســت. این مشکلات می تواند 
صدمات جبران ناپذیری را به بنیان خانواده 
و امنیــت جامعــه وارد آورد. روی آوردن 
به رفتارهــای پر خطر و ارتــکاب جرم را 
می توان از عوارض اعتیاد دانســت. در این 
مطلب درباره آسیب هایی که ممکن است 
بر زندگی خانوادگــی و اجتماعی یک فرد 
 معتاد بــه وجود آید، مطالبی عنوان شــده 

است.
متاســفانه آســیب های اعتیاد بــر خانواده 
و جامعــه فــراوان و به هم مرتبط اســت. 
مشکلات از خانواده شــروع شده، کم کم 
به جامعه کشــیده می شــود و آسیب ها را 
وارد می آورد. اعتیاد باعث بروز ناهنجاری 
های رفتاری می شــود. به طوری که فرد 

معتاد دیگر نمی تواند مانند ســابق زندگی 
عادی خــود را ادامه دهد. کــم کم ارتباط 
او با خانــواده و جامعه تغییــر پیدا کرده و 
از نظر رفتاری در خانواده با مشــکل مواجه 
می شــود. در نهایت آنچه کــه برای فرد 
معتاد اهمیــت و اولویــت دارد، تهیه مواد 
و تأمین مخــارج اعتیاد اســت. در نتیجه 
 تأمیــن مایحتاج خانواده با مشــکل مواجه

می شود.
آســیب های اجتماعی ناشی از اعتیاد بسیار 
جدی و حائز اهمیت اســت. فرد معتاد تمام 
خواســته اش مصرف مواد اســت و چیزی 
بالاتر از آن را نمی بینــد. یکی از تاثیرات 
منفی و آســیب های اجتماعی اعتیاد روی 
فرد بی مســئولیتی وی نســبت به شغل و 

افراد جامعه است.
اعتیاد باعث می شــود روابط شــخصی و 
اجتماعی فرد به مرور کمرنگ شــده و در 
نهایــت از بین برود. از جمله آســیب های 
اجتماعی اعتیاد مــی توان به افزایش جرم 
و جنایــت، افزایش رفتار هــای غیر عادی 
در جامعه و گســترش بیماری های واگیر 

را اشاره کرد.
این معضلات نه تنها در نســل حاضر بلکه 
در نســل های بعدی نیز گریبان گیر جامعه 
خواهد بــود. فرد معتاد مســئولیت پذیری 
خود را نســبت به خانه و خانواده از دســت 
می دهــد. در نهایت خانــواده متزلزل و از 
هم گسیخته شده و فرزندان آنها نیز بدون 
از تربیت صحیح و شــرایط  برخــورداری 
 امن خانواده نســل آینده جامعه را تشکیل

می دهند.
از آســیب های اعتیاد بــر جامعه می توان 
به بروز شــغل های کاذب و غیر معمول در 
جامعه اشــاره کرد. افزایــش تعداد معتادان 
در جامعه، جوانــان و نوجوانانی که زندگی 
ســالمی دارنــد را نیز به خطر مــی اندازد. 
بعلاوه، احتمال گرفتار شــدن آن ها در دام 

اعتیاد را نیز افزایش خواهد داد.
در خانواده نیز مشکلات به وجود آمده ناشی 
از اعتیــاد فراوانند. بروز مشــکلات متعدد 
ناشــی از اعتیاد مانند خشــونت، گسستن 
پیونــد خانوادگی، مشــکلات اقتصادی و 
… یکی از عوامل اصلی از هم گســیختن 
بنیان خانواده و طلاق است. طبق آمار های 
بدست آمده اعتیاد یکی از مهمترین عوامل 
طلاق در بین خانواده ها می باشد. همچنین 
کاهش میل به ازدواج و تشکیل خانواده  در 
بین جوانان را می توان از دیگر آسیب های 

اعتیاد در خانواده دانست.
بی تردیــد بهتریــن گزینه بــرای مقابله 
بــا اثرات خانمــان برانداز اعتیــاد، تکامل 
 حلقه پیشــگیری از افتــادن در دام اعتیاد

است.
آموزش مهارت های زندگــی به فرزندان، 
آموزش مهارت دوســت یابــی به کودکان 
و نوجوانــان، آموزش مهــارت گفتن نه به 
فرزندان، کنترل روابط و رفت و آمد فرزندان 
و افراد خانواده، پیگیری تغییر رفتار ناگهانی 
آنان و عدم  نشــان دادن واکنش سریع به 
رفتارهــای نامتعارف و غیر معمول فرزندان 
بخشــی از راهکار های حلقه پیشــگیری 
هستند. نقش جامعه آموزشی کشور و رسانه 
ملی و رســانه ها در تکامل این حلقه بسیار 
دارای اهمیت اســت و ضرورت تهیه برنامه 
در خصوص استفاده از این ظرفیت بیش از 

گذشته مورد تاکید است.

اعتیاد و آسیب های اجتماعی

?.. به قلم عظیمه سادات حسینی/ مشاور و کارشناس مسائل اجتماعی   مقاله 

معاون محیط زیســت انســانی با اشــاره به اهمیت خاک 
در امنیت غذایــی و تاثیر آلودگی خاک بر محیط زیســت 
اظهار کرد: خاک و آب، پایه و اســاس تولید غذا و خدمات 
اکوسیســتمی هستند و رفاه انســان را فراهم می کنند و با 
شناخت نقش ارزشمند آن ها می توانیم اقدامات پیشگیرانه ای 
را برای محافظت از این منابع برای نســل های آینده انجام 

دهیم.
به گزارش ایســنا، روز جهانی خاک برای ارزش گذاشتن به 
اهمیت خاک و پیشگیری از نابودی آن همه ساله در جهان 
در روز ۵ دســامبرگرامی داشته می شود. کشور ما هم برای 

حفظ خاک خود اقداماتی انجام داده است. 
ایرج حشمتی در گفت و گو با ایسنا، به مناسبت روز جهانی 
خاک اظهار کرد: یکی از اقدامات جدی در حفاظت از محیط 
زیســت حفاظت از دو ثروت عظیم و ذخیره حیاتی ملت ها 
یعنی »آب« و »خاک« و پرهیز از برخورد مسرفانه با آن ها 
است. هر ســاله سازمان خوار و بار کشــاورزی ملل متحد 
)FAO( در روز ۵ دســامبر بزرگداشت روز جهانی خاک را 
 Soil and« برگزار می کند و شعار ســال ۲۰۲۳ میلادی
Water: a source of life«، »خــاک و آب منشــاء 
زندگی« است. در همین خصوص پیام های کلیدی از طرف 
سازمان خواروبار کشاورزی ملل متحد )FAO( برای تبیین 
اهمیــت حفاظت و مدیریت یکپارچــه منابع آب و خاک با 
لحاظ موضوعات تغییر اقلیم، اهمیت حفاظت تنوع زیســتی 
خاک و جلوگیری از تخریب، فرســایش و آلودگی آن ارائه 

شده است.
وی ادامه داد: از جمله پیام های کلیدی روز جهانی خاک این 
اســت که خاک و آب منابع ضروری برای حفظ حیات روی 
زمین  و منابع به هم پیوســته ای هستند که نیاز به مدیریت 
یکپارچه دارند. شــیوه های نامناسب مدیریت خاک و آب بر 
فرســایش خاک، تنوع زیســتی خاک، حاصلخیزی خاک و 
کیفیــت و کمیت آب تأثیر می گــذارد و  حفاظت از خاک و 

آب به کاهش و سازگاری با تغییرات اقلیم کمک می کند.
حشــمتی افزود:  به این منظور مقرر شده است در کشور ما، 
وزارت جهاد کشــاورزی و سازمان حفاظت محیط زیست با 
همکاری تمامی دستگاه های ذی ربط بزرگداشت روز جهانی 
خاک را در ۱۴ آذر ســال جاری در وزارت جهاد کشاورزی 
برگزاری کنند و با تأسی از اندیشه های محیط زیستی مقام 
معظم رهبری جهت فرهنگســازی حفظ منابع آب و خاک 

کشور، هفته خـــاک را گرامی دارند.
وی تاکید کرد: از مهمترین اهداف این رویداد فرهنگسازی 
و مشارکت مردمی در جهت حفاظت از خاک و آب به عنوان 
منبع تامین کننده امنیت غذایی و ســلامت جامعه است. به 
همین دلیل قرار اســت مسابقه هنری شامل عکاسی، فیلم 
کوتاه ۱۰۰ ثانیه ای، طراحی و نقاشی، انشا ویژه سنین ۱۳ تا 

۱7 سال و صنایع دستی نیز برگزار شود.
معاون محیط زیست انسانی سازمان حفاظت محیط زیست 
در ادامه گفت: خاک و آب، پایه و اساس تولید غذا و خدمات 
اکوسیســتمی  و رفاه انســان هستند و با شــناخت نقش 
ارزشــمند آن ها، ما می توانیم اقدامات پیشگیرانه ای را برای 
محافظــت از این منابع برای نســل های آینده انجام دهیم. 
سیستم های کشاورزی دیم 7۰ درصد از آب شیرین جهان را 
برداشت می کنند و ۸۰ درصد از زمین های زراعی را تشکیل 
می دهنــد و در ۶۰ درصد تولید جهانی غذا نقش دارند. این 
سیستم ها به شدت به شیوه های موثر مدیریت رطوبت خاک 

متکی هستند.

وی در خصوص اهمیت خاک ادامه داد: خاک دارای خدمات 
اکوسیســتمی متنوع نظیر تامین غذا، فیبر، سوخت، حمایت 
از میراث فرهنگی، تامین مصالح ساختمانی، منبع دارویی و 
منابع ژنتیک، زیستگاه موجودات زنده، جایگاه چرخه عناصر 
غذایی تنظیم ســیلاب ها، تنظیم آب و هوا، ترسیب کربن، 
تصفیه آب و کاهش آلاینده های خاک است. خاک بیش از 
۲۵ درصد کل تنوع زیستی زمین را در خود جای داده است 
و از زندگی در خشــکی و کل زمین پشتیبانی می کند. بیش 
از 9۰ درصد موجودات زنده در خاک زندگی و یا بخشــی از 

زندگی خود را در خاک سپری می کنند.
حشــمتی افزود: حفاظت از خاک با افزایــش ذخایر کربن 
موجود در خاک و مبارزه با تغییرات آب و هوایی نقش مهمی 
دارد. علاوه بر برگ و ســاقه، ریشه های زیرزمین نیز کربنی 
را که توســط گیاهان هنگام فتوسنتز ثابت می ماند، ذخیره 
می کنند. هنگامی که گیاه می میرد کربن موجود در ریشــه 
به خاک اضافه می شــود و می توانــد قرن ها در آن جا بماند. 
مقدار کربن در هر ســال افزایش می یابد اما بدون پوشش 
گیاهی ذخیره کربن خاک کاهــش می یابد زیرا مقداری از 
آن به تدریج تجزیه و باعث انتشــار دی اکسید کربن در جو 

می شود.
وی در ادامــه اظهارکرد: طبق یک مطالعات انجام شــده، 
خاک ها و بســترهای سطحی برگ ها و شاخه های مرده نیز 
می توانند دو یا سه برابر کربن را ذخیره کنند. علاوه بر نقش 
و خدمات اکوسیســتمی خاک، توجه بــه آمارهای جهانی، 
اهمیت حفاظت از خاک دو چندان مشخص می شود. تاکنون 
یک سوم از خاک های جهان تخریب شده اند و چنانچه این 
روند تا ســال ۲۰۵۰ ادامه یابد، ســرانه جهانی زمین قابل 
کشــت و زراعت، تا یک چهارم میزان آن در ســال ۱9۶۰ 

تقلیل خواهد یافت.
معاون محیط زیســت انســانی ســازمان حفاظت محیط 
زیســت اضافه کرد: تا ســال ۲۰۵۰ جمعیت جهان به بیش 
از 9 میلیارد خواهد رســید و این میزان به معنای دو میلیارد 
افزایش جمعیت بیش از جمعیت فعلی جهان اســت. در این 
صورت لازم اســت تولید مواد غذایی بــه میزان ۶۰ درصد 
افزایش یابد تا بتواند پاســخ گوی جمعیتی باشد که خواستار 

تغذیه ای به مراتب بهتر از امروز هستند.
حشــمتی افزود: حفاظت و مدیریــت یکپارچه خاک و آب، 
ظرفیت زمین را برای مقاومت در برابر حوادث شــدید آب و 
هوایی مانند خشکسالی، ســیل و طوفان های شن و گرد و 
غبار ارتقا می دهد. شیوه های مدیریت یکپارچه خاک و آب، 
خدمات ضروری اکوسیســتم، حمایت از حیات روی زمین 
و افزایش انعطاف پذیری اکوسیســتم را ارائه می دهد که در 
همین خصوص دولت ســیزدهم خط مشــی های مدیریت، 
حفاظــت و بهره  برداری پایدار از خاک کشــور را با رویکرد 

مدیریت یکپارچه آب و خاک ابلاغ کرد.
وی ادامه داد: از مهمترین اقدامات سازمان به منظور حفاظت 

و مدیریت یکپارچه خاک و آب با رویکرد هوشمندســازی و 
اســتفاده از فناوری های نوین در حفظ منابع آب و خاک و 
با هدف تسریع در دســتیابی به پیشرفت پایدار می توان به 
»راه اندازی ســامانه جامع حفاظت محیط زیســت و رصد و 
پایــش آلودگی منابع آب و خــاک« در جهت اجرای قانون 
حفاظــت از خاک و آییــن نامه جلوگیــری از آلودگی آب 
)مــاده ۴۶ قانون توزیع عادلانه آب( اشــاره کرد که پایش 
و خوداظهاری تمامی صنایع در این ســامانه ثبت می شود و 

مورد رصد و ارزیابی قرار می گیرند.
معاون محیط زیست انسانی سازمان حفاظت محیط زیست 
افــزود: از ابتدای ســال جاری تا پایان نیمه اول ســال در 
مجموع ۲۳ هزار و ۴9۳ واحــد تولیدی ـ صنعتی، خدماتی 
و درمانی به صورت مســتمر مورد پایش و خوداظهاری قرار 
گرفته است. در شش ماهه اول سال ۱۴۰۲ نظارت بر انجام 
خوداظهاری پایش )بخش شیمی آب و پساب(، ۳۶۳۰ مورد 
بوده و ۶97 مورد پایش خاک توســط آزمایشگاه های معتمد 

و ادارات کل انجام شده است.
حشــمتی ادامــه داد: از اقدامــات اجرایی مقابلــه با پدیده 
گردوغبار در قالب شــش ســرفصل عملیاتی برای سازمان 
حفاظــت محیط زیســت می توان بــه حفاظــت، احیاء و 
خریــد حقوق عرفــی در مناطق غبارخیز، مالچ پاشــی توام 
با نهال کاری با اســتفاده از مالچ پلیمری ســازگار با محیط 
زیست، لایروبی، ســاماندهی و اصلاح نهرها برای هدایت 
آب به کانون های غبارخیــز، مراقبت، نگهداری و آبیاری و 
مدیریــت رواناب ها همراه بذرکاری در مناطق با پتانســیل 
غبارخیزی، تعمیر و تامین تجهیزات ایســتگاه های موجود 
گردوغبار، در مجموع در گســتره ۱۳۵ هزار و ۶۰۶ هکتار، 
۱۳ هزار و 7۰۰ مترمکعب و ۳۲ ایســتگاه پایش در ســطح 
۲۸ اســتان و با اعتباری بالغ بر ۲۰۵ هــزار و ۳7۰ میلیون 

ریال اشاره کرد.
وی تصریــح کرد: از سیاســتگذاری های مهــم در جهت 
پیشــگیری و کنترل آلودگی خاک، ورود و استفاده از حدود 
مجــاز آلودگی خــاک و آلاینده های ورودی بــه آن برای 
کاربری هــای مختلف خــاک، در معیارهای تعیین ســطح 
آلایندگی واحدهــای تولیدی صنعتی، معدنــی و خدماتی 
آلاینــده وفق مــاده )۲7( قانون مالیات بــر ارزش افزوده 

)عوارض سبز، مصوب ۱۴۰۰(  است.
معاون محیط زیســت انسانی افزود: علاوه بر این برنامه ها، 
به منظور دستیابی به پیشرفت پایدار دانش بنیان و به منظور 
حمایت از فعالان و بنگاه های اقتصادی، صندوق ملی محیط 
زیست نیز انواع طرح های دانش بنیان در زمینه فناوری های 
نوین بازچرخانی آب، مدیریت پســماند، انرژی های نو و ... 
را در چارچــوب ضوابط و مقررات مربوطه مورد بررســی و 
حمایت مالی قرار داده اســت و بــا نظارت بر تحقق اجرای 
آن ها، تحقق اهداف کلان محیط زیســت کشــور را دنبال 

می کند.
وی ادامه داد: دولت ســیزدهم به پیروی از فرمایشات مقام 
معظم رهبری و رییس جمهوری همواره موضوعات محیط 
زیســتی را در راس برنامه های توسعه کشور قرار داده است 
که از اقدامات مهم در این خصــوص می توان به برگزاری 
کنفرانــس بین المللی گرد و غبار در تهران اشــاره کرد که 

ان شاءالله ثمرات بسیار خوبی برای کشور خواهد داشت.
حشــمتی در پایان اظهار کرد: با درک عمیق قدر و منزلت 
منابــع خاک و آب کشــور و لزوم حفظ و حراســت از این 
ســرمایه خدادادی برای بهره برداری پایــدار و حفظ امانت 
برای نســل های آینده، اعتقاد راســخ داریم اصل ۵۰ قانون 

اساسی در این خصوص تحقق می یابد.

تخریب یک  سوم خاک های جهان 



سیاسی

فرمانده ســپاه پاســداران انقاب اســامی در نشست »بسیج 
جهانی اســام- مقاومت، رمز پیروزی« با اشــاره به جنایت های 
رژیم صهیونســیتی علیه مردم فلســطین گفت: آنچه که امروز 

صهیونیست ها انجام می دهند، انتحار و خودکشی است. 
به گزارش ایســنا، سردار »حسین سامی« در این نشست که در 
محل وزارت امور خارجه با حضور »حسین امیرعبداللهیان« رئیس 
دســتگاه دیپلماسی جمهوری اسامی ایران برگزار شده است، در 
بخشی از سخنان خود با مقایسه بسیج با دیگر نیروهای نظامی در 
دنیا، گفت: این نیرو برعکس دیگر نیروهای نظامی دنیا، بی انتها 

و پایان ناپذیر است.
فرمانده ســپاه پاسداران انقاب اســامی در این ارتباط تصریح 
کرد: این نیرو دارای قدرت جابه جایی ســریع اســت و در جنگ، 

رویش های آن ها بیشتر از ریزش هاست.
سردار ســامی تاکید کرد: این نیروی عظیم در مبارزه و دفاع از 
ارزش های امت اسامی مرز نمی شناسد و منطق دفاع از حرم، از 

این دیدگاه برای آن ها منطق جذاب و مهمی است.
فرمانده سپاه همچنین گفت: در حال حاضر نیروی مقاومت بسیج 
در دیگر عرصه ها از جمله فقر زدایی و محرومیت زدایی به صورت 

فعال نقش آفرین است.
تحرکات دیپلماتیک ایران درباره غزه ستایش برانگیز بوده است

ســردار سامی در بخشــی از صحبت های خود در این نشست، 
در مورد تحولات اخیر اراضی اشــغالی خاطر نشان کرد: تحرکات 
دیپلماتیک کشور در ایام اخیر ستایش برانگیز بوده است و در مورد 
این تحولات ظرفیت های انتقالی خوبی از خود نشان داده است.

فرمانده ســپاه پاســداران انقاب اســامی ایران با اشــاره به 
جنایت های رژیم صهیونیســتی علیه مردم غزه و فلسطین گفت: 
آنچه که امروز صهیونیست ها انجام می دهند، انتحار و خودکشی 

است.
وی با تاکید بر این که این جبهه باطل، فرو خواهد پاشید، تصریح 
کرد: رژیم صهیونســیتی قادر به تحمل یک جنگ طولانی مدت 
نخواهد بود و این جغرافیا به نحوی است که هر شکستی می تواند 

آخرین شکست باشد.
آنچه که باعث ادامه جنگ شده، نیاز شخصی نتانیاهو است

سردار سامی با اشــاره به هزینه های عظیم اقتصادی و نظامی 
وارد شــده به رژیم صهیونســیتی در پی جنگ و وقوع مهاجرت 
معکــوس در این منطقه گفت: آنچه که باعث ادامه جنگ شــده 
است، نیاز شــخصی نخست وزیر رژیم صهیونیستی است چون با 

پایان این جنگ، آن ها باید محاکمه شوند .
فرمانــده با بیــان این که این جنگ باعث خســتگی ارتش رژیم 
صهیونسیتی شــده اســت، اظهار کرد: عملیات طوفان الاقصی 
شکســت و فصاحت بزرگی برای رژیم صهیونسیتی و ارتش این 

رژیم بود. 
ســامی همچنین گفــت : در جریان این تحولات، نســل های 
جدید فلسطینی آموختند که باید با چه کسی بجنگند، روش های 
مبارزاتی با اشــغالگران عوض شده و حتما ساح در اختیار آن ها 

قرار خواهد گرفت.
کسر کوچکی از ظرفیت های جریان مقاومت فعال شده است

وی ادامه داد: ما هیچ  نگرانی نداریم و می بینیم که در حال حاضر 
کســر کوچکی از ظرفیت های جریان مقاومت فعال شده است و 

همین مقدار هم دشمنان را تحت فشار قرار داده است.
سردار ســامی در بخشــی دیگری از صحبت های خود در این 
نشســت، اظهار کرد: به فضل الهی تحــول جالبی در جهان رخ 
داده که ممکن اســت در کوتاه مدت قابل رویت نباشد ولی آثار 
بلندمدت آن حتما روشــن خواهد شد و آن این است که انقاب 
اســامی وقتی از مرزها عبور کرد و اســامِ به عاوه حاکمیت 
قدرت تشــکیل داد، ســازه هایی از قدرت در نقاط مختلف جهان 
شــکل گرفت و این ســازه ها به هم گره خــورد و جغرافیایی از 

مقاومت را شکل داد و جبهه مقاومت ایجاد شد.
فرمانده ســپاه ادامه داد: در پی این تحولات دشــمنان ما مجبور 
شــدند از پناهگاه های راهبردی خارج شــوند و منازعه از سطوح 
راهبری به ســطح تاکتیکی تغییر یافت و دشــمنان مجبور شدند 
مستقیما وارد گسترش نظامی شوند ولی این گسترش آنقدر وسیع 

شده که خود آن ها دچار پدیده گسترش بیش از حد شدند.
دشمنان ایران در حال حاضر با پدیده زوال مواجه شده اند

ســامی با بیان این که آن ها در حال حاضر با پدیده زوال مواجه 
شده اند، گفت: در پی این تحولات دنیا به نقطه ای رسیده است که 
مشاهده می کند ظرفیت های سیاسی برای حل چالش ها ناکارآمد 
است و جنگ رخ می دهد و ما نمونه این موضوع در بحث اوکراین 
مشــاهده کردیم. الان آمریکایی ها در میدان تاکتیک هم تحت 
تاثیرند و به پایگاه های آن ها هم حمله می شود یا مانند کشتی ای 

که انصارالله یمن در دست گرفت.
وی گفــت: این اتفاقات یک پیامد راهبردی وســیعی داشــت و 
نشــان می داد در ایــن منطقه معادله جدیدی حاکم می شــود و 
این »قدرت های ســلطه« توانایی خود را بر اساس ایمن سازی از 
دســت می دهند و این قدرت ها کم کم ناکارآمد می شوند. هر چه 
تهدید می کنند کسی نمی ترسد. در حال حاضر ترجیحات سیاسی 
دولت ها با نظام سلطه متفاوت شده است و متحدان قدیمی هم با 

ترجیحات سیاسی آن ها کار نمی کنند. 
وی ادامه داد: ائتاف های سخت که یک روز در یک جنگ ماه ها 
در کنار هم می جنگیدند، دیگر قابل شــکل گیری نیســت و این 
به دلیل فرســایش همه قوای آن هاست، از جمله قدرت نظامی، 

سیاسی و توان فرهنگی.
فرمانده کل ســپاه در ادامه ســخنان خود به وضعیت غزه اشاره 
کــرد و گفت: قصه غزه یک موتور محرک جدیدی اســت که بر 
اساس آن یک انسجام، اراده سیاسی و یک عزم جهادی در همه 

سرزمین های اسامی و حتی فراتر از اسام شکل گرفته است.
آمریکا امــروز در نزد افکار عمومی همــه عالم در حال 

منزوی شدن است
سامی تاکید کرد: یکی از مهم ترین اتفاقی که رخ داده، این است 
که واقعیت این قدرت ها نسبت به آنچه در فضای عملیات روانی 
ترویج می کنند تفاوت و تمایز را نشان می دهد. عموما آمریکایی ها 
اهداف سیاسی و نظامی خود با با چند مفهوم دموکراسی، آزادی، 
حقوق بشر، امنیت و رفاه توجیه و تاش می کنند که آمریکا را بر 
اساس این شــاخص ها به جهان معرفی کنند ولی آنچه امروز از 
شــخصیت سیاسی آمریکا همه دنیا به چشــم می بیند این است 
که ســاح در اختیار صهیونیســت ها قرار و اجــاره می دهد که 
صهیونیست ها بدون هیچ گونه محدودیتی این قتل عام را در غزه 
صورت انجام دهند و بی شــرمانه این قتل عام را دفاع مشــروع 

توصیف کنند و جهان این تحولات را می بیند.

  سیاست خارجی
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سلامی: آنچه امروز صهیونیست ها 
انجام می دهند، انتحار و خودکشی 

است

6
  سیاست داخلی

    

عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام گفت: سوال امروز 
مردم شیوه حکمرانی اقتصادی است که چهار دهه اذهان 
را مشغول کرده و هر دولتی تاش هایی برای پاسخ به آن 
داشته، اما هنوز پاسخ کاملی در این زمینه ارائه نشده است.

به گزارش ایسنا، محسن رضایی در مراسم اختتامیه هفته 
پژوهش و فناوری اســتان یزد با اشاره به فرا رسیدن روز 
دانشــجو، گفت: امــروز یکی از روزهای مهــم در تاریخ 

انقاب و نقطه عطفی در تاریخ سیاسی ملت ایران است.
وی بــا یادآوری رخدادهای منتهی به روز ۱۶ آذر و حضور 
نیکســون در دانشــگاه تهران خاطرنشــان کرد: پس از 
کودتای ۲۸ مرداد پس از چند رویداد سلســله وار، حضور 
نیکســون برای زهر چشــم گرفتن از مردم ایران بود که 
دانشجویان باغیرت در مقابل این رخداد ایستادند و سه تن 

از آنان، مظلومانه به شهادت رسیدند.
رضایی ادامه داد: مهمترین سوال مردم ایران در آن دوران، 
شیوه حکمرانی سیاسی بود که مشروطه ابتدای پاسخ دهی 
به آن بود و پس از حوادثی چون ملی شــدن صنعت نفت، 
۱۶ آذر و ۱۵ خــرداد، پس از ۶۰ ســال با پیروزی انقاب 
اســامی، الگویی جدید از حکمرانی و تعریف رابطه دین 
با سیاســت و ایجاد یک مردم سالاری دینی از سوی امام 
راحل شد که پاسخ کاملی به پرسش ۶۰ ساله مردم ایران 

بود.
دبیر شــورای  عالی هماهنگی اقتصادی ســران قوا افزود: 
پس از پاسخ  به سوال سیاسی مردم ایران درباره چگونگی 
حکمرانی سیاســی طی انقاب، ســوال دوم در بحبوحه  
جنگ پیش آمد و این بود که مــا چگونه به امنیت پایدار 
برسیم که پاسخ آن هم داده شد و حاصل آن امنیت امروز 

کشور و صدور تفکر انقابی به بقیه کشورهاست.
وی گفت: سوال مهم امروز مردم شیوه حکمرانی اقتصادی 
است که ۴ دهه اذهان را به خود مشغول کرده و هر دولتی 
کــم و بیش حدودی از آن را پیش برده، اما هنوز پاســخ 
کاملی به آن داده نشده است. امروز مسئله بزرگ حکمرانی 
اقتصادی، رابطه اقتصاد با مسائل اجتماعی است . نمونه آن 
پیشرفت اقتصادی چین متناسب با منابع اجتماعی است و 
اینکه هــر منطقه با توجه به الگو و ظرفیت اجتماعی خود 

پیشرفت می کند.
وی تاکید کرد: اکنون پس از پاســخ به پرســش مردم در 
حوزه حکمرانی سیاســی و ایجاد امنیت پایدار، سوال مهم 
در زمینه حکمرانی اقتصادی اســت که برای پاسخ به این 
ســوال ابتدا باید جایگاه و رابطه مسائل اجتماعی با اقتصاد 

را دریابیم.

طرح الزام به ثبت معامات غیرمنقول که با اصرار مجلس 
شورای اســامی بر مفاد مورد اشکال شورای نگهبان، به 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام ارجاع شده با اصاحاتی 

به تصویب رسید.
به گزارش ایســنا، در ابتدای این جلسه که به ریاست آیت 
الله آملی لاریجانی تشکیل شــد،  دبیر کمیسیون حقوقی 
و قضائی مجمع پس از ارائه گزارشــی از روند بررســی و 
تصویب طرح در این کمیســیون، اصاحات پیشــنهادی 
کمیســیون راجع به ماده )۱( مصوبه را برشــمرد و سپس 
حجت الاســام والمســلمین محســنی اژه ای ، رییس 
کمیســیون حقوقــی و قضائی مجمع به دفــاع از مصوبه 
کمیســیون راجع بــه ماده)۱( طرح و تبصــره الحاقی آن 

پرداخت.
در ادامه جلســه،  دو فقیه شــورای نگهبان، اشکالاتی بر 
مصوبه کمیســیون حقوقی و قضائی مجمــع وارد کردند 
که آملی  لاریجانی به این اشــکالات پاســخ گفت و متن 
اصاحی کمیســیون راجع به ماده )۱( طرح را منطبق بر 
مصلحت مــورد تاکید رهبری انقــاب در خصوص عدم 
پذیرش دعاوی مرتبط با معامات ثبت نشــده در محاکم 

دانست.
پس از اعام نظر غضنفرآبادی رئیس کمیســیون حقوقی 
و قضائی مجلس و محمد دهقان، نماینده دولت با مصوبه 
کمیســیون مجمع، ابتدا برای متــن مصوب مجلس رای 
گیری شــد که به تصویب نرسید و ســپس در پی اظهار 
نظــر موافقــان و مخالفان، مصوبه اصاحی پیشــنهادی 
کمیسیون مجمع راجع به ماده )۱( به رای گذاشته شد که 

با اصاحاتی به تصویب رسید.
براســاس مصوبه مجمع تشخیص مصلحت نظام راجع به 
ماده )۱(  طرح مذکور،  »یک سال پس از راه اندازی سامانه 
ثبت  ادعاهای مربوط به اموال غیرمنقول توســط سازمان 
ثبت  اسناد و اماک کشــور، کلیه اعمال حقوقی راجع به 
این اموال باید به ثبت رسمی برسد والا دعاوی مربوط به 
آنها در مراجع قضایی مسموع نیست و فاقد اعتبار است.«

در ادامه جلســه، تبصره الحاقی به ماده )۱( پیشــنهادی 
کمیســیون حقــوق و قضائــی مجمع  راجع بــه »نحوه 
استثناشدن آن دسته از مســتندات عادی که قطعیت آنها 
محرز است  از شــمول حکم  قانون« به بحث گذاشته شد 
و حجت الاسام المســلمین رئیسی رئیس جمهوری و نیز 
تنی چند از اعضای مجمع، اســتثنای مذکور را صرفا ناظر 
به مستندات ایجاد شده تا پیش از لازم الاجرا شدن قانون 
الزام به ثبت معامات اموال غیرمنقول، قابل قبول و موجه 
دانســتند که تبصره مذکور با همین قید به تصویب مجمع 
رسید.مطابق  مفاد تبصره الحاقی به ماده )۱( طرح الزام به 
ثبت معامات اموال غیرمنقول مصوب مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام »دعاوی راجع به مســتندات معامات ثبت  
نشــده تا قبل از لازم الاجرا شــدن این قانون که قطعیت 
آنها به تشــخیص رئیس قوه  قضائیه محرز باشد پذیرفته 

می شود.«

رضایی: هنوز به پرسش مردم 
درباره »شیوه حکمرانی اقتصادی« 

پاسخ نداده ایم

طرح الزام ثبت  معاملات اموال 
غیرمنقول در مجمع تشخیص تصویب شد

وزیر اطاعات در جلســه هیــات دولت در 
گزارش خود با اشاره به اینکه تخلف واردات 
چای ابتدا در دولت شناســایی شد و وزارت 
اطاعــات به عنوان ضابط، گزارش آن را به 
قوه قضائیه ارائه کرد، از پیگیری های مستمر 
رئیس جمهور و تاکید ایشان بر اطاع رسانی 
به مردم درباره نتایج رسیدگی به این پرونده 

خبر داد.
به گزارش ایســنا، ســید ابراهیم رئیسی در 
جلســه هیات دولت، ضمن مفید و ســازنده 
توصیف کردن نشســت مشــترک اعضای 
دولت و نمایندگان مجلس که روز گذشــته 
به مناسبت ســالروز شهادت آیت الله مدرس 
برگزار شد، همکاری، هماهنگی و هم افزایی 
دســتگاه های مختلــف و به ویــژه دولت و 
مجلس را موجب تسهیل و تسریع رفع موانع 

و مشکات دانست.
رئیس جمهــور با بیان اینکه نشســت های 
مختلف  دســتگاه های  مســئولان  مشترک 
از جملــه دولت و مجلس به نزدیک شــدن 
دیدگاه ها و هماهنگی در اقدام و عمل کمک 
می کند، افزود: هماهنگی دولت و مجلس در 
تصویب برنامــه هفتم، لایحه بودجه و دیگر 
قوانیــن موضوعه می تواند به مجریان کمک 
کند تا بــا جدیت و قدرت بیشــتری اجرای 

برنامه ها را دنبال کنند.
رئیسی همچنین با اشــاره به توصیف رهبر 
معظم انقاب اسامی از دولت مردمی تحت 
عنــوان »دولت کار و فعالیــت«، اظهارکرد: 
همه مسئولان و مدیران دستگاه های اجرایی 
باید قدردان این توصیف ارزشمند باشند و با 
کار و مجاهدت شبانه روزی در راستای حفظ 

و ارتقای آن تاش کنند.
رئیــس جمهــور در ادامه به گــزارش وزیر 
اطاعات درباره شناسایی و برخورد دولت با 

تخلــف ارزی صورت گرفته در زمینه واردات 
چای اشــاره و با قدردانی از اقدامات صورت 
گرفته از سوی نهادهای دولتی در شناسایی 
و معرفی متخلفین به دستگاه قضایی تصریح 
کرد: از مهمترین اصول مبارزه جدی با فساد، 
پرهیز از رویکردهای سیاسی در فسادستیزی 

است.
رئیسی با اشــاره به اینکه فسادستیزی جزو 
اصــول اصلی دولت مردمی اســت و تخلف 
ارزی مورد اشاره نیز ابتدا از سوی بخش های 
متولی در دولت شناسایی شد و برخوردهای 
قانونــی با آن صورت گرفت، بر ارائه گزارش 
اقدامات انجام شده در مبارزه با فساد به مردم 

تاکید کرد.
وزیر اطاعات در گزارش خود با اشــاره به 
اینکــه این تخلف ابتدا در دولت شناســایی 
شــد و وزارت اطاعات به عنــوان ضابط، 
گــزارش آن را به قوه قضائیــه ارائه کرد، از 
پیگیری های مســتمر رئیس جمهور و تاکید 
ایشــان بر اطاع رسانی به مردم درباره نتایج 

رسیدگی به این پرونده خبر داد.
حجت الاسام خطیب همچنین با بیان اینکه 
اطاعات و ارقامی که از پرداختی های ارزی 
در این پرونده در افکار عمومی مطرح شــده 
دقیق و صحیح نیســت، افزود: این تخلف از 
ســال ۱۳۹۸ آغاز شده و در ســال اول این 
دولت شناســایی و با عوامل آن برخورد شده 
و متخلفین از جمله عوامل شــرکت مذکور 

و برخــی کارکنــان دولت، حســب مورد به 
دادســرای تهران و هیات های رســیدگی به 

تخلفات اداری معرفی شده اند.
در جلســه امروز همچنین رئیس شــورای 
اطاع رســانی دولــت از برنامه ریزی هــای 
صــورت گرفتــه بــرای حضور مســئولان 
بخش های مختلف دســتگاه های اجرایی در 
دانشــگاه ها و مراکز علمــی در ۲ ماه اخیر 
گزارشی ارائه کرد و رئیس جمهور با قدردانی 
از این برنامه ریزی، آشــنایی بــا دغدغه ها، 
دیدگاه ها و شناخت گره های ذهنی جوانان و 
دانشجویان، پاسخ به دغدغه ها و تاش برای 
رفع این گره های ذهنــی را از جمله ثمرات 
حضور مســئولان در محیط های دانشجویی 

دانست.
وزیــر ارتباطات و فنــاوری اطاعات نیز در 
این جلســه با اشــاره به مصوبه دولت برای 
احیای برنامه تحقیقاتی زیســت در فضا در 
قالب سند توســعه صنعت فضایی که حدود 
۱۱ ســال متوقف مانده بود، اظهار داشــت: 
شب گذشته کپسول زیستی نسل جدید که با 
همت متخصصان کشورمان ساخته شده بود، 
بــا موفقیت پرتاب و آزمایش های لازم از آن 

به عمل آمد.
زارع پــور فناوری فرود آرام، ســپر حرارتی و 
چترهای ویــژه فرود را از جملــه فناوری ها 
و تجهیــزات جدیدی دانســت که در پرتاب 
دیشب با موفقیت مورد آزمایش قرار گرفت و 
افزود: دیشب برای اولین بار پرتابگری مورد 
اســتفاده قرار گرفت که ســطح مقطع آن از 
کپســول زیســتی کوچک تر بود و همچنین 
برای اولین بار کپسولی با وزن ۵۰۰ کیلوگرم 
پرتاب شــد.به گفته وزیر ارتباطات و فناوری 
اطاعات، این آزمایش موفق جایگاه ایران را 
به رتبه ۵ تا ۶ کشــوری ارتقا می دهد که به 

چنین فناوری ها و توانمندی هایی دسترســی 
دارند.

در ادامه جلســه امروز دهقانــی فیروزآبادی 
معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهور با قدردانی از دیپلماسی علم و 
فناوری که رئیس جمهور شــخصا در سفرها 
و مراودات خارجــی آن را پیگیری می کند، 
تصریح کرد: در حالی که صادرات محصولات 
فناورانه کشــور به ترتیب در ســال های ۹۸ 
حدود ۶۰۰ میلیون دلار، سال ۹۹ حدود ۳۰۰ 
میلیون دلار، سال ۱۴۰۰حدود ۶۰۰ میلیون 
دلار و در سال ۱۴۰۱ حدود ۸۵۰ میلیون دلار 
بود، این رقم در ۷ ماهه ابتدایی امســال به 
رقم ۱ میلیارد و ۳۳۰ میلیون دلار بالغ شده و 
پیش بینی می شود تا پایان سال به ۲ میلیارد 

دلار برسد.
فیروزآبــادی ضمن قدردانی از همکاری های 
از جمله وزارت صمت،  دستگاه های مختلف 
بانــک مرکزی و گمــرک بــرای افزایش 
خاطرنشان  دانش بنیان  محصولات  صادرات 
کــرد: این میــزان افزایش صــادرات که با 
حمایت شــخص رئیس جمهور حاصل شده، 
صرفا مربوط به حدود هزار شرکت از مجموع 
۱۰ هزار شــرکت دانش بنیان کشور است و 
تاش داریم از ورود باقی این شــرکت ها به 

عرصه صادرات محصول نیزحمایت کنیم.
در این جلسه زلفی گل وزیر علوم، تحقیقات و 
فناوری نیز با تبریک فرارسیدن روز دانشجو 
با بیان اینکه برای اولین بار ارتباط ۶ هزار و 
۵۰۰ انجمن علمی دانشجویی با شرکت های 
دانش بنیــان و پارک هــای علــم و فناوری 
برقرار شده است، گفت: سال گذشته ۵ هزار 
دانشجو از سوی وزارت صمت بورسیه شدند 
و برنامه ما این است که این تعداد برای سال 

آینده به ۲۰ هزار دانشجو افزایش یابد.

وزیر اطلاعات:

تخلف واردات چای ابتدا در دولت شناسایی شد و وزارت 
اطلاعات گزارش آن را به قوه قضائیه ارائه کرد

معاون امور بین الملل قوه قضاییه گفت: شمار 
بالای شهدای غیرنظامی غزه عامل رسوایی 

و بی حیثیتی رژیم صهیونیستی است.
به گزارش ایســنا، همایش ملــی مقاومت، 
آییــن گرامیداشــت روز دانشــجو با حضور 
کاظــم غریب آبادی معاون امــور بین الملل 
قوه قضاییه و دبیر ســتاد حقوق بشر، احمد 
وحیدی وزیر کشــور، محمدجواد لاریجانی 
استاد دانشــگاه، پیمان جبلی رئیس سازمان 
صداوســیما  و آیت الله محسن قمی معاون 
امور بین الملل دفتر مقــام معظم رهبری در 

دانشگاه تهران برگزار شد.
کاظم غریب آبادی معاون امور بین الملل قوه 
قضاییه و دبیر ســتاد حقوق بشــر به عنوان 
نخســتین ســخنران همایــش »انقاب ما 
همیشــه بوده اســت یار مظلومان و خصم 
ظالمــان« که در دانشــگاه تهــران برگزار 
شــد، ضمن تبریــک روز دانشــجو، اظهار 
داشــت: عملیــات طوفان الاقصــی نه تنها 
زیرســاخت های رژیم صهیونیستی را زیر و 
رو کــرد، بلکه طوفان بزرگ تــری برپا کرد 
و آن بیدار کــردن وجدان های بشــری در 
موضوع توجه بــه جنایت های هفت دهه ای 
رژیم صهیونیستی است؛ کارشناسان مختلف 
اعم از کارشناســان صهیونیســت و حامیان 
رژیم صهیونیستی بر بی سابقه بودن عملیات 
طوفــان الاقصی تاکید دارنــد؛ این عملیات 
کاما فلسطینی و مبتنی بر تجزیه و تحلیل 

آن ها از شرایط بود.
وی گفــت: تبلیغــات چنــد دهــه ای رژیم 
صهیونیستی درباره ســازمان های اطاعاتی 
و ارتش این رژیم، بــه دنبال القای تصوری 
غیرواقعی از قدرت رژیم صهیونیســتی بود، 
اما طوفان الاقصی ایــن هیمنه و تصویر را 
فرو ریخت و شکست پذیری ارتش و ناتوانی 
را  سازمان های اطاعاتی رژیم صهیونیستی 

آشکار کرد.
دبیر ستاد حقوق بشر در ادامه گفت: برخاف 
ادعاهای صهیونیســت ها و حامیانش، شمار 
بالای شهدای غیرنظامی غزه عامل رسوایی 
و بی حیثیتی رژیم صهیونیســتی اســت نه 

دستاورد آن.
وی تاکید کرد: اصول و گزاره های چهارگانه 
دکترین نظامی رژیم صهیونیســتی شــامل 
بازدارندگی، هشدار، انتقال نبرد به جغرافیای 
کشــور تهدید کننده و محافظت از ساکنان 
ادعایی رژیم صهیونیســتی نیــز طی ۲ ماه 

گذشته ناکام ماندند و تحقق نیافتند.
غریب آبادی درباره پیامدهای طوفان الاقصی 
برای رژیم صهیونیســتی گفت: این پیامدها 
عبارتنــد از گســترش احســاس ناامنی در 
بروز  اشغالی،  اراضی  ساکنان صهیونیســتی 
موج مهاجرت معکوس، لطمه های بزرگ به 

اقتصاد رژیم صهیونیستی، ایجاد وقفه در روند 
عادی ســازی روابط با  رژیم صهیونیستی و 
مخالفت های عظیم افکار عمومی بین المللی 

با رژیم اشغالگر قدس.
وی درباره شکســت اهداف راهبردی رژیم 
صهیونیســتی، نیز بیــان کرد: ایــن رژیم 
در ســه راهبــرد اصلی خود یعنــی نابودی 
حماس و توان نظامــی آن، کنترل نوار غزه 
و آزادســازی زندانیان خــود از طریق جنگ 
شکست خورد؛ این یک شکست بزرگ برای 
رژیم صهیونیستی است؛ همزمان گروه های 
مقاومت فلســطین هیمنه امنیتی، اطاعاتی 

و نظامی رژیم صهیونیستی را فرو ریختند.
معــاون امور بین الملل قــوه قضاییه با تاکید 
بر اینکه ریشه های عملیات طوفان الاقصی 
را نــه در هفــت اکتبر ۲۰۲۳ بلکــه باید از 
۷۵ ســال پیش جســتجو کرد، گفت: مردم 
فلسطین تحت اشغالگری صهیونیست ها ۷۵ 
سال اســت که برای بازپس گرفتن اراضی 
خود تــاش می کنند و رژیم صهیونیســتی 
به عنوان اشــغالگر حق دفاع مشروع از خود 
را ندارد و این مردم مظلوم فلســطین هستند 
که حق دفاع مشروع از خود را دارند. وضعیت 
در فلســطین وضعیت اشغال و تجاوز است و 
فلســطینی ها در طول ۷۵ سال گذشته بطور 

مداوم در حال دفاع و مقاومت هستند.
وی با اشــاره به آمار مربوط به جنایت های 
رژیم صهیونیســتی علیه غزه طــی دو ماه 
گذشــته. تصریح کــرد: جنایت هــای رژیم 
صهیونیستی به شــکل عمده غیرنظامیان را 
هدف قرار داده اســت؛ این ها جنایت جنگی، 
جنایت علیه بشریت، نسل کشی و پاکسازی 

قومی و نژادی است.
غریب آبادی در ادامه ضمن تاکید بر پیگیری 
قضایــی جنایت های رژیم صهیونیســتی از 
سوی مجامع و محاکم بین المللی مانند دیوان 
بین المللی کیفری، گفت: سازمان های مدعی 
حقوق بشر به ارائه بیانیه های ضعیف بسنده 
کردند و نشــان دادند که ابزار سیاسی کاری 
کشورهای غربی هستند؛ شورای امنیت حتی 
نتوانســت قطعنامه قاطعی علیه جنایت های 

رژیم صهیونیستی صادر کند.
وی دربــاره اقدام های قــوه قضاییه درباره 
جنایت های رژیم صهیونیســتی با اشــاره به 
ظرفیت هــا برای اقــدام، گفــت: اقدام های 
حقوقی و قضایی در دو یا ســه ســطح قابل 
پیگیری اســت؛ در حالی که دولت فلسطین 
در دیوان بین المللی کیفری کم کار اســت، 
ما تاش کردیم از طریق گروه های مردمی 
و داخلی اعمال فشــار کنیم؛ ما با همکاری 
وزارت امور خارجه به دنبال شکایت از رژیم 
صهیونیستی در دیوان بین المللی دادگستری 
نیز هســتیم؛ حقوقدانان وکا بســیج شدند 

تــا در کشــورهای دارای صاحیت جهانی 
پرونده علیه مقام های صهیونیست باز شوند؛ 
بــا پیگیری معاونــت امــور بین الملل علیه 
رژیم صهیونیســتی در کشور تشکیل پرونده 
دادیــم تا از بی کیفرمانــی جنایت های رژیم 

صهیونیستی جلوگیری شود.
غریب آبادی با تاکید بر لزوم تحریم کالاهای 
رژیم صهیونیستی خواستار اقدام دستگاه های 
مربــوط در این زمینه شــد؛ بــه گفته وی، 
معاونت امور بین الملل قوه قضاییه از وزارت 
امور خارجه خواسته است تا اجرای قطعنامه 
سازمان همکاری اســامی در این زمینه را 
در دستور کار قرار داده و از دیگر کشورهای 
اسامی نیز بخواهد در این زمینه اقدام کنند.

دبیر ستاد حقوق بشر گفت: برای تاثیرگذاری 
بیشتر اقدام های خود علیه رژیم صهیونیستی 
نیازمند هماهنگی میان کشــورهای اسامی 

هستیم. 
غریب آبــادی در پایــان اظهار داشــت: از 
کشــورهای اســامی انتظــار داریــم که 
اقدام هــای عملــی و جدی انجــام بدهند؛ 
تحولات اخیر نشــان داد که قدس شــریف 
همچنان می تواند عامل انســجام کشورهای 
اسامی و عامل وحدت بخش باشد، هرچند 
باید هرچه ســریع تر جلوی جنایت های رژیم 
صهیونیستی را بگیریم و آن را متوقف کنیم؛ 
ما نیازمند پیشنهادهای عملی و راهکارهای 

جدی برای توقف این جنایات هستیم.
وحیدی: آمریکا در ۲ ماه گذشــته برای 
صهیونیســتی  رژیم  نگهداشــتن  برپا 

تلاش های زیادی کرده است
وحیدی دیگر سخنران همایش ملی مقاومت، 
پس از تبریک روز دانشــجو به پیشرفت های 
دانشــگاه در کشــور اشــاره کرده و گفت: 
دانشجویان و دانشگاهیان در گام دوم انقاب 
اسامی مســئولیت بزرگی دارند و امیدواریم 

که بتوانند این مسئولیت را انجام دهند.
وی پس از ارائه توضیحات درباره رسالت های 
دانشــگاه و دلیل نامگذاری ۱۶ آذر به عنوان 
روز دانشــجو، مقاومــت فلســطین را پیچ 
تاریخی مهمی برای دانشــگاه خواند و گفت 
که اهمیــت تحولات غزه از ترافیک ســفر 
مقام های ارشــد آمریکایی به اراضی اشغالی 
آشکار می شود؛ آمریکا در ۲ ماه گذشته برای 
برپا نگهداشتن رژیم صهیونیستی تاش های 

زیادی کرده است.
وزیر کشور در بخشی دیگر با اشاره به نقش 

انقاب اســامی ایران بر روند وجودی رژیم 
صهیونیســتی در منطقه، اظهــار کرد: رژیم 
صهیونیســتی پس از انقاب اسامی شاهد 
تقویت مقاومت فلســطین بود که شــرایط 
دشــواری را برایــش رقــم زده و می زنند؛ 
اکنون یک گروه مقاومتــی محدود در یک 
منطقه تحت تحریم، رژیم صهیونیســتی را 
وارد چالشــی کرد که آمریکا را نیز ناچار به 
اقدام و ورود به ماجرا کرد؛ اکنون به اصطاح 
چهارمین ارتش بزرگ جهــان برای جبران 
شکست خود ناچار به قتل عام زنان و کودکان 
اســت و معادلات به دست مقاومت فلسطین 

رقم می خورد.
وی در پایــان گفت که رژیم صهیونیســتی 
برای سرپوش گذاشــتن بر شکست خود از 
یک گروه مقاومت تــاش دارد که ایران را 
مســئول عملیات طوفان الاقصی بداند؛ این 
در حالی است که با وجود حمایت همیشگی 
ایران از مقاومت فلســطین، درخت مقاومت 
در فلســطین خود یک درخت تناور است که 
مستقا تصمیم گرفته و عمل می کند و این 

یک عبرت برای مستکبران است.
تل آویو شاهد شنیده شدن سیلی  جبلی: 

مقاومت به صورت روزانه است
جبلی پس از گرامیداشت یاد شهدای ۱۶ آذر 
و همه شــهدای دانشجو، گفت که امروز بعد 
از ۷۵ سال پس از تشکیل رژیم صهیونیستی، 
تل آویو شــاهد شنیده شــدن سیلی مقاومت 

به صورت روزانه است.
رئیس سازمان صداوسیما درباره چرایی تداوم 
حیــات منحوس رژیم صهیونیســتی به رغم 
ارتکاب جنایت هــا و جرایــم مختلف علیه 
فلســطینی ها، اظهار کرد: این امر میسر شد، 
چون کشورهای غربی و اتاق فکرهای آن ها 
و البتــه هالیوود از این رژیم حمایت کردند و 

می کنند.
وی در ادامــه ضمــن انتقــاد از ناکامی در 
گفتمان ســازی در کشــور بــرای آشــکار 
کردن گســترده جنایت های آمریکا و رژیم 
صهیونیســتی، تصریح کرد: دانشگاه باید به 

وظیفه خود در این زمینه عمل کند.
جبلی در پایان با اشــاره به موفقیت مقاومت 
فلسطین در اجرای عملیات طوفان الاقصی، 
گفت: این عملیات بزرگ ترین عملیات فریب 
در تاریــخ بود که مقاومت از طریق آن رژیم 
صهیونیستی را تحقیر کرد؛ برخاف حماس 
که میلیمتــری از اهداف روز نخســت خود 
عقب نشــینی نکرد، رژیم صهیونیســتی به 
هیچیک از اهــداف خود نرســید؛ در حالی 
که رژیم صهیونیســتی از رویای غزه بدون 
مقاومــت حرف می زنــد، ما اکنــون باید از 
 واقعیــت منطقه بــدون اســرائیل صحبت

کنیم.

غریب آبادی: شمار بالای شهدای غزه برای رژیم صهیونیستی رسوایی است نه دستاورد
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»دیوان محاســبات آمریکا« اعلام کرده است که شاید 
ماموریت »آرتمیس ۳« به جای ســال ۲۰۲۵، در سال 

۲۰۲۷ انجام شود.
به گــزارش ایســنا و به نقــل از اســپیس، ماموریت 
»آرتمیــس Artemis(»۳ ۳( کــه اکنون به صورت 
آزمایشی برای دسامبر ۲۰۲۵ برنامه ریزی شده، ممکن 

است حداقل تا سال ۲۰۲۷ منتظر بماند.
»دیوان محاســبات آمریکا«)GAO( اعلام کرده که 
تلاش ناســا برای بازگرداندن انسان به ماه برای اولین 
بار پس از برنامــه »آپولــو«)Apollo( در ماموریت 
آرتمیــس ۳، احتمالا بــه تعویق خواهد افتــاد زیرا با 
چالش های متعدد و برنامه های بلندپروازانه همراه شده 

است.
دیوان محاســبات آمریکا گزارش داد کــه با توجه به 
مصاحبه با ناســا و مقامات صنعت و بررســی اسناد و 
مدارک، مقدار قابل توجهی از کارهای فنی معلق را در 
 )Starship HLS(»سامانه فرود انسانی استارشیپ«
و شیوه ناســا برای رفتن به سطح ماه پیدا کرده است. 
همچنین، در این گــزارش آمده که کار طراحی حیاتی 
برای تعبیه کردن مخازن بزرگتر اکسیژن در لباس های 
فضایی مورد اســتفاده فضانوردان ماه هنوز باقی مانده 

است.
سامانه فرود انســانی از یک مخزن ســوخت استفاده 
می کند که به محض وارد شــدن به مدار زمین و پیش 
از رفتن به ماه باید ســوخت گیری شود. براساس برنامه 
کنونی، در یک تــلاش چندمرحله ای ابتدا یک مخزن 
سوخت استارشیپ در مدار قرار می گیرد و چندین تانکر 
نیز برای انتقال متان و اکســیژن مایع به آن مخزن در 
مدار مستقر می شوند؛ به طوری که پیش از رفتن به ماه 

به طور کامل سوخت گیری انجام شود.
برنامه ســامانه فرود انســانی که مقــر آن در »مرکز 
پرواز فضایی مارشــال« اســت، هنوز به طور رســمی 
برای پرتاب در دســامبر ۲۰۲۵ برنامه ریزی می شود و 
هدف، تکمیل شــدن توسعه آن در مجموع به مدت ۷۹ 
ماه اســت که حدود یک ســال زودتر از میانگین زمان 
پروژه های بزرگ ناسا بدون پرواز فضایی انسان خواهد 
بود اما دیوان محاسبات آمریکا می گوید که زمان بندی 
دقیق ممکن نیســت زیرا کارهای فنی پیچیده ای باقی 
مانده انــد؛ از جملــه چگونگی انتقال ســوخت در مدار 
پیشرفت   )SpaceX(»اســپیس ایکس« شــرکت  که 

محدودی را در بلوغ فناوری های آن داشته است.
برنامه ســامانه فرود انسانی و شــرکت اسپیس ایکس، 
هشــت مورد از ۱۳ نقطه عطف کلیدی را بین شــش 
ماه تا یک ســال به تعویــق انداخته انــد و این باعث 
شــده تا دو نقطه عطــف به تعویق افتاده، برای ســال 
۲۰۲۵ برنامه ریزی شــوند. این همان ســالی است که 
در حال حاضر برنامه ریزی شــده تــا پرتاب آرتمیس ۳ 
در آن انجام شــود. در این گزارش آمده اســت که اگر 
توســعه فرودگر سامانه فرود انسانی به طور میانگین به 
اندازه ســایر پروژه های بزرگ ناسا زمان ببرد، ماموریت 

آرتمیس ۳ در اوایل سال ۲۰۲۷ انجام خواهد شد.
دومین نگرانی مبرم برای برآورده شــدن جدول زمانی 
پرتاب، مربوط به تغییر کردن طراحی لباس های فضایی 
 Axiom(»اســت که توسط شرکت »آکسیوم اسپیس
Space( در حال توســعه هستند. این شرکت پیشتر از 
نمونه اولیه لباس  فضایی رونمایی کرد که قرار اســت 

آن را برای ماموریت های آرتمیس به ناسا اجاره دهد.
آمریــکا  محاســبات  دیــوان  گــزارش  جدیدتریــن 
می گوید آکســیوم اســپیس تاکنــون دو نقطه عطف 
را در توســعه لباس هــای فضایــی تکمیــل کــرده 
 اســت امــا لباس هــا هنــوز در مراحل اولیه توســعه 

هستند.
به نظر می رسد بسیاری از کارهای معلق شده، به طراحی 
لباس های فضایی مربوط باشند. ناسا به آکسیوم اسپیس 
نیــاز دارد تا لباســی را ابداع کند کــه بتواند ۶۰ دقیقه 
پشتیبانی حیاتی اضطراری را ارائه دهد اما براساس این 
گزارش، طراحی اولیه ناسا حداقل میزان پشتیبانی حیاتی 
 اضطراری مــورد نیاز برای ماموریت آرتمیس ۳ را ارائه 

نمی کند.
بنابراین، آکسیوم اسپیس اکنون قصد دارد اجزای لباس 
فضایی را بــه گونه ای طراحی کند کــه بتواند مخازن 
اکسیژن بزرگ تری را در خود جای دهد اما اگر این کار 
امکان پذیر نباشــد، باید طراحی کنونی تغییر کند و این 

کار به زمان بیشتری نیاز دارد.
اگر ناسا رسما تاریخ پرتاب آرتمیس ۳ را تا سال ۲۰۲۷ 
به تعویق بیاندازد، در نهایت یک ســال زودتر از هدف 
اولیــه آن در ســال ۲۰۲۸ خواهد بــود. دولت »دونالد 
ترامپ« در ســال ۲۰۱۹، جدول زمانی ۲۰۲۴ را تعیین 
کرده بود که ناســا در نهایت آن را به برآورد کنونی در 

دسامبر ۲۰۲۵ تغییر داد.
در هر حال، حتی ناســا نیز دریافت کــه تاریخ ۲۰۲۵ 
خوش بینانــه اســت. در ژوئــن ۲۰۲۳، مدیــر آژانس 
خاطرنشان کرد که تاخیر در توسعه سامانه فرود انسانی 
باعث می شــود تا آرتمیس ۳ نتواند به این جدول زمانی 

برسد.

یک اســتارت آپ آمریکایی ادعا کرد با کمک گرفتن از 
یک طراح ایرانی به نام افشــین مِهیــن، رویای کار در 
خواب را به واقعیت تبدیل کرده و دستگاهی ساخته است 
که می تواند به کاربران کمک کند تا در رویاهای خود به 

خلق و کشف بپردازند.
به گزارش ایسنا و به نقل از آی ای، تصور کنید از ساعات 
خواب خــود برای کار بر روی پروژه های خود اســتفاده 
کنید، برای ارائه های خود آماده شوید یا مهارت های خود 
را تقویت کنید. اگر چنین چیزی در دسترس باشد خیلی 

خوب خواهد بود، اینطور نیست؟
نــام  بــه  جدیــد  اســتارت آپ  یــک  اکنــون 
پرافتیــک)Prophetic( ادعا کرده که دســتگاهی را 
توسعه داده است که به افراد کمک می کند رویاهای خود 

را به نفع خود کنترل و از آنها استفاده کنند.
شــرکت پرافتیک که در ماه مارس سال جاری تاسیس 
شــد، یک ســربند به نام هالو)Halo( ساخته است که 
 )lucid dream(می تواند حالت خواب یا رویای شفاف
را القا کند. رویای شفاف به زمانی گفته می شود که شما 
از خــواب دیدن خود آگاه هســتید و می توانید محتوای 

رویاهای خود را دستکاری کنید.
 Halo شــرکت »پرافتیــک« می گوید که اســتفاده از
می تواند رویاهای شــما را به یک فضای کاری مجازی 
تبدیــل کنــد کــه در آن می توانیــد هــر کاری را که 

می خواهید، انجام دهید.
اریک وولبرگ بنیانگذار و مدیرعامل پرافتیک می گوید: 
شما چه مدیر عامل باشید، چه یک ورزشکار یا یک طراح 
وب، می توانیــد از رویاهای خود بــرای تمرین، ایجاد یا 

کشف احتمالات جدید استفاده کنید.
هالو

ســربند Halo اولین وسیله ای نیســت که ادعا می کند 
رویای شفاف را القا می کند. بسیاری از محصولات دیگر 
مانند سربند، ماسک چشــم، الکترود و مکمل ها به شما 
کمک می کنند تا این شــفافیت را به دست آورید. با این 
حال، پرافتیک می گوید که دستگاه آن متفاوت و موثرتر 
اســت، زیرا از پرتوهای متمرکز فراصوت برای تحریک 
یک منطقه خــاص از مغز که در رویای شــفاف درگیر 

می شود، استفاده می کند.
پرتوهــای فراصوت که برای نظارت بر ســلامت نوزاد 
در رحم)ســونوگرافی( نیز استفاده می شــوند، می توانند 
بخش های مسئول تصمیم گیری و آگاهی را در مغز فعال 

کنند و در نتیجه شفافیت را تحریک کنند.
 Card۷۹ پرافتیک با افشــین مهین، بنیان گذار شرکت
 Halo برای ایجاد »N۱ و طراح دســتگاه »نورالینک

همکاری می کند.
نورالینک شرکتی است که توسط ایلان ماسک تاسیس 
شــده و به دنبال توســعه یک ایمپلنت مغزی است که 
با آن بتــوان به افراد ناتوان بر اثر ســکته مغزی کمک 
کرد. ضمن این که چنین محصولی می تواند کاربردهای 

بی شماری داشته باشد.
پرافتیک می گوید که پتانســیل رویای شفاف فقط حل 
مشــکلات خاص نیســت، بلکه یافتن راه های جدید و 
خلاقانه برای نزدیک شــدن به موضوعاتی است که در 
بیداری نمی توانید به آنها فکر کنید. به عنوان مثال، یک 
ریاضیدان ممکن است پاسخ دقیق یک مسئله ریاضی را 
در خواب پیدا نکند، اما ممکن اســت روش های جدیدی 

را کشف کند.
وولبرگ می گوید آنها می خواهند به مشتریان خود کنترل 

را ارائه کنند.
با این حال، همه ادعای پرافتیک را باور نکرده اند. آنتونیو 
زادرا، استاد روانشناسی در دانشگاه مونترال و متخصص 
خــواب و رویا می گوید که القای رویای شــفاف به این 
سادگی نیست. وی خاطرنشان کرد که بسیاری از افرادی 
کــه رویای شــفاف را تجربه می کننــد، اغلب فراموش 
می کنند که در حال خواب دیدن هســتند یا خیلی زود از 

خواب بیدار می شوند.
او همچنین گفت که کنترل یک رویا ســخت تر از تصور 
ماست و نیاز به تمرین و مهارت زیادی دارد. وی پیشنهاد 
کرد که افراد از تکنیک های دیگری مانند مدیتیشن، ثبت 
رویاها و تجســم برای افزایش شــانس کنترل رویاهای 

خود استفاده کنند.
وولبرگ با اســتناد به یک مجموعه مطالعات که سطح 
فعال شــدن قشر پیش پیشــانی مغز را با توانایی کنترل 
رویا مرتبط می کرد، به این تردید پاســخ داد. او گفت که 
هرچه تحریک بیشتر باشد، کاربران بهتر می توانند اهداف 
خود را کنترل کنند. وی همچنین خاطرنشــان کرد که 
بســیاری از مطالعات، انجام آزمایش های اضافی را برای 

تایید فرضیه های خود توصیه می کنند.
محصول پرافتیک متکی بر تحقیقات انجام شــده توسط 
موسسه Donders است که یک مرکز تحقیقات مغز 

در هلند است.
پرافتیــک از روی مطالعات این موسســه تعیین خواهد 
کرد که چه مناطق خاص و مشــخصی از مغز باید مورد 
هدف قرار گیرد و فرکانــس امواج فراصوت برای القای 
رویاهای شفاف باید چگونه باشد. این شرکت انتظار دارد 
این داده ها را در بهار ۲۰۲۴ دریافت کند و دســتگاه های 

خود را در بهار ۲۰۲۵ عرضه کند.
وولبــرگ تخمین می زند کــه هالوها حــدود ۱۵۰۰ تا 
۲۰۰۰ دلار قیمت داشته باشند و مشتریان می توانند این 
محصــول را از قبل با پیش پرداخــت ۱۰۰ دلاری قابل 

استرداد رزرو کنند.
وولبرگ اعلام نکرده که تاکنون چند نفر ســفارش ثبت  
کرده انــد، اما گفت که چنــد هفته اول پــس از افتتاح 
سیستم رزرو توسط شــرکت، چند صد هزار دلار درآمد 
از آن حاصل شــده است که نشان می دهد لیست انتظار 

برای هالو، هزاران نفر را شامل می شود.

  کهکشان تازه های علم

با کمک همکار ایرانی ایلان ماسک 
کنترل رؤیای تان را در دست بگیرید!

شاید ماموریت »آرتمیس ۳« تا سال 
پژوهشــگران »دانشــگاه اکول پلی تکنیک فدرال لوزان«، ۲۰۲7 به تعویق بیفتد

حســگر جدیدی ابداع کرده اند که ترکیبــی از توانایی های 
گوناگون پوست انســان مانند خمش، کشش، فشرده سازی 

و تغییرات دما را در خود دارد.
به گزارش ایســنا و به نقل از ســاینمگ، پژوهشگران حوزه 
رباتیک پیشــتر گام های بزرگی را در توســعه حسگرهایی 
برداشــته اند که می توانند تغییرات موقعیت، فشــار و دما را 
درک کننــد. همه ایــن  کاربردها بــرای فناوری هایی مانند 
دستگاه های پوشیدنی و رابط های انسان و ربات مهم هستند 
امــا ویژگی بارز ادراک انســان، توانایی حس کردن چندین 
محرک به طور هم زمان اســت و این همان چیزی است که 

علم رباتیک برای رسیدن به آن تلاش می کند.
اکنــون »جیمــی پیــک«)Jamie Paik( و همکارانش 
در »آزمایشــگاه رباتیــک پیکربندی مجــدد«)RRL( در 
دانشــکده مهندســی »دانشــگاه  اکول پلی تکنیک فدرال 
لوزان«)EPFL(، حســگری را ابــداع کرده اند که می تواند 
ترکیبی از خمش، کشــش، فشرده ســازی و تغییرات دما را 
درک کند. همه این توانایی ها با استفاده از یک سیستم قوی 
انجام می گیرند که در یک مفهوم ســاده خلاصه می شود و 

آن مفهوم، رنگ است.
 ،)ChromoSense(»این حسگر موسوم به »کروموسنس
بر یک استوانه لاســتیکی شفاف متکی است که سه بخش 
بــه رنگ های قرمز، ســبز و آبی را در بــر دارد. یک لامپ 
LED در بالای دســتگاه، نور را از میان مرکز آن می فرستد 
و تغییر در مســیر نور رنگ ها، با توجه به خم شدن یا کشیده 
شدن دستگاه توسط یک طیف سنج کوچک در قسمت پایین 

صورت می گیرد.
پیک گفت: تصور کنید ســه طعم متفاوت نوشیدنی را در سه 

نی مختلف می نوشــید. اگر نی ها را خــم کنید یا بچرخانید، 
نســبت هر طعم دریافت شده تغییر می کند. این همان اصلی 
اســت که کروموسنس از آن اســتفاده می کند. این حسگر، 
تغییرات نوری در حال عبور از بخش های رنگی را با توجه به 

تغییر شکل هندسه آن بخش ها درک می کند.
بخش حساس به حرارت دســتگاه، به آن امکان می دهد تا 
تغییرات دما را با اســتفاده از یک رنگ مخصوص شــبیه به 
رنگ تی شــرت ها تشــخیص دهد که با حرارت دادن، رنگ 

آن از بین می رود.
یکرویکردسادهتربرایپوشیدنیها

پیک توضیح داد که اگرچــه فناوری های رباتیک متکی به 
دوربین ها یا حســگرهای متعدد، مؤثر هســتند اما می توانند 
دســتگاه های پوشــیدنی را ســنگین تر و دســت وپاگیرتر 
 کننــد. به علاوه، آنها بــه پردازش داده های بیشــتری نیاز 

دارند.
وی افزود: برای اینکه ربات هــای نرم به ما خدمات بهتری 
را در زندگی روزمره بدهند، باید بتوانند کاری را که ما انجام 
می دهیم حس کنند. به  طور سنتی، سریع ترین و ارزان ترین 

راه برای انجــام دادن این کار، سیســتم های مبتنی بر دید 
بوده اند که همــه فعالیت های ما را ثبت می کنند و داده های 
لازم را به دســت می آورند. کروموسنس امکان خوانش های 
هدفمندتــر و متراکم تر اطلاعــات را فراهم می کند و آن را 
می تــوان به راحتی در مواد متفاوت بــرای کارهای مختلف 

جاسازی کرد.
کروموســنس به لطف ســاختار مکانیکی ســاده و استفاده 
کــردن از رنگ روی دوربین ها می تواند خود را به تولید انبوه 
ارزان قیمت برساند. پیک علاوه بر فناوری های کمکی مانند 
لباس های بیرونی کمک کننده حرکــت، برنامه های روزمره 
کروموســنس را در لباس های ورزشی یا لباس های معمولی 
می بینــد که می توان از آنهــا برای ارائــه دادن بازخورد به 

کاربران در مورد حرکات آنها استفاده کرد.
نقطه قوت کروموســنس، توانایی آن در حس کردن چندین 
محرک به طور هم زمان اســت که می تواند یک نقطه ضعف 
هم باشد زیرا تفکیک کردن هم زمان محرک های اعمال شده 
هنوز یک چالش به شــمار می رود که پژوهشگران روی آن 
کار می کنند. پیک خاطرنشــان کرد کــه آنها در حال حاضر 
روی بهبود فناوری برای درک کردن نیروهای اعمال شــده 
بــه صورت محلی یا مرزهای دقیق یــک ماده هنگام تغییر 

شکل تمرکز دارند.
وی افزود: من معتقدم اگر کروموســنس محبوبیت به دست 
بیاورد و بسیاری از مردم بخواهند از آن به عنوان یک راه حل 
برای ســنجش رباتیک همه منظوره اســتفاده کنند، افزایش 
بیشتر تراکم اطلاعات حســگر می تواند به یک چالش واقعا 

جالب تبدیل شود.
 »Nature Communications« این پژوهش در مجله

به چاپ رسید.

توانایی های پوست انسان در این حسگر جدید جمع شده اند

گاهی اوقات، خودروهای مفهومی قرار است 
مدل های تولیدی آینده را به  نمایش بگذارند 
و بعضی مواقع هم خودروسازان دوست دارند 
خودنمایی کنند.در هر صورت، مردم عاشــق 
کانســپت های عجیب و غریب هستند، مانند 
این ۵ مورد از تویوتا که حتی به نمایشگاه ها 

هم راه پیدا نکردند.
 به گزارش همشــهری آنلاین از موتور۱، با 
ایــن حال، تویوتا این ۵ خــودروی مفهومی 
را »جواهرات پنهان« نامیده اســت. آنها به 
 CALTY وســیله مرکز تحقیقات طراحی
خودروســاز در کالیفرنیا طراحی شده و پشت 

درهای بسته پنهان شده بودند. 
اکنون تویوتا آنهــا را از انبار خارج می کند تا 
دنیا همه آنها را ببیند، حداقل به طور مجازی 

و از طریق سایت ها و شبکه های اجتماعی. 
سوپرآیرودینامیک

در ســال ۱۹۸۹، تویوتا ایــن طرح مفهومی 

ســاده و فوق آئرودینامیک خودروی اسپرت 
با عملکرد بالا عرضه کرد.

چرخ های جلو این کانسپیت کاملا محصور 
و در داخــل اتاق موتوری قرار می گرفت که 
که با فشار دادن یک دکمه از بدنه بیرون می 

آمد تا حین رانندگی خنک شوند.
EV کانسپت تویوتا بی نام

 CALTY ،قبل از اینکه پریوس ظهور کند
این هاچ بک تمام برقی قابل ســتایش را با ۲ 

در طراحی کرد.
شکل شیب دار منحصر به فرد و سطوح صاف 
آن ویژگــی آیرودینامیک آن را ارتقا می داد. 

البته تایرهای باریکی داشت.
X۸۶D تویوتا

 Scion FR-S این نســخه ۴ در با الهام از
 AWD ساخته شــد. این مدل یک نسخه

اسپرت بود.
حتی همــان موتور ۴ ســیلندر تخت و یک 

کابین راننده متمرکز داشــت. بــا این حال 
هرگز تویوتا تصویری از کابین ارائه نکرد.

Scion NYC Concept
این کانســپت بامزه قرار بــود یک خودروی 
شهری مقرون به صرفه با طراحی آینده نگر 
باشــد. ارتفاع فضای سرنشین و یک قسمت 
جلــو کوچک با ۲ چراغ جلوی عمودی که از 

کاپوت بیرون زده، توجه ها را جلب می کند.
سرنشــینان جلو در واقــع در داخل خودرو 
می ایســتند و به تکیه گاه های پشــتی تکیه 

می دهنــد، در حالی که صندلی های تاشــو 
در عقب امکان حضور ۲ سرنشــین دیگر را 

فراهم می کنند.
ماه نورد کروزر

این خــودرو را قبــلا از نظر فنی بررســی 
کرده ایــم. ایــن مدل بــا الهــام از ماه نورد 
بزرگ تری که تویوتا در اوایل ســال ۲۰۲۳ 
معرفی کرد، یک آفرود دیگر را برای ســال 

۲۰۳۰ به تصویر می کشد.
بــرای  کــه   Baby Lunar Cruiser
ماموریت های اکتشافی در سطح ماه طراحی 
شده اســت، دارای موتورهای درون چرخ و 
لاســتیک های بدون هوا است و یک کنترل 
جوی اســتیک در داخل فرمان، دریچه گاز و 
ترمــز را مدیریت می کند. حتی دارای هوش 
مصنوعی اســت کــه می توانــد جاده های 
خطرنــاک را قبــل از اینکه راننــده ببیند، 

تشخیص دهد.
حتــی دارای هوش مصنوعی اســت که می 
توانــد جاده های خطرناک را قبــل از اینکه 

راننده ببیند، تشخیص دهد.

این خودروهای تویوتا را تاکنون ندیده اید!

دبیر ستاد توسعه فناوری های فرهنگی و نرم معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری از رونمایی از 

سند راهبردی صنعت اسباب بازی خبر داد.
به گزارش ایســنا، دکتر مسعود حســنلو در رویداد توسعه 
و تبــادل فناوری در صنعت اســباب بازی ایــن حوزه را از 
ابزارهای هویت ساز کوکان دانســت و گفت: رویداد امروز 

جریان مهمی برای توسعه صنعت اسباب بازی است.
وی اظهار کرد: در نمایشگاه صنعت اسباب بازی ۷۳ شرکت 
دانش بنیان و ۹۳ تولیدکننده و فعالان صنعت اســباب بازی 

حضور دارند.
حسنلو خاطر نشان کرد: در حاشیه این رویداد از برنامه رشد 
و حمایت از اکوسیستم توسعه صنعت اسباب بازی رونمایی 
خواهد شد. این برنامه سند توسعه صنعت اسباب بازی است 
که برای تدوین آن ۲۴ نیاز در ۵ حوزه شناسایی شده است.

دبیر ستاد توسعه فناوری های فرهنگی و نرم معاونت علمی 
ریاست جمهوری با بیان اینکه این نیازها با همکاری فعالان 
اکوسیســتم صنعت اسباب بازی احصاء شــده است، خاطر 
نشــان کرد: با این برنامه تعهــد می دهیم که تا پایان یک 

سال آینده گزارشی از رشد این صنعت ارائه دهیم.
وی ابراز امیدواری کرد که با نهایی شــدن ســند راهبردی 
صنعت اسباب بازی شاهد رشد تولید و صادرات اسباب بازی 

باشیم.

سند راهبردی صنعت اسباب بازی رونمایی می شود

است یک فرودگر قمری به سوی ماه پرتاب 
شود.

به گزارش ایسنا و به نقل از اسپیس، فرودگر 
قمری »پرگرین«)Peregrine( به عنوان 
سریع ترین پرنده رباتیک روی زمین شناخته 
شده اســت. اگر همه چیز طبق برنامه پیش 
بــرود، پرنــده رباتیک در فضــا به حرکت 
درمی آید و به ســمت جزر و مد گرانشی ماه 
پرواز می کند. سپس فرودگر، مدار خود را به 
دقت پایین می آورد تا در نهایت به منطقه ای 
شــامل جریان های گدازه ماه باستانی برسد. 
 Bay(»ایــن منطقه »خلیــج چســبندگی
»ســینوس  یــا   )of Stickiness
 )Sinus Viscositatis(»ویسکوزیتات

نامیده می شود.
این مأموریت به دلایل متعددی تاریخ ســاز 
خواهد بود. ایــن اولین ماموریتی خواهد بود 
کــه تحت ابتکار »خدمــات باربری تجاری 
ماه«)CLPS( ناســا و به عنوان راهی برای 
بردن محموله ها به ماه توسط آژانس پرتاب 
می شــود؛ بدون اینکه نیازی به ساخت همه 
فضاپیماهــای لازم برای بــردن محموله ها 
به آنجا وجود داشــته باشــد. در این مورد، 
 )Astrobiotic(»استروبیوتیک« شرکت 
فرودگر پرگرین را ســاخته است و ناسا برای 

ذخیره سازی چند محموله هزینه می کند.
در مورد موشــک، بحث دیگری وجود دارد. 
پرگریــن در اولین پرواز موشــک »ولکان 
 )Vulcan Centaur(»قنطــورس

متعلــق بــه شــرکت »ائتــلاف پرتاب و 
 United Launch(»راه انــدازی
Alliance( پرتــاب خواهد شــد. ولکان 
جانشین موشک های »اطلس  که  قنطورس 
 )Delta IV(»۴ و »دلتــا )Atlas V(»۵
این شرکت است، بدین منظور ساخته شده تا 

مقدار زیادی از وسایل را به فضا ببرد.
نمایندگان اســتروبیوتیک، ائتلاف پرتاب و 
راه اندازی و ناسا طی یک جلسه توجیهی در 
۲۹ نوامبر گردهم آمدند تا درباره این موضوع 
صحبت کنند کــه برخــی از محموله های 
پرگرین قرار اســت چه باشــند و همچنین 
توضیح دهند که چگونه انتظار می رود همه 

چیز تا روز پیش از کریسمس آماده شود.
گــروه ماموریت می گویند که پرتاب در حال 
حاضر برای روز ۲۴ دســامبر حدود ســاعت 
۱:۵۰ بامداد به وقت منطقه زمانی شــرقی 
برنامه ریزی شده است. اگر پرتاب در این روز 
انجام شود، انتظار می رود که فرودگر در ۲۵ 
ژانویه سال آینده روی سطح ماه فرود بیاید.

 )Chris Culbert(»کولبــرت »کریس 
مدیــر پــروژه CLPS در »مرکــز فضایی 

جانسون« ناسا گفت: ما چین و اخیرا هند را 
دیده ایم که با موفقیت روی ماه فرود آمده اند 
اما تا بــه امروز، هیچ شــرکت خصوصی با 
موفقیت روی ماه فرود نیامده اســت. فرود 
آمدن روی ماه، یک چالــش فنی دلهره آور 
به ویژه برای موتور وســایل نقلیه رباتیک، 
سیستم های مسیریابی، رادیوها و بسیاری از 
سیستم های دیگری است که همگی باید با 
هــم کار کنند تا امکان فــرود نرم را فراهم 

سازند.
پرتاب گر و فضاپیما که هنوز متصل هستند، 
پــس از پرتــاب مســتقیما وارد مانوری به 
نــام »ورود به مــدار انتقال مــاه« خواهند 
شــد. این بدان معناســت کــه همچنان به 
زمین نزدیک هســتند اما در مســیری قرار 
دارند که اساســا با مدار ماه تلاقی می کند. 
ظرف یک ساعت یا بیشــتر پس از پرتاب، 
فضاپیما رســما از پرتاب گر خود جدا می شود 
و گروه شــروع به برقراری ارتباط با فرودگر 
و انجام دادن مانورهــای کوچکی می کنند 
 تا مطمئن شــوند مســیر درســت به نظر

می رسد.
 )John Thornton(»تورنتــون »جان 
این در واقع  مدیرعامل استروبیوتیک گفت: 
اولین باری اســت که موتورهای خود را به 
عنوان یک سیستم روشن می کنیم. البته ما 
آنها را به صورت جداگانه روی زمین روشن 
کرده ایم اما این اولین باری اســت که همه 
با هم در یــک فضاپیما حضور دارند زیرا به 

سادگی نمی توان آنها را روی زمین آزمایش 
کــرد. ما حداقل یک مــورد و به طور بالقوه 
حداکثر ســه مورد از مانورهای اصلاح مسیر 
را انجام خواهیــم داد و این به دقت پرتاب 

اولیه بستگی دارد.
سپس حدود ۱۲ روز بعد، فضاپیما به مدار ماه 
خواهد رســید. تورنتون ادامه داد: ما به یک 
مدار متوســط می رویم و برای مدتی در آن 
مدار، منتظر همســو شدن شرایط نور محلی 
می مانیم. بیشــتر زمان درنظرگرفته شده بین 
پرتــاب و فرود در واقع برای آن اســت که 
روشــنایی محلی درســت باشــد. بنابراین، 
ما اساســا تلاش می کنیم تــا در یک زمان 
مشــخص از صبح روی یک نقطه ویژه ماه 

فرود بیاییم.
هنگامی که همه چیز خوب به نظر برســد، 
فضاپیمــا در محل فرود تعیین شــده روی 
ســطح ماه پایین می آید. فرودگر حدود ۱۰ 
روز پیــش از غــروب خورشــید کار خواهد 
کرد. غروب خورشــید به شب قمری منتهی 
می شود که شاهد محو شدن فرودگر هندی 
 )۳-Chandrayaan(»۳-چاندرایان«

بود.
تورنتون گفت: شرایط ماه از دمای نسبتا گرم 
بین ۱۰۰ تا ۱۲۰ درجه سلسیوس به سردی 

نیتروژن مایع می رسد.
وی افزود: ماموریت در شــب کریســمس 
 انجــام می شــود و یک هدیه کریســمس 

است.

هدیه فضایی کریسمس روز ۲۴ دسامبر پرتاب می شود
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P باور داریم، » قلم « مقدس اســت؛ عهـــــد می بندیم همواره آن را پاس داشته 

و پاک نگاه داریم.

P باور داریم، » حرمت و حیثیت« همگان، محترم و خدشــه ناپذیر اســت؛ رعایت 

حریم اشخاص و پاسداشت کرامت انسانی افراد را اصلی ضروری و لازم می دانیم.

 P باور داریم، » آگاهی داشتن« حقی اساسی است و از این روی، خود را متعهد می دانیم

تا در روایــت رویدادها، امانتداری صادق بوده  و با دقت و ســرعت، انجام وظیفه 

نمائیم.
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فرمانده انتظامی اســتان هرمزگان از کشــف يک فقره 
زمين خواری و تصرف اراضي ملی به ارزش 500 ميليارد 

ريال در استان خبر داد. 
به گزارش نــدای هرمزگان، ســردارعلی اکبر جاويدان 
در تشــريح جزئيات اين خبر بيان داشت: در پی وصول 
شکايتی از اداره منابع طبيعی شهرستان بندرعباس مبنی 
بر تصرف اراضی دولتی توسط دو متهم با شيوه و شگرد 
کانال کشی و زهکشی، پيگيری موضوع به صورت ويژه 
در دستور رســيدگی کارشناســان اداره مبارزه با جرايم 

اقتصادی پليس امنيت اقتصادی استان قرار گرفت.
وی افــزود: ماموران ضمن هماهنگی قضائی و با حضور 
کارشناس منابع طبيعی به محل اعزام که با بررسی های 
ميدانی صورت گرفته مشخص شد دو متهم اين پرونده 
در يکی از روســتاهای بندرعباس اقــدام به اخذ مزرعه 
پــرورش ميگو کــرده و در کنار مرزعه بــدون توجه به 
قوانين و مقررات و اخذ مجوزات لازم ميزان 32۶ هزار و 
115 متر مربع از اراضی دولت را با شگرد کانال کشی و 

زهکشی تصرف کرده اند.
اين مقام ارشــد انتظامی اســتان با بيــان اينکه حفظ و 
حراست از بيت المال و اراضي ملی يکی از اولويت هاي 
مهم ماموريتی پليس اســت، تصريح کرد: در اين رابطه 
متهمان ضمن اعتراف به جرم ارتکابی، با تشکيل پرونده 
جهت سير مراحل قانونی به دستگاه قضائی معرفی شدند.

فرمانده انتظامی اســتان هرمــزگان، ارزش اراضی ملی 
کشف شده در اين عمليات را برابر اعلام نظر کارشناسان 

مربوطه 500 ميليارد ريال عنوان کرد.
سردار جاويدان در پايان بر مبارزه جدی با زمين  خواران 
و افــرادی که به هر نحــوی اقدام به تصــرف اراضی 
ملی مي کنند، تاکيد کرد و از مردم خواســت در صورت 
اطــلاع يا برخورد با اين گونه مــوارد، مراتب را به مرکز 

فوريت هاي پليسي 110 اطلاع دهند.

فرمانده انتظامی بندر لنگه از کشف 32 هزار ليتر گازوئيل 
قاچاق از دو مخزن سوخت دراين شهرستان خبر داد. 

به گزارش ندای هرمزگان، سرهنگ محمد امين نوروزی 
اظهار داشت: در راستای مبارزه با قاچاق سوخت، ماموران 
دايره مبارزه با قاچاق کالا پليس آگاهی اين فرماندهی با 
کار اطلاعاتی از دپوی مقادير زيادی مخازن و سوخت در 
يکی از روســتاهای اين شهرستان مطلع و موضوع را به 

صورت ويژه در دستور کار قرار دادند. 
وی افــزود: ماموران پــس از تکميل تحقيقات خود طی 
عملياتی منسجم در بازرسی از مکان دپوی سوخت های 
شناســايی شــده در کنار يک باغ از دو تانکر مدفون در 
زمين 32 هزار ليتر گازوئيل قاچاق کشــف و 1۶ مخزن 
سوخت نيز معدوم که با هماهنگی شرکت نفت و پس از 
جمع آوری ،سوخت ها با يکدستگاه تانکر به انبار شرکت 
نفت شهرستان منتقل و  در اين خصوص پرونده تشکيل 

و به مرجع قضائی ارسال شد. 
فرمانده انتظامی شهرســتان »بندر لنگه » ارزش ريالی 
ســوخت های مکشــوفه را بر اعلام نظر کارشناســان 
مربوطه 9 ميليــارد و ۶00 ميليون ريــال برآورد کرد و 
خاطر نشــان کرد: مبارزه با قاچاق کالا از جمله سوخت 
به صورت مســتمر در دســتور کار پليس قرار دارد و از 
شهروندان می خواهيم هر گونه گزارش در اين خصوص 

را به مرکز فوريت های پليس110 اعلام کنند.

فرمانده انتظامی شهرستان بستک از کشف يک دستگاه 
موتورسيکلت هوندا 1000cc  قاچاق به ارزش 8 ميليارد 

ريال خبر داد.  
به گزارش ندای هرمزگان، ســرهنگ عبدالرحيم دهقان 
اظهار داشــت: ماموران انتظامی  فرماندهی بخش جناح 
شهرســتان بســتک حين گشت زنی در ســطح حوزه 
اســتحفاظی در يکی از مســيرهای فرعی، يک دستگاه 
موتورســيکلت فاقد پلاک را مشــاهده و دستور توقيف 
صادر که راکــب به محض رويت ماموريــن متواری و 
نهايتا پس از تعقيب وگريز با رعايت ملاحظات حفاظتی 
و امنيتی موتورســيکلت توقيف و با دســتگيری راننده، 

جهت بررسی بيشتر به پليس آگاهی دلالت  نمودند. 
وی افزود: در بررســی از مدارک و استعلام بعمل آمده، 
مشخص گرديد موتورســيکلت فاقد پلاک، قاچاق و به 
صورت غيرمجاز بوده که ضمن توقيف جهت سير مراحل 

قانونی به پارکينگ انتقال گرديد.
سرهنگ »دهقان« با اشاره به تشکيل پرونده و ارسال به 
مرجع قضايی گفت: ارزش ريالی  موتورســيکلت  قاچاق  
کشــف شده برابر نظر کارشناسان  8 ميليارد ريال برآورد 

گرديد.

?...  گروه حوادث      هرمزگان
    دانستنی    

    

انفجار مهيبی در حومه واشــنگتن، پايتخت آمريکا دست 
کم يک خانه مســکونی را ويران کــرد و اين انفجار در 
حالی صورت گرفت که پليس تلاش داشت برای بررسی 

گزارش شليک از داخل اين خانه، وارد آن شود.
بــه گزارش ايســنا به نقــل از بی بی ســی، مقام ها در 
شــهر »آرلينگتونِ« ايالت »ويرجينيا« که هم مرز غربی 
واشنگتن اســت، می گويند: مقامات پليس پس از آن که  
4 دســامبر گزارش هايی از شليک از داخل خانه به بيرون 

دريافت کرده بودند، به سمت اين خانه اعزام شدند.
چند مامور پليس در جريان اين انفجار جراحات ســطحی 
برداشــته اند اما هنوز معلوم نيست که فرد يا افراد مظنون 

در داخل خانه جان سالم به در برده باشند.
ماموران آتش نشــانی تا حدود ســاعت 10 شب به وقت 

شرق آمريکا همچنان مشغول اطفای حريق بودند.
همسايگان گفته اند از شــدت انفجار، خانه های آنها هم 

لرزيده است.
پليــس ناحيــه آرلينگتون در شــبکه ايکــس - توييتر 
ســابق - گزارش کرد:  افســران در تلاش برای ورود به 
يک واحد مســکونی بودند که مظنــون چند رگبار گلوله 
از داخل خانه شــليک کرد. متعاقــب آن يک انفجار در 
ايــن منزل مســکونی روی داد و افســران همچنان در 
 حــال تحقيق و بررســی علت و چگونگی ابعــاد انفجار 

هستند.
ويديويی که در فضای مجازی منتشر شده يک گروه ويژه 
ضربت پليس و خودروهای زرهی آنها را نشان می دهد که 
در حال حرکت به ســمت اين خانه هستند که در همين 

زمان انفجار روی می دهد.
برخی از ساکنان اين محله توسط پليس به جای ديگری 
منتقل شده اند و کلانتری محله هشدار پناه گرفتن برای 

ساکنان صادر کرده است.
يک شــاهد عينی به نام »جيم متيو« در شــبکه ايکس 
نوشــته که قبل از انفجار شــاهد چند نوبت رگبار گلوله 

بوده است.
به نظر می آمد که رگبار گلوله اســت که شليک می شد. 
هر رگبار حدود 15 تا 20 ثانيه طول می کشــيد. چندين 
بار اين رگبارها ادامه داشــت و ماجرا حــدود پنج دقيقه 

طول کشيد.
 

به گفته مقامات تايلند در پی تصادف يک دستگاه اتوبوس 
در غرب اين کشــور 14 نفر کشته و بيش از 30 نفر ديگر 

نيز زخمی شدند.
به گزارش ايسنا به نقل از آسوشيتدپرس، اين اتوبوس از 
»بانکوک«، پايتخت تايلند به سمت استان »سونگکلا«ی 

اين کشور در حرکت بوده که اين حادثه رخ داده است.
يک مقام پليس محلــی گفت که اين اتوبوس حامل 49 
سرنشــين بوده که از جاده خارج شد و به درختی برخورد 

کرد.
راننده اتوبوس از اين حادثه جان سالم به در برده و گفته 
می شــود که خواب آلودگی وی منجر به وقوع اين حادثه 

شده است.
پليس همچنان در حال بررســی جزييــات اين تصادف 
است. بر اساس گزارش ها، حدود 35 نفر به دليل جراحات 

در بيمارستان های محلی تحت مداوا هستند.
 

منابع خبری در اندونزی می گويند: يک روز پس از فوران 
آتشفشــان »ماراپی« در اندونزی، اجساد 13 کوهنورد در 

نزديکی دهانه اين آتشفشان کشف شده است.
به گزارش ايســنا به نقل از راشــا تــودی، همچنين از 

سرنوشت 10 نفر ديگر هنوز اطلاعی در دست نيست.
در عين حــال برخی منابــع خبری روز گذشــته، تعداد 

مفقودی های اين حادثه را 22 نفر گزارش کردند.
پس از فورانی کم شــدت تر، عمليات جســت و جو برای 

مدتی به حال تعليق درآمد.
قبل از توقف عمليات جســت و جو و نجات، ســه نفر از 
نزديکی دهانه آتشفشــان نجات داده شدند، هرچند دچار 

سوختگی شده بودند.
زمان فــوران اصلی کوه، حــدود ۷5 کوهنورد در منطقه 
حضور داشتند که اکثر اين افراد به سلامت به جای امنی 

منتقل شدند.
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متلک انداختن به زنی که شوهرش را از دست داده بود باعث 
درگيری بين دو طايفه شد و در اين درگيری که 8 سال طول 

کشيد دست کم 20 نفر جان خود را از دست دادند.
 همشــهری آنلاين: همه چيز از روزی شــروع شد که زنی 
روستايی که شوهرش را از دست داده بود از حرفهای مردی 
دلخور شد و ســفره دلش را برای پسرش باز کرد. پسر اين 
زن بعد از شنيدن حرفهای مادرش سراغی مردی که باعث 
ناراحتی مادرش شــده بود رفت و با او درگير شد و اين آغاز 
درگيری خونين بين دو طايفه در خوزستان شد. درگيری که 
در جريــان آن 20 نفر جان خود را از دســت دادند و حالا با 
پادرميانی مسئولان قضايی و بزرگان دو طايفه بين طرفين 
صلحی شکننده شده است. يکی از افرادی که در اين مدت 
به اتهام قتــل در زندان بود حالا با پابنــد الکترونيکی آزاد 
شــده اســت. او در گفتگو با همشــهری از چگونگی وقوع 
درگيری های خونين بين دو طايفه و پايان اين نزاع صحبت 

کرد.
خودتان را معرفی کنید و بگويید درگیری های بین اين 

دو طايفه چطور آغاز شد؟
امــان الله باقرنژاد هســتم من از طايفه محمدی هســتم و 
طايفه ای که بــا آنها از مدتها قبل درگيــری داريم طايفه 
محمدموسايی است. همگی لر و ساکن روستای پتک جلالی 
در باغملک هستيم. هر دو طايفه تا چند سال قبل به خوبی 
خوشــی در کنار يکديگر زندگی می کرديم. آنها نزديک ۷0 
خانــواده و ما حــدود 200 خانواده بوديــم. درگيری از يک 
بگومگوی ســاده شروع شد اما در ادامه کار به جايی کشيده 

شد که حدود 20 نفر جان شان را از دست دادند.
درباره شروع اين درگیری ها بیشتر توضیح دهید

يکی از طايفه مقابل که سن زيادی هم داشت به يک خانمی 
از طايفه ما که شــوهرش فوت شده بود توهين کرده بود و 
اين درگيری به اين شکل از سال 94 شروع شد. پسر اين زن 
روز هشتم خرداد سال 94 رفت مقابل خانه فردی که توهين 
کــرده بود و اعتراض کرد که چرا به مادر من توهين کردی 
و از آن روز درگيری ها شــروع شد. اول پسر جوان با دست 
به صورت مرد زده بود و در ادامه پســران مرد از او هواداری 
کرده بودند و با هم درگير شدند. بزرگان منطقه در اين دعوا 
پادرميانــی کردنــد و از هر طرف 5 نفر کــه در دعوا بودند 
دســتگير و به کلانتری منتقل شــدند و در آنجا اما بزرگان 
تلاش کردند کــه طرفين درگيری با يکديگر صلح کنند اما 
متاسفانه چند جوان که اصلا خبری از ماجرا نداشتند دخالت 
کردند و درگيری دوباره شــروع شــد و همان روز درگيری 
طوری بالا گرفت که حــدود 500 نفر با هم درگير بودند و 
حدود 100 نفر با سنگ و چوب و چماق مجروح شدند. دست 
و پا، سر، فک و ... افرادی دچار شکستگی شد. اين درگيری 
دسته جمعی طوری بود که دو طرف از همه طايفه و فاميل 
شان کمک خواســتند و از اهواز، کهگيلويه و بويراحمد و ... 
آمدند و درگيری بزرگتر شد. در اين درگيری حتی تيراندازی 
هم اتفاق افتاد که برادر من هم بخاطر اصالت گلوله مجروح 
شــد. آن روز فقــط آنها تيراندازی می کردنــد و از طرف ما 
کســی تيراندازی نکرد. برادرم را به رامهرمز و بعد به اهواز 

منتقل کرديم.
روزی که درگیری اتفاق افتاد چــرا نیروهای انتظامی 

هیچ دخالتی نکردند؟
آن روز در کلانتری روســتا نيروی زيادی نبود. شــايد کلا 
5، ۶ نيرو آنجا بود که کاری از دســت شــان ســاخته نبود. 
اما بعد که نيروی بيشــتری آمد من جلو رفتم و داد می زدم 
و آنها پشت ســرم آمدند و نزديک غروب بود که دو طايفه 
از يکديگر جدا شــدند و هر کسی ســر خانه و زندگی اش 

رفت. بعد هم بزرگان دو طرف و امام جمعه رامهرمز آمدند و 
ميانجی گری کردند تا درگيری تمام شــود. برادر من نزديک 
20 روز در بيمارستان بستری و وضعيت وخيمی داشت بود. 
به ما پيشنهاد کردند که ديه بگيريم. بعد گفتند به شما چک 
سفيد امضا می دهيم. گفتند هر زمانی ديه قطعی آمد ديه تان 

را بگيريد و رضايت بدهيد.
با وجود پادرمیانی بزرگان چطور شد که درگیری ها باز 

هم ادامه پیدا کرد؟
يک هفته بعد بود که آمدند گفتند بايد افرادی که در درگيری 
حضور داشــتند خودشان را تســليم کنند. اين در حالی بود 
که ماجرا تمام شــده بود. من رفتم صحبــت کردم که اگر 
اين افراد زندانی شوند دوباره درگيری ها شروع می شود که 
کســی گوش نکرد. در اين ماجرا 3 نفر از ما دستگير کردند 
و از طرف مقابل کســی را دستگير نکردند. اين در حالی بود 
که در درگيری برادر من تير خورده بود اما از آن طرف هيچ 

کسی را دستگير نکردند.
در ادامه چه اتفاقی افتاد؟

روز 23 شــهريور 94 بود که من در باغملک بودم که شنيدم 
بخاطر دســتگيری اين 3 نفر همه ريختنــد توی خيابان و 
درگيری شــد. بچه های ما رفته بودند سمت خانه های آنها 
و درگير شــده بودند که در اين درگيری 9 نفر در روســتای 
پتک کشــته شــدند که يک نفر از ما و 8 نفر از آنها بود. در 
اين درگيری اغلب افراد مسلح بودند و آنهايی که وسيله ای 
نداشتند هم با ســنگ می زدند. از طرفی همان روز 13 نفر 
از طايفه ما هم هدف گلوله قرار گرفتند اما مجروح شــدند 
و از ما فقط يک نفر کشته شــد ولی متاسفانه همه افرادی 
که از آنها تير خورده بودند کشــته شــدند. اغلب افرادی که 
در اين درگيری حضور داشــتند جوان و نادان بودند که اين 

اتفاق افتاد.
چرا يک مســئله کوچــک و پیش پا افتــاده به چنین 

درگیری ادامه داری تبديل شد؟
رســم بدی که وجود دارد اين است که وقتی درگيری اتفاق 
می افتد همــه می روند و دعوا را نــگاه می کنند و به همين 
دليل تعداد تلفات زيادی می شــود. در اين درگيری ها حدود 
40، 50 نفر از ما دســتگير شــدند و تعداد زيادی هم از آن 

طرف دستگير شدند.
زمانی که اين درگیری اتفاق افتاد شما کجا بوديد؟

وقتــی درگيری اتفاق افتاد من در روســتا نبــودم اما وقتی 
برگشــتم فهميدم که پســرم تير خورده است. او را برداشتم 
و بردم بيمارســتان رامهرمز. آن زمان پسرم در کلاس اول 
دبيرستان درس می خواند. چند نفر آنجا گفتند چرا آمده ای؟ 
گفتند طايفه مقابل 8 نفر کشــته شــده اســت و شايد اگر 
تــو را اينجا ببيند تــو را به تلافی آنها بکشــند. من هم از 
بيمارستان بيرون آمدم. چند روز اين طرف و آن طرف بودم 
که پيغام دادند بايد بيای و خودت را معرفی کنی و اســمت 
در بين افرادی است که مرتکب قتل شده اند. من هم چون 

می دانستم مشکلی ندارم رفتم و خودم را معرفی کردم.
با دســتگیری شــما و افراد ديگری که در درگیری ها 

دست داشتند آيا آرامش به روستا برگشت؟
بجــز من افراد زيادی از طايفه خودمــان و طايفه مقابل در 
زندان بودنــد. درگيری همه چيز را بهــم زده بود. اعضای 
طايفــه ما که حدود 200 خانواده بودند خانه های شــان را 
ترک و به طور کامل روســتا را تخليــه کردند. فقط طايفه 
مقابل در روســتا بودند. از ما 14 نفــر در زندان بودند که 8 
نفرمان متهم به قتــل بوديم اما از طايفه مقابل همه را آزاد 

کردند اما درگيری ها باز هم ادامه پيدا کرد.
علت ادامه درگیری ها چه بــود و در دور تازه چند نفر 

جان شان را از دست دادند؟
در ســال 9۶، 5 نفر از ما کشته شد. بعد از ادامه درگيری ها 
آنها هم مجبور شدند خانه های شان در روستا را تخليه کرده 
و از آنجا بروند. به اين ترتيب بود که روســتا به طور کامل 
تخليه شــد و درگيری ها باعث شــد که هيچ کس در روستا 
زندگی نکند. در ادامه درگيری ها هر از گاهی ادامه داشــت 
و چند نفر ديگر هم کشــته شــدند تا اينکه گفتند بايد اين 
درگيری ها تمام شــود و ديه تعيين کردند و توافقنامه هايی 
امضا کرديــم و ۶ ماه زمان برد تا اينکه ما 4 ميليارد و 300 
ميليون تومان ما و يک ميليارد و 300 ميليون تومان بعنوان 
ديــه پرداخت کرديم. اما درباره 2 نفر ديگر گفتند بايد حکم 
قصاص اجرا شــود. ما ۶ نفر هم در زنــدان مانديم. گفتند 
بايد اجرا کنيــم. هرچه بزرگان آمدند. از بــزرگان طايفه از 
شيوخ عرب و ... آمدند. آنها راضی نشدند و گفتند بايد حکم 
قصاص را اجرا کنيم. در منطقه بهمئی تا قبل از اين کســی 
حکم قصاص اجرا نکرده بود و گفتيم شــما هم اجازه ندهيد 
اين حکم اجرا شــود اما گوش شان بدهکار نبود و در نهايت 
حکم قصاص 2 نفر از ما را ســال 1400 اجرا کردند و ما 4 

نفر در زندان مانديم.
بعــد از اجرای حکــم قصاص آيا آرامش به روســتا 

برگشت؟
گفتند ديگر اجرايی در کار نيســت و طايفه ها با هم توافق 
کنند و قرار شــد برای هر کدام از کشته شدگان يک ميليارد 
و نيم و در مجموع ۶ ميليارد پرداخت شود. بعد از اينکه صلح 
و سازش انجام شــد من را تا حدود يکسال و نيم در زندان 
نگه داشــتند و قانع نمی شدند که من را آزاد کنند. تا اينکه 
سرانجام من را بعد از حبس با پابند الکترونيکی آزاد کردند.

چطــور با پابند زندگی می کنی و بايد چه شــرايطی را 
رعايت کنی؟

بعــد از آزادی با پابند گفتند که بايــد در خانه بمانی و نمی 
توانی 500 متر از خانه دورتر بروی. اما بايد طايفه ها آشتی 
کنند. بعد هم ما را آزاد کردند و طرفين با هم آشــتی کردند. 
اميدوارم که اين صلح و سازش و آشتی پايدار بماند و جوان 
ترهای دو طرف اســير احساسات نشــوند و درگيری پايان 
بگيرد. ما در اصل حبس خانگی هستيم و نمی توانيم خارج 
شــويم. مدتی قبل برای انجام کاری قصد سفر داشتم که 4 
روز مرخصی گرفتم والا هميشــه بايد در خانه باشم. در اين 
درگيری زندگــی ام از بين رفت و نمی توانم حتی در جايی 

کار کنم.
چطور حضور تو در خانه و محدوده تعیین شــده کنترل 

می شود؟
آنها به وسيله سيستمی که دارند من را کنترل می کنند و اگر 
از محدوده تعيين شده خارج شوم تماس می گيرند و هشدار 
می دهند. از طرفی چون پابند الکترونيکی اســت بايد آن را 
شــارژ کنم و هر روز يک مرتبــه صبح و يک مرتبه عصر با 
شــارژر مخصوصی که دارد بايد آن را شارژ کنم. يک مرتبه 
نتوانســتم اين کار را انجام دهم که تماس گرفتند و گفتند 

هرچه زودتر پابند را روشن کنم.

جانباختن باورنکردنی 20 نفر بخاطر متلک پرانی در خوزستان انفجار خانه ای در آمریکا که در 
محاصره پلیس بود

آزادسازی 500 میلیارد ریالی 
اراضی ملی در بندرعباس 

مخازن سوخت قاچاق در کنار باغ 

کشف موتورسیکلت میلیاردی قاچاق 

تصادف اتوبوس در تایلند 14 کشته 
برجای گذاشت

فوران »ماراپی« در اندونزی؛ اجساد 13 
کوهنورد در نزدیکی دهانه آتشفشان 

چهارميــن پويش کودکان ســايبری پليس فتا با هــدف افزايش آگاهی  
خانواده هــا، ارتقاء نقش مدارس، جامعه و ســکوهای محتوايی در  ايمنی 

کودکان در فضای مجازی برگزار می شود. 

روز اول  کودکان ، ایمنی سایبری

روز دوم    خانواده، والدگری سایبری

روز سوم     دوستان، بازیهای سایبری

روز چهارم  مدرسه، آموزش سایبری

روز پنجم    جامعه، فرهنگ سایبری

روز ششم    سکوها، مسئولیت اجتماعی

روز هفتم، پلیس فتا، حامی کودکان سایبری

این پویش از 18 الی 24 آذرماه بصورت سراسرای در فضای حقیقی و 
مجازی بصورت سراسری برگزار می شود.

#پلیس_فتا                              #کودکان_سایبری

چهارمین پویش کودکان سایبری 


